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SRAM NAJ GA BO!

Spomin 
ni greh, dokler koristi.
Potem
je krtovo spanje, podlost, 
ki sama oh sebi splesni.

Eugenio Montale 
Te stihe znanega ita lijanskega  pesn ika  najdem o  

na p rv i s tra n i kn jige  s p o m e n ljiv im  naslovom  “Greh 
zoper spom in-Izosta li ita lija n s k i Nuerenberg”, k i je  
izšla la n i p r i  za ložb i Laterza, njen a v to r p a  je  M i- 
chele B a ttin i. K u p il sem jo , k a k o r  h itro  sem preb ra l 
k ra tko  recenzijo v dnevn iku  Corriere delta sera in  
jo  seveda h itro  prebral. Ponovno sem jo  vzel v roke  
pred  dnevi, koso  vsa sredstva m nožičnega obvešča
n ja  v I ta l i j i  poročala, kako  je  predsedn ik vlade Ber
luscon i o risa l l ik  B en ita  M usso lin ija  in  njegov fa š i
s tičn i režim. N jegovih naravnost bogokle tn ih  besed 
ne bom  ponav lja l, ke r p r ip a d a m  generac iji p r im o r
sk ih  Slovencev, k i  jo  je  faš izem  obsodil na narodno  
smrt. Zato  je  b il naš u p o r zoper ta režim  vprašanje  
vesti in  razum a, na ravna  prav ica , k i  nam  je  n i m o
g la  z a n ik a t i nobena p isana  postava. P rav gotovo se 
ob nezaslišanem besedičenju predsedn ika rim ske  
vlade obračajo v  g robu  vsi t is t i š te v iln i naši ro jak i, 
k i  so za  ideale ne le fo rm a lne , temveč tu d i in  z las ti 
VSEBINSKE dem okracije  ž r tv o v a li to, k a r  je  vsake
m u človeku na jd raž je -svo ja  ž iv lje n ja , a l i  b i l i  ob
so jen i na leta in  leta ječe, potem  ko so p res ta li dolga  
zasliševanja te r m učenja na ra zn ih  p o lic ijs k ih  p o 
sta jah in  po ječah. Berlusconijeve besede so nas P ri
morce še posebno zato  prizadele, ke r so b ile  izreče
ne t ik  p red  zgodovinsko in  gotovo p re lom no  oblet
nico. Osmega septembra 2003je  nam reč poteklo na 
tančno 60 let, ko  se je  Ita li ja  brezpogojno predata  
zavezn ikom , potem  ko je  25. ju l i ja  z  M ussolin ijevo  
aretacijo  padel tu d i njegov režim, o katerem Slovenci 
in  H rva tje  iz  tedanje ju li js k e  k ra jin e  in  Istre povsem  
upravičeno rečemo, da je  b i l  KRVOLOČEN. Od vseh 
obtožencev, k i j ih  je  Posebno faš is tično  sodišče obso
d ilo  na sm rt, je  b ilo  nam reč sorazm erno daleč največ  
Slovencev in  H rva tov  iz  P rim orske in  Istre. To p ro 
si uto sodišče, k i  so ga  fa š is ti b it i u s ta n o v ili leta 1926, 
je  e n k ra t zasedalo v P u lju  in  k a r  d va k ra t v Trstu!

Sedanji predsedn ik osrednje rim ske vlade -  tre
nu tno  celo predsedn ik Evropske zveze! -  gotovo n i 
b ra l B a ttin ije ve  knjige, k i  sem jo  o m e n il na zečetku, 
saj drugače ne b i mogel iz ja v iti, da so M usso lin i in  
njegovi oprode svoje po litične  naspro tn ike  p o š ilja li 
v ko n fin a c ijo  na "letovišče ” in  da je  b i l  tedan ji režim  
dobro tljiv , pozab lja joč  četo, da je  I ta li ja  napoveda
la  vo jno  A n g liji in  F ranciji, ko  sta se še e d in i b o r il i 
p ro t i nac iona lsoc ia lis tičn i H itle rje v i Nemčiji, in  da  
se je  I ta lija  nato  vojskovala tu d i z  ZDA in  s Sovjetsko 
zvezo. Kot je  dobro razv idno  iz  že omenjene knjige, 
se m ora I ta li ja  v b istvu z a h v a lit i le 'h la d n i v o jn i” 
in  "dvo jn i ig r i"  svojih povo jn ih  vlad, da n i p riš la  pred  
sodišče cela vrsta n jen ih  častn ikov in  d ru g ih  oseb
nosti, ob tožen ih  v o jn ih  z loč inov , zagrešen ih  na  
ozem ljih , k i  j i h  je  b ila  zasedla ita lija n ska  vojska. 
Med ta ozem lja sodijo  tu d i in  predvsem obm očja v 
n e kd a n ji Jugoslav iji. To je  tu d i g la v n i vzrok, c la je  
b il I t a l i j i  p r ih ra n je n  proces, kakršnega so za ve zn ik i 
v o d ili v nemškem Nurnbergu.
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Drag« Legiša

Obisk in pogovor s predsednikom dežele F-Jk Riccardom Illyjem

Nanovo razmisliti naš prostor!

< £* .

"N ikdar nisem in ne bom 
rekel, da je kdo kaj slabega 
naredil, če pa vid im , da je  
dobro, pa naj bo to še tako 
ve lik  p o lit ič n i nasp ro tn ik , 
nima nobenega smisla, da

sedaj sam spreminjam ali pa 
na novo začenjam stvari, ki so 
jih drugi dobro postavili na 
noge. Sam pojm ujem  tako 
politiko in se tega načela dr
žim, kar je seveda daleč od

dnevne politične prakse v Ita
liji. Sicer pa sem bil pred kra
tkim v Španiji, srečal sem se 
z Aznarjem in sem videl, da 
se tudi on drži tega načela in 
ne podira dobrega, ki so ga 
napravili ljudje, ki so drugač
nega političnega mišljenja, 
kot ga ima on. Pri nas v Italiji, 
na žalost, tega n i!" je dejal 
m inuli teden, v četrtek, 11. 
t.m., Riccardo llly, predsednik 
dežele Furlanije-Julijske kraji
ne v začetku daljšega po 
govora, ki ga je imel v svojem 
uradu z odgovornim i ured
niki škofijskih tednikov naše 
dežele in seveda našega No
vega glasa.

Že ta začetek je bil dovolj, 
da smo se z njim zlahka raz
govorili o težavah naše deže
le in bližnji Sloveniji, o Goriški 
in nas, Slovencih v naši deželi.
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Jurij Paljk

Gorica/Naše župnije

Nadškof 
na obisku 
med nami

Goriški nadškof msgr. Di- 
no De Antoni že nekaj me
secev obiskuje goriške žup
nije, da bi se srečal z ljudm i 
in bo lje  spoznal družbene 
stvarnosti škofije, ki j i  je  bil 
postavljen za pastirja. Kot je 
pred časom sam povedal, je 
začel spoznavati in cen iti 
bogastvo naše krajevne Cer
kve. Našel je "bogastvo raz
ličnih jezikov: italijanskega, 
slovenskega in furlanskega, 
ki ostajajo dragocena in ne
dotakljiva znamenja ku ltu r
ne večplastnosti in ukoreni
njenih trad ic ij." Zaveda pa 
se, da mora skupno z ljud 
mi razm išljati o prihodnosti 
naše škofije.

Na tej poti je  prejšnjo ne
deljo, 14. septembra, začel 
svoj pastirski obisk v prvi iz
m ed s lovensk ih  žu p n ij, v 
Š tandrežu. "B lagoslovljen, 
ki prihajaš v imenu Gospo
dovem ," piše na plakatih, ki 
visijo  po vasi. Polna cerkev 
ljudi ga je  popoldne pričaka
la v cerkvi sv. Andreja apo
stola. To pa ni bil praznik sa
mo za župnijo, ampak tudi 
za dve mladi šlandreški dru
žini, ki sta pričakali to p rilo 
žnost, da bi krstili dve novi 
član ic i štandreške Cerkve, 
Nežo in G iu lio . Tudi v tem 
se odraža stvarnost štandre
ške župnije  danes, saj v nje
nem okviru sobivajo sloven
ski in italijanski verniki. Med 
nedeljsko mašo smo to re j 
slišali slovensko in ita lijan 
sko petje, slovensko in ita li
jansko berilo.

Poleg nadškofa in njego
vega ta jn ika g. Centoma sta 
som aševala  ž u p n ik  Karel 
Bolčina in škofijski v ikar za 
slovenske vernike msgr. Os
kar Simčič. Nadškof je  bil to
plega sprejema zelo vesel, 
še zlasti zato, ker so ga lju 
dje sprejeli medse kot neka
kega župnika: "Škof bi mo
ral b iti župnik, pastir med 
ljudm i. Kot škof pa se mo
ram prepogosto bo riti s pa
p irji..."  se je potožil.
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Gorica /  Proslava ob 60-letnici goriške fronte

Za kulturo miru in sožitja

FO TO  BU M D AC A

Na trgu pred goriško žele
zniško postajo, prizorišču e- 
nega izmed največjih oboro
ženih spopadov goriške fron
te, so se prejšnjo nedeljo zju
traj, samo nekaj ur pred osre
dnjo slovesnostjo v Šempetru 
(gl. stran 7), zbrali predstav
niki oblasti z obeh strani dr
žavne meje, da bi ob spom i

nu na padle v goriški fronti 
potrd ili skupna prizadevanja 
v gradnji ku ltu re  pravično
sti, m iru in sodelovanja.

Prisotni so bili sen. Budin, 
poslanec Maran, predsednik 
pokrajinske uprave Brando- 
lin, prefekt Andreana, hvestor 
Marangoni in drugi. Goriški 
župan Brancati je poudaril

vrednoti miru in sožitja, no
vogoriški župan Brulc pa se 
je spomnil odporniškega gi
banja kot vzora sodelovanja 
za dosego skupnega dobre
ga. Silvino Poletto, predsed
nik goriškega VZPI, je zaže
lel tu živečim narodom priho
dnost v znamenju svobode in 
pristnega prijateljstva.

lu r i j  Paljk
PAPEŽ NA SLOVAŠKEM
Am brož  Kodelja 
R A D IK A L N I  IS LA M IZ E M
Jože Štucin
S AM OSPEVI ŠTEFANA MAURIJA

Igor Gregori
D N E V N I  SKLADA MITJA ČUK
M ar jan  Drobež
P O D  P R A G O M  REVŠČINE 3 0 0 .00 0  SLOVENCEV

Goriška fronta
V Gorici in Šempetru 

so se spomnili ljudi, ki so 
prod Ml Id i trpeli in sanjali 

tako Goriško, ki danes 
- z vstopom Slovenije v EU - 

posoja stvarnost, 
(stran 7)

SLOVESKO KULTURNO DRUŠTVO 
PLANIKA iz Kanalske doline, SLOVENSKA 
KULTURNO GOSPODARSKA ZVEZA 
in SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ 
so dali pobudo za zbiranje pomoči 
za prizadete v Kanalski dolini. Sredstva 
zbiramo tudi na našem uredništvu.

Violončelist 
Vasja Legiša 
o sebi, glasbi 
in uspeli 
pobudi 
Cello&Music. 
(stran 3)
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Različni stvarnosti

Dvojezičnost v Kopru in Trstu
Znano je, da sta tu ti oba ln ih  občin Koper, Izola in  Piran v Sloveniji že desetletja pred

videvajo enakopravno uporabo jezika ita lijanske m anjšine tako v uradnem  poslovanju kot 
na področju toponom astike in  napisov javnih uradov, ustanov in celo zasebnih podjetij.

V glavnem se to načelo 
tudi dejansko spoštuje, tako 
da so predvidene celo denar
ne kazni za morebitne kršitve. 
Nespoštovanje  om enjen ih  
določil je omejen pojav, do 
katerega lahko prihaja zara
di nepoznavanja predpisov in 
večjih stroškov. V ta namen 
je predvidena posebna občin
ska komisija, ki ima nalogo 
na d zo ro va ti u ve lja v lja n je  
dvojezičnosti, opozarjati kr
šitelje na nedoslednosti in tudi 
upravno ukrepati.

Tako smo lahko na istrski 
strani tržaškega dnevnika II 
Piccolo z dne 10. septembra 
brali, da je omenjena nadzor
na komisija pregledala stanje 
v okviru oz. na področju ko
prske občine v prvih osmih 
mesecih tega leta in v svojem 
poročilu ugotovila, da je  pri
šlo do kršitev v 46 primerih.

V 32 primerih so člani kom i
sije ustno opozorili kršitelje, 
v šestih primerih so jih pisme
no pozvali, naj nepravilne na
pise odstranijo, v osmih pri
merih so dali denarno globo.
V 11 primerih so ustno zahte
vali odstranitev napisov, ki 
niso bili dvojezični, in v sed
mih primerih so sami kršitelji 
odstranili sporne napise.

Nobenega dvoma ali pomi
sleka ni, da manjšina upraviče
no zahteva, da je treba določi
la o dvojezičnosti spoštovati. 
Pri tem mislimo tudi na ure
sničevanje določil v korist slo
venske narodne manjšine v 
Ita liji in na Tržaškem še pose
bej. Spomnimo se samo na 
to, kaj vse je predvideval po
sebni statut, katerega vsebi
na je na podlagi več razsodb 
prešla v italijansko notranje 
pravo. Kljub temu ga italijan

ske oblasti v glavnem niso 
spoštovale. Nato smo leta 
2000 dobili zaščitni zakon, ki 
je  močno oklestil upravičene 
zahteve in pričakovanja naše 
narodne skupnosti v Ita liji. 
Vsekakor nalaga italijanskim 
oblastem na raznih ravneh 
uveljavljanje temeljnih manj
šinskih pravic glede uporabe 
jezika manjšine tako v odno
sih z oblastmi kot glede oz
nak in napisov javnih ustanov 
in v toponom astiki nasploh. 
Doslej se ni nič bistvenega 
premaknilo glede spoštova
nja določil zaščitnega zako
na. Nasprotno, doživeli smo 
krčenje že uveljavljenih ukre
pov v korist slovenske manj
šine. V mislih im am o pred
vsem znani Scajolov dekret o 
odpravi obveznih dvojezičnih 
osebnih izkaznicah v oko li
ških občinah na Tržaškem.

Tržaška občina pa se upira 
izdajanju dvojezičnih izkaz
nic, kot to predvideva zaščitni 
zakon in je potrdilo deželno 
upravno sodišče.

Končno naj om enim o še 
poskuse desničarskih krogov, 
da bi spodkopali legitimnost 
delovanja paritetnega odbo
ra za izvajanje zaščitnega za
kona. Po drugi strani pa se je 
celo levosredinska opozicija 
z veliko težavo v zadnjem tre- 
nutku pred iztekom roka iz
rekla za vključitev področja 
tržaške občine v seznam ob
čin, v katersih naj se izvajajo 
določila zaščitnega zakona.

Na kako nadzorstvo nad iz
vajanjem manjšinske zaščite ali 
določanje glob za kršitve dvo
jezičnosti (kot v Kopru) sploh 
ne moremo niti pomisliti...

Lani pa se je zgodilo celo 
to, da so krajevni orožn ik i 
prijavili dva trgovca v Nabre
žini zaradi napisa na njunem 
zasebnem obratu najprej v 
slovenščini in nato v ita li
janščiniit

Alojz Tul

Svet slovenskih organizacij

0 aktualnih temah
Svet slovenskih organizacij 

je na svoji zadnji seji izrazil so
lidarnost prizadetemu prebival
stvu Kanalske doline, posebej še 
rojakom v Ukvah, ki so utrpeli 
največ škode zaradi katastro
falne ujme. SSO je v dogovoru 
z drugo krovno organizacijo 
SKGZ sprožil nabirko za po
moč, ki naj omogoči prežive
tje šibke skupnosti Slovencev 
v Kanalski dolini in varovanje 
njihove kulturne dediščine, ki 
je last nas vseh. Se zlasti akut
no se postavlja vprašanje pre
živetja slovenske šole. Da bi se 
neposredno seznanili s stanjem 
prizadetih ljudi, je SSO imel 
naslednjo sejo izvršnega od
bora v sredo, 17. septembra, v 
Ukvah.

Izvršni odbor SSO je tudi ob
ravnaval najnovejši razvoj na 
področju deželne politike in iz
razil zadovoljstvo za izjavo ob
činskih svetovalcev v Trstu, ki 
so se izrekli za vključitev celot
nega občinskega teritorija v 
pristojnost zaščitnega zakona 
št. 38. Pozitivno so tudi ocenili 
obisk predsednika deželnega 
odbora lllyja v Ljubljani, čeprav 
je deželna delegacija v sloven

sko prestolnico odšla brez slo
venskega zastopstva. SSO tu
di opozarja, da ni sprejemljivo 
zavlačevanje reševanja manj
šinske problematike na dežel
ni ravni. Pomirjujoče pa je za
gotovilo, da bo deželni svet v 
najkrajšem času priznal obe 
krovni organizaciji Slovencev 
v Italiji ter odobril zakon, ki bo 
ukinil predvideni Inštitut za slo
vensko manjšino, ki je bil odo
bren v prejšnji zakonodajni do
bi, ko je takratna večina načr
tovala, da bo neposredno up
ravljala manjšinsko problema
tiko in se vmešavala v pristoj
nosti slovenskih organizacij.

Izvršni odbor SSO odločno 
obsoja ravnanje občinske u- 
prave v devinsko-nabrežinski 
občini, ki s svojimi spletnimi 
stranmi na internetu dokazuje 
globoko nespoštovanje slo
venske pristojnosti na občin
skem teritoriju in omalovažu
joč odnos do slovenske skup
nosti v celoti. Tako gledanje 
gotovo ne prispeva k sožitju 
med prebivalci občine in po
stavlja pod velik vprašaj ka
kršnokoli nadaljnjo pobudo 
sedanje uprave.

SKGZ: Zadovoljstvo 
z delom Illyjeve vlade 
in obsodba Berlusco
nijevih izjav

Slovenska kulturno-gospo- 
darska zveza izraža veliko za
dovoljstvo zaradi številnih po
zitivnih dejstev, ki označujejo 
nastopanje nove deželne vla
de tudi na področju pospeše
vanja sodelovanja med Repul>- 
liko Slovenijo in deželo Furla- 
nijo-Julijsko krajino. Na neda
vnem obisku delegacije F-Jk 
v Ljubljani so bili postavljeni 
že osnovni temelji teh odnosov 
in izjave predsednika lllyja o za
verovanosti v pomembnost in 
uresničljivost nastajajoče "ev- 
ro reg ije " F-Jk-Slovenija-Hr- 
vaška-Koroška samo potrjuje
jo jasno vizijo o razvoju celot
nega geopolitičnega območja.

Na ljubljanskem srečanju 
je bila pozornost sogovorni
kov osredotočena tud i na 
manjšinsko vprašanje. V tem 
smislu SKGZ izraža zadovolj
stvo, da so bile obravnavane 
tud i m anjšinske tem atike , 
začenši z vprašanjem ureja
nja odnosov med Deželo in 
slovensko organiziranostjo.
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5  1. STRANI

Sram naj ga bo!
Izostal je torej proces, a je 

izostala tudi katarza, kar Ber
lusconijeva izvajanja jasno 
dokazujejo.

Glasnik gibanja Naprej Ita
lija, ki je glavna politična sila 
sedanje desnosredinske vlade, 
bivši komunist in župan Bon
di je nekajkrat izjavil, da pred
sednik vlade Berlusconi pove 
naglas to, kar misli večina Ita
lijanov. Če je tako, moramo 
zares reči "Bog se nas usmi
li", kar seveda nikakor ne po
meni predaje. Nasprotno! Po 
starem bi rekli: sram naj ga bo!

Bližnji vzhod /  Vprašanje Arafatove usode

Obsojen na sm rt a li 
spet na površju?

Da je situacija na Bližnjem 
vzhodu zašla bolj kot kdajko
li prej v slepo ulico, pričajo 
izjave visokih izraelskih držav
nikov o načrtih za izgon Ara
fata iz Palestine ali celo za nje
govo usmrtitev.

N am estn ik  izrae lskega 
premiera Ehud O lm ert je ko
nec minulega tedna sprožil 
ogorčenje vsega sveta z izja
vo, da Izrael resno razmišlja 
o možnosti fizične likvidacije 
vodje Palestinske oblasti Ara
fata, češ da je teroristični vo
ditelj. Šlo naj bi le za eno iz
med m ožnosti, ki jih  vlada 
jem lje v poštev, da bi se en
krat za vselej rešila Arafata. 
Druga je, kot rečeno, izgon, 
ki pa bi bil po mnenju šefa 
varnostne  službe Sin Bet, 
Avija Dichterja, bolj škodljiv 
kot umor. U m or Arafata bi 
povzročil le nekaj tednov hu
dih reakcij, konfinacija pa bi 
ga postavila permanentno v 
center mednarodne pozorno
sti.

Izrael je z omenjenimi izja
vami sam sebi storil medve
djo uslugo. Združene države 
Amerike, ki so že dalj časa 
izraelske zaveznice v politiki 
politične osamitve Arafata, so 
se morale jasno in odločno 
ograditi od izraelskih načrtov 
tako o izgonu kot seveda o 
umoru Arafata. Tudi zmerni 
arabski voditelji, kot npr. egip
tovski predsednik Mubarak, 
so se postavili na stran prega
njanega palestinskega pred
sednika. Na tak način je Ara
fat znova utrdil svoj položaj 
tako na mednarodni kot tudi 
na notranjepolitični ravni. Na 
palestinskih ozem ljih so se 
nam reč zvrs tile  m nožične 
manifestacije v podporo la

stnem u predsedniku, ki je 
zaradi tega doživel pravi pre
porod in injekcijo popularno
sti.

Komentatorji ugotavljajo, 
da je Arafat sam že dalj časa 
načrtoval - in z nerodno izra- 
lesko potezo tudi laže prišel 
do ponovne utrditve lastnega 
položaja. Višek prizadevanj je 
dosegel z odstopom premie
ra Abuja Mazna minuli teden. 
Abuja Mazna so na premier
skem po ložaju  pravzaprav 
želeli Izrael in ZDA, sam Ara
fat pa je njegovo delo oviral, 
ker ni bil "n jegov" človek in 
ker se je lastnoročno lotil re
form skorumpiranega pale
stinskega upravnega aparata, 
v katerem je  držal Arafat v 
rokah dejansko vse niti odlo
čanja. Novi mandatar za pa
lestinsko vlado Abu Ala pa je 
že zagrozil, da ne bo sestavil 
nove vlade, če bo Izrael še 
naprej bojkotiral Arafata. ZDA 
pa je obvestil, da d ia log  o 
izvajajnju t.i. časovnega načr
ta ne bo več mogoč, dokler 
ne bodo "rehabilitira le" pale
stinskega predsednika in ga 
znova upoštevale kot legitim 
nega sogovornika.

Po odstopu Abuja Mazna 
so se ta teden na politični sce
ni z vsemi omenjenim i izjava
mi razmere torej še bolj zaple
tle. Bushu je postalo jasno, da 
ne bo mogel izpeljati časov- 

j nega načrta tako, kot si je spr
va zamišljal, in sicer z dvo
stranskimi pogovori z izrael
sko vlado na eni in s palestin
sko vlado na drugi strani. Še 
naprej bo namreč v igri tudi 
palestinski predsednik Arafat, 
ki oč itno  še nima namena 

j  izpustiti krmila iz svojih rok.
Breda Susič

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Ko pesem postane duša
Na nedavnem solidarnostnem koncertu za 

prizadete v Kanalski dolin i in še posebej v spo
min na G erti Schnabl je  mešani pevski zbor 
Hrast iz Doberdoba poskrbel za res globoko 
doživetje. Lahko da je  svoj delež prispevala 
odmevna štandreška cerkev in to liko  bo lj 
občinstvo, k i je  iskreno podoživljalo tragedijo 
naših rojakov, resnica je, da je  zbor odpel 
enkraten in nepozaben večer. Bili so to namreč 
čudoviti nizi glasbenih izvajanj, k i so se vrsti
la eno za drugim  v predstavljanju novih in no
vih duševnih stanj in pripovedi. Pod vodstvom 
dirigenta Hilarija Lavrenčiča je  prišlo do iz
brano lepega sprehajanja po  brezkončnih 
pokrajinah duše in srca, pravzaprav po  tistem  
najlepšem v naših dušah in srcih. Petje je  po 
stalo dušno valovanje in to v povsem dobese
dnem pomenu: vzgoni in prelivi, višine in spet 
spusti v nižino in tišino, zaporedja daljših in 
krajših vzgibov, vsi ti in podobni trenutki so 
b ili osupljivo ubrani in so spominjali na u tri
pe življenja v nas, utripe, k i potekajo in se vr
stijo ves čas neutrudno. Nobena stvar jih  ne 
more zaustaviti, razen seveda miselna konec, 
ki je  bila zaradi namena večera ves čas prisot
na, namreč misel na tragično smrt oziroma 
misel na trpljenje nasploh, kar vse je  z dožive
tim i in pretehtanim i besedami osvetlil nago
vor Danila Čotarja.

Z bo r Hrast iz Doberdoba je  slednjič se
gel še v tiste višine umetniškega podajanja, 
ki jih  je  zares izjemno težko, pogostom a pa 
sploh nemogoče doseči. Govor je  namreč o 
notran ji zbranosti pevcev, iz katerih se pe

sem vije, govor je  o tis ti no tran ji zbranosti, 
zaradi katere glasovi kot da priha ja jo  iz duše 
in šele potem  iz ust. In zagotovo dobi petje  
svojo tako veliko prodornost in prepričljivost 
prav zato, ker je  nastalo v duši in se je  spre
menilo v glasove in t i so potem  segli do vseh 
prisotn ih ter odzveneli tud i v njihovih dušah. 
Pri tem se je  zgodilo  nekaj posebnega, da 
namreč dirigent, v tem prim eru H ila rij La
vrenčič, ko l da svojega zbora več ne b i vodil 
v običajnem pom enu besede, pač pa le usk
lajeval izpovedi pevk in pevcev ter razgrinjal 
izčiščeno energijo duševnih vzgibov oziroma 
glasov širom po prostoru.

Pa še nekaj se je  zgodilo  na tem lepem  
večeru, k jer je  nujno om eniti tud i oba virtuo
zna harmonikarska nastopa, da se je  namreč 
zdelo, kot h i ves zbor posta l ubrana skupina 
spokojnih in srečnih ljudi, skupina, k i je  do
segla spravo in mir, iskreno medsebojno razu
mevanje in nepotvorjeno srečo, dosegla t i
sto medsebojno sočutje  in ljubezen, k i ju  
bom o v resnici šele enkrat v da ljn i prihodno
s ti dosegli, m edtem ko ju  sedaj dosegamo le 
od časa do  časa. In ta žlahtna harm onija se 
je  iz zbora prenesla na občinstvo, tako da 
smo b ili potem  tud i vsi p riso tn i deležni te 
srečne notranje sočutnosti in medsebojne 
sprave ter globokega razumevanja, po  čemer 
vsi hrepenimo in kar si vsi želimo.

Bil je  zares nepozaben solidarnostni večer. 
Večer, k i bo  v nas živel večno in ga nobeno 
trp ljen je  in nobena stiska ne bosta mogla 
izničiti.
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In terv ju  /  Vasja Legiša

“Ni pomembno, kaj kdo dela, ampak kako dela”
Vasja Legiša, po rodu s Tržaškega, je eden tistih glasbenikov mlajše generacije, ki so se odločili za pot v svet. Z violončelom se je srečal pri devetih letih, 

dvajsetleten je diplomiral z odlično oceno na konservatoriju v Rovigu. Sledila je plodna izkušnja na tečaju v Benetkah pod vodstvom Franca Rossija, čelista 
slovitega Quartetto ltaliano. Študij je nadaljeval na Visoki šoli za glasbo v Winterthuru v Švici, kjer je diplomiral z odliko in pohvalo, in na visoki šoli Roberta 
Schumanna v Diisseldorfu vse do koncertnega izpita. Študije je sklenil na Akademiji za glasbo v Tel Avivu. Udeležil se je številnih tečajev, na najrazličnejših 
tekmovanjih je prejel visoka odlikovanja, koncertira po vsej Evropi in povsod žanje laskave kritike. V vse, kar dela, vnaša veliko navdušenja. Meseca avgusta letos 
je pod njegovim mentorstvom potekal na Goriškem, na obeh straneh meje, odmeven glasbeni festival. Na predvečer njegove vrnitve v Nemčijo, kjer živi zadnja 
leta, nam je daroval nekaj svojega dragocenega časa in nam razkril svoj svet. Za pogovor se mu iskreno zahvaljujemo in mu želimo še veliko nadaljnjih uspehov.

Tvoja umetniška p o lje  dolga 
več koI dvajset let. Katere so 
bile glavne etape?
Leta hitro minevajo. Pri devetih 

letih sem si izbral violončelo. Nikdar 
si nisem postavljal vprašanja, če 
bom igral ali ne. Praktično vprašanje 
seje postavilo, ko sem v Trstu končal 
učiteljišče in se vpisal na univerzo. 
Vsega se ne da delati, saj je dan kra
tek, noč tudi. Imam zelo lepe spo
mine na čas, preden sem šel v tu ji
no. Pri petih letih sem začel študira
ti klavir z Verenko Terčelj, nato sem 
se odločil za violončelo. Tedaj je na 
Glasbeni matici poučeval Nereo Ga
šperini, izreden glasbenik. Njegova 
je zasluga, da igram violončelo. Po 
Gasperinijevi sm rti sem nekaj let 
študiral pri Petru Filipčiču. D ip lom i
ral sem v Rovigu. Tudi meni je življe
nje nato natrosilo na pot nekaj "ka
menčkov", kot so npr. vojaščina in 
druge življenjske izbire. Zavedal 
sem se, da moram v tujino, če hočem 
nadaljevati glasbo. Naneslo je, da 
sem naslednja tri leta preživel v 
Švici, in sicer od konca leta 1994 da
lje. Že prej sem bil veliko proč od 
doma, saj sem se izpopolnjeval po 
Ita liji. V Benetkah sem študiral s 
Francom Rossijem, izrednim glasbe
nikom; ogrom no stvari sem se nau
čil. Po švicarski izkušnji sem iskal na
daljnjo izpopolnitev. Izbira je bila 
velika; pristal sem pri Johannesu Go- 
rilzkem v Diisseldorfu. Zelo sem bil 
srečen, saj je izreden umetnik; zelo 
mi je bilo pri srcu dejstvo, da je on 
študiral pri Cassadoju, sam je tudi 
spoznal Casalsa in druge izvrstne 
čeliste. Zelo cenim to čelistično šolo, 
ki se prenaša iz roda v rod. Po diplo
mi sem imel kratko, a glasbeno in 
življenjsko izredno zanim ivo izku
šnjo na akademiji v Tel Avivu v Izra
elu, kjer sem študiral poldrugo leto. 
Življenje v popolnoma drugačnem 
svetu me je zelo obogatilo; judovski 
svet, pomešan z arabskim, drugač
na klima, način življenja, drugačna 
pisava... Izredno zanimivo! Po Izra
elu so me povabili v Hamburg. To 
sem sprejel in tam sem že tretje leto. 

Poučuješ tud i vLubecku...
Da, poučujem tako v Hamburgu 

kot v Liibecku. Poučevanje me veseli 
in pogoji so pač taki, da poleg pou
čevanja lahko tudi igram in vadim. 

Obiskoval si več šol, pa tud i 
tečajev in  seminarjev.
Med m entorji Je b il tud i 
vsem znan i Maisky; kakšne 
spomine imaš nanj?
Misha Maisky je izreden glasbe

nik, vsako leto se vidiva in se dejan
sko poznava. Na seminarju pred pe
tim i ali šestimi leti v Sieni je pove
dal, kako se študij glasbila lahko pri
merja z vzgojo otrok. Do določene
ga trenutka vodijo starši otroka za 
roko, nato pa nastopi čas, ko mora 
človek sam shoditi z lastnimi noga
mi. Tudi jaz se s tem popolnoma stri
njam. Prav se mi zdi, da ima vsakdo 
lastno izkušnjo in mišljenje. Dejan
sko sem obiskal veliko seminarjev in 
tečajev bolj ali manj znanih mentor
jev. Če poslušamo posnetke največ
jih mojstrov violončela, violine, kla
virja ali dirigentov, lahko prepozna
mo stil vsakega od teh, saj glasba 
zahteva neko raziskovanje samega

sebe. Vsakdo ima to
rej lastno pot, ki ne 
more biti pot nobe
nega drugega. Gla
sba je kot življenje: 
obstaja več kot šest 
m ilija rd  ljud i in vsi 
vemo, da na celi obli 
ne obstajata dva ena
ka osebka. Lahko se 
najdeta dva zelo po
dobna, enaka pa nik
dar.

Kdo t i  je  da l 
največ?
Posebno ko je člo

vek mlajši, je pod ve
likim  vplivom  zlasti 
m očnih osebnosti.
Maisky je zelo prija
zen človek, brez dvo
ma izredno močna 
osebnost. Je izreden 
glasbenik in um et
nik; sam pa pravi, da 
ni pedagog in zato 
tudi ne poučuje. Ne 
bi rad uvrščal v raz
lične kategorije  ra
zličnih mojstrov. Od 
vsakega sem nekaj 
odnesel. Ponudb za kakovostne te
čaje je na evropskem tržišču na pre
tek. Zato sem izbiral tečaje s profe
sorji, o katerih sem slišal, da so do
bri. Vedno me je zanimalo videti ne 
samo to, kako profesor uči, ampak 
tudi in predvsem izvedeti, kaj misli. 
Od koga sem pobral ogromno, od 
koga drugega manj.

Študij na tujem je po mojem zelo 
pomemben, zna pa b iti tudi težka 
preizkušnja. Ponekod se mladi gla
sbeniki vpisujejo na akademije zelo 
zgodaj. Tako najdemo tudi glasbe
nike, ki so tehnično odlično priprav
ljeni, ni pa rečeno, da so tudi mu
zikalno zreli.

Živiš v Hamburgu. Poleg 
koncertiran ja tud i poučuješ. 
Hamburg je lepo mesto. Je sicer 

malo daleč od mojega Krasa... Nik
dar nisem imel dvoma o tem, kje bi 
hotel živeti. In vendar me je zane
slo tja na sever.

Se nameravaš vrn iti?
Dilema, da bi se vrnil na Kras, me 

stalno spremlja. Zelo rad sem doma, 
zelo sem navezan na naš Kras. Dej
stvo je, da je v Nemčiji več zanima
nja za klasiko, več visokih šol in tudi 
pogoji so gotovo boljši. M im o tega 
ne gre. Zelo rad sicer poučujem, to 
da ne zdaj ne v prihodnje ne name
ravam izključno samo poučevati. 

N i vedno lahko živeti -  še 
zlasti kot glasbenik - v  svetu. 
Kako t i  doživljaš svoje 
“ izseljenstvo ”? Ohranjaš stike 
z  domačim okoljem?
Stike ohranjam, kolikor le mo

rem. Zadnje čase mi je malo težje, 
saj se s časom osebni odnosi, npr. s 
prijatelji, spreminjajo. Vedno mi je 
v veliko veselje, ko se vrnem domov. 
Svojega bivanja v Nemčiji ne doživ
ljam kot izseljenstvo, saj je bila to 
moja svobodna izbira. Je pa težko, 
če je človek navezan na lastno zem
ljo in ljudi. Všeč mi je ideja o Evropi 
brez meja. M enim  pa, da imamo 
pred sabo še nekaj poti, preden bo
mo živeli v Evropi, kjer res ni več meja.

Kaj b i svetoval mladim, 
k i b i svoje glasbeno znanje  
pog lob ili in  razv ili v tu jin i?  
Vsem mladim, ne samo glasbe

nikom, bi svetoval izkušnjo v tujini; 
danes je veliko možnosti in projek
tov, kot je npr. projekt Erazmus. Mla
dim bi svetoval, naj gredo v svet in 
malo pogledajo, kaj se dogaja okoli 
njih, proč od doma. To so zelo plod
ne izkušnje. Je namreč zelo lahko 
imeti zajetno štipendijo in živeti v 
tu jin i; ko pa ostaneš kaj več časa 
proč in prideš v stik z delovnim sve
tom, je izkušnja še dosti bolj plod
na. Če je človek mlad, je prost, da 
se vrne, kadar želi. Danes imamo na 
razpolago vedno več možnosti za 
potovanja; pomislimo npr., da sta
ne letalo od Trsta do Londona ma
lenkost, verjetno manj kot do Milana!

Meje padajo. To 
m oram o izko ris titi ko t 

priložnost. Km alu j ih  ne 
bo več in  spet bomo 

lahko zaživeli, ko t so tu 
žive li naši p redn ik i 

v “starih časih '.

V avgustu je  po vsej Goriški 
na obeh straneh meje potekal 
Festival Cello&Music s tečaji 
instrumentov in  komorne 
glasbe te r s koncerti. Kakšna 
je  b ila  zate ko l mentorja in  
dušo prired itve  ta izkušnja? 
Vtisi so še vroči (pogovor je bil 

posnet dan po festivalu, 25. avgu
sta; op.p.). Izkušnjo samo moram še 
malo prerešetati in jo  "prebaviti". 
Letos smo organizirali pobudo že 
če trtič ; do lani smo im e li samo 
tečaje violine, violončela in komor
ne glasbe ter nekaj koncertov, letos 
pa prvič pravi festival in cel kup kon
certov. Uspeh pobude je presegel 
vsa moja pričakovanja predvsem 
zato, ker smo ustanovili Slovenski

m e dna rodn i o rke 
ster. Do tega je pri
šlo v sicer težkih po
gojih, saj vsi vemo, 
da se kulturi name
nja vedno manj de
narja.
Je zamisel 
Slovenskega 
mednarodnega 
orkestra tvoja?

Po pravici pove
dano, je moja in niti 
ni od včeraj. Zamisel 
o slovenskem orke
stru, ki bi bil odprt 
vsem, je nastala ne
kam slučajno, in si
cer s pom očjo  slo
venskega M in is tr 
stva za zunanje za
deve. Po značaju sem 
pač tak, da mi je zelo 
žal ne izpeljati zasta
vljenih ciljev do kon
ca. Takoj sem stopil 
v stik z nekaterim i 
kolegi in p rija te lji, 
skupaj smo študirali. 
Odziv in navdušenje 
glasbenikov sta bila 

takoj izredna. Odločili smo se, da 
bomo pobudo izpeljali. In tako je 
bilo. Vzdušje je bilo enkratno tudi 
glede na to, da se je večina glasbe
nikov takrat prvič srečala. Imeli smo 
razmeroma malo časa na razpola
go, vadili smo v gradu Dobrovo. To 
navdušeno druženje je bilo za nas 
velik uspeh. Imeli smo dva koncer
ta v Italiji, in sicer v Krminu in Štiva- 
nu. To je bil en projekt letošnjega 
festivala, ki ga bom o drugo leto 
gotovo ponovili. Orkester so sesta
vljali glasbeniki od vsepovsod, celo 
iz Južne Afrike. V prvi vrsti sem se
veda povabil zamejske glasbenike, 
imamo jih dva. Cilj naše dejavnosti 
je bil ustvariti skupino, jedro; to nam 
je uspelo v dobrih dveh dneh inten
zivnega dela. Letos nas je bilo 26, z 
mano 27.

Kaj nam lahko še poveš
o festivalu, katerega 
pobudnik si ti?
O rgan izacijo  je  prevzelo naše 

društvo Cello&Music, ki ima sedež 
v Brdih; vse je lepo steklo prav po 
zaslugi "superaktivnih" in navduše
nih članov društva. Brez njih bi pri
reditve ne bilo. Prvi koncert na spo
redu je bil z mladinskim nemškim 
orkestrom iz Severne Nemčije. Z nji
mi smo imeli turnejo po Italiji in Av
striji; zdelo se mi je lepo, da bi na
stopil tudi pri nas. Veseli me, da so 
prišli; bili so izredno navdušeni nad 
našimi kraji.

V okviru festivala smo imeli letos 
četrtič zaporedoma tečaje violine, 
violončela, komorne glasbe in pihal. 
Udeležencev je bilo dvajset; enote
denski tečaji so bili odp rti vsem. 
Kdor je želel - t.j. vsi - je na koncu 
lahko nastopil. Podpiram to, da ima 
vsakdo možnost pokazati, kaj se je 
naučil; to je pomembna izkušnja za 
mlade glasbenike, še predvsem za 
tiste, ki so vzeli glasbo zares. Leto
šnja novost je bila nekaj več koncer
tov z orkestrom in komornim i sku
pinami. Koncerti so bili v Pokrajin- 

i  skem muzeju na goriškem gradu,

na gradu v Braniku, pa še v samo
stanu na Kostanjevici pri Novi Go
rici, v cerkvi v Biljani v Brdih, na Su- 
bidi pri Plešivem in v gradu Dobro
vo. Rad bi se zahvalil tudi vsem, ki 
so nas podprli. Vedno pravim, da so 
Goriška Brda krasna. Enkratni so vsi 
naši kraji, ki so po mojem za kla
siko zelo primerni, saj se taka gla
sba krasno spaja z okoljem, našo 
kulturo in tradicijo, ki je žal prema
lo poznana.

Rad bi se zahvalil msgr. Oskarju 
Simčiču, ker nam je omogočil lep 
večer na Subidi, kjer smo doživeli 
krasen sprejem; za koncert v Stiva- 
nu pa Marku Tavčarju.

Čeprav živ iš daleč od doma, 
je  zelo lepo, da "oplajaš" 
rodne kraje s tak im i 
pobudami širšega zamaha...
Do teh tečajev je prišlo spet ne

kam slučajno. Na začetku smo se 
sicer spopadli tudi s težavami. Pre
pričan pa sem o tem, da so naši kraji 
čudoviti in zelo primerni za take pri
reditve. Nanje sem zelo navezan in 
zelo rad tu ustvarjam. Na drugi stra
ni Alp je verjetno lažje postaviti kaj 
takega na noge, ker je splošno za
nimanje za klasično glasbo večje. 
Mislim, da je to vsestranska oboga
titev za naše kraje; lepo je tudi pri
tegniti med nas ljud i od drugod. 
Opazil sem, da je zanimanje za naše 
kraje dosti večje od tega, kar sami 
mislimo. Pri nas je prijazno podne
bje, kulture imamo ogromno. Razvi
jati se moramo v smeri Evrope. Meje 
padajo in tudi to moramo izkoristiti 
kot priložnost. Kmalu jih ne bo več 
in spet bomo lahko zaživeli, kot so 
tu živeli naši predniki v "starih časih". 

Izvajaš baročno, klasično, 
romantično in  sodobno 
glasbo. Tudi jazz. Kje si 
najbolj “doma ”?
Veselim se vsake zvrsti glasbe 

brez izjem. Nimam predsodkov do 
nobene zvrsti. Za zabavo se s prija
telji vsako leto vsaj malo veselimo 
tudi z jazzom. Usmeril sem se zlasti 
v klasiko. Rad bi imel kaj več časa 
tudi za druge zvrsti. Dan pa ima žal 
samo 24 ur...

Glasba je  poezija življenja, 
otroštvo sveta, piše na spletni 
stran i u iv  iv. cellomusica. coni. 
Kaj tebi osebno pomeni 
glasba?
Naša pot je pot glasbe, pot umet

nosti, ki jo  istovetim s humanostjo. 
Ne vidim  načelne razlike med gla
sbo, slikarstvom, poezijo, gledali
ščem itd. V glasbo verjamem.

Letos poteka 30-letnica smrti Lu
cijana M arije Škerjanca. Srčno u- 
pam, da je bil ta naš veliki skladatelj 
primerno počaščen, saj ga izjemno 
rad izvajam. Tudi na našem festiva
lu nismo mogli m imo njega. Letos 
se spominjamo tudi 30-letnice smr
ti Pabla Casalsa, po mojem največ
jega čelista; tudi njemu smo se po
klonili. Casals je  rekel, da preproste 
stvari veljajo. V tem smislu je tudi 
zame glasba oz. umetnost izredno 
preprosta zadeva, čeprav je pot do 
nje včasih težka in strma. Po mojem 
ni pomembno, kaj kdo dela, ampak 
kako kdo kaj dela. V vsaki stvari je 
umetnost.

Danijel Devetak
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KRISTJANI IIM DRUŽBA

Papež na Slovaškem
1 Schusterjem in prem ierom

Mikulašem.
Po Bratislavi je Janez Pavel 

II. odpotoval v Trnavo, kjer je 
maševal pred več deset tisoč 
verniki. V petek, 12. t.m., pa je 
pred približno 150.000 verniki 
daroval mašo v Banski Bystri- 
ci, središču slovaškega upora 
nacistom med drugo svetov
no vojno, v soboto pa v Rožna- 
vi na jugovzhodu slovaške 
države.

"Državni predstavnik, po
litik ali kak drug javni človek 
se v zdravstvenem stanju, v ka
kršnem je sveti oče, ne bi nik
dar podal na pot, ampak bi se 
umaknil, skril pred javnostjo. 
Papež pa se predstavi pred te
levizijskimi kamerami, ker ve, 
da predstavlja Tistega, ki je bil 
križan, in ve, da se v znamenju 
križa lahko tudi danes zma
guje in prav odrešujoči križ je 
znamenje, ki ga sporoča sve
tu !" je dejal češki kardinal M i
roslav Vik ob papeževem obi
sku in ugibanjih o njegovem 
zdravju; dodal je še, da je sveti 
oče danes še vedno največja 
moralna avtoriteta v svetu.

Na žalost je prav papeže
vo zdravstveno stanje potisni
lo v drugi plan papeževe be
sede Slovakom, med drugim 
tudi njegovo povabilo, naj ne 
gledajo na vključitev v Evrop
sko unijo samo z godpodar- 
skega vidika.

(po različnih v irih zbra ljup)

Po Velikem šmarnu

Marko Brecelj in  stanje duha 
v naši družbi

O b pobalinskem podvigu 
koprskega občinskega svet
n ika M arka Breclja  ni o b 
sojanja vredno zgolj dejanje 
skrun itve zvonov, m otenje 
bogoslužja in samovoljni po
seg v tu jo  lastnino, ampak 
zbuja zaskrbljenost tudi dej
stvo, da je tožilstvo, po poda
tk ih  dnevnega tiska, v prvi 
rund i poskušalo zm anjšati 
težo tega dejanja in ga obrav
navati kot nedolžen prekršek. 
Kot zaskrb lju je  tud i odsot
nost vsakršne resnejše obsod
be podobnih dejanj s strani 
predstavnikov oblasti in va
ruha človekovih pravic. Sele 
potem ko so cerkveni pred
stavniki zaostrili stvar in za
grozili z internacionalizacijo 
problema, je menda tudi tožil

stvo ugotovilo, da bi lahko šlo 
pri tem za kaznivo dejanje. Ta 
navidezno obrobna okolišči
na pa veliko pove o stanju du
ha v naši družbi. Govori pred
vsem o tem, da se je pred pol 
s to le tja  v vo jn i zm agovita  
opcija, ki se je  včeraj samoo
klicala za avantgardno ter se 
nato preoblekla v liberalno, s 
silo polastila glavnih vzvodov 
oblasti ter jih  je uspela, na 
pretanjen način, obdržati v 
svojih rokah tudi v novonasta
lih pogojih. Tako še vedno, s 
pozicije moči, s svojim vide
njem sveta usodno pogojuje

vse pore življenja in potiska 
na družbeno obrobje vsakr
šen drug pogled na svet. Kar, 
naravno, izziva konfliktnost. 
Pri tem je nič ne moti, da se ji 
je njen dovčerajšnji svet pod 
nogami sesul, tako družbe
noekonomski sistem kot tudi 
država, ki je  na njem slonela.
V demokracijah z razvito po
litično kulturo politiki odsto
pajo že zaradi povsem banal
nih spodrsljajev. Med našimi, 
še vitalnim i političnim i prota
gonisti iz prejšnjega sistema, 
pa ne poznam skoraj nikogar, 
ki bi pomislil na umik, potem

ko mu je družbeni p ro jekt 
propadel. Nasprotno, ne da 
bi kdo pri tem zardeval, so v 
hipu zamenjali boga Marxa 
z bogom kapitalom, se akro
batsko zavihteli z enega na 
drugega konja ter pri tem za
držali vajeti trdo v svojih ro
kah. Kar kaže najmanj to, da 
je vsak bog dober, da le vodi 
do cilja, to  je do moči.

Čeprav se vera že tisoč
letja potrjuje kot eden najbolj 
vita ln ih življenjskih nazorov 
in kot velika potencialna etič
na in civilizacijska energija ter 
opravlja  Cerkev ko t njena

organizirana oblika pomem
bno duhovno in moralno po
slanstvo, ima slednja na svoji 
vesti tudi svoje črne madeže. 
Tudi danes ni mogoče sprejeti 
vsake besede, ki p rid e  iz 
njenih ust. Vendar je  sloven
ska C erkev za rad i svo jih  
grehov v preteklosti šla skozi 
svoje vice, to  je skozi polsto
letno notranje politično pre
gnanstvo, in so kristjani to 
prenašali z velikim človeškim 
dostojanstvom. Ni pa, očitno, 
pripravljena tega pregnan
stva prenašati še naprej. Še 
zlasti ne v pogojih, ko pa dru
gi opciji ni bilo treba odgo
varjati za nič. Ne za propadli 
družbeni eksperiment in o- 
grom no škodo, ki je pri tem 
nastala. Ne za trpljenje, ki ga 
je različno mislečim povzroči

la s svojim nasiljem. In celo 
ne za povojne zločine proti 
človeštvu. Tako ni b ilo zanjo 
ne vic ne trp ljenja ne katar
ze. Še več, kot taka kar še na
prej poskuša deliti lekcije o 
dem okraciji, morali, pravič
nosti in dostojanstvu. V tem 
je izvirni vzrok konfliktnosti 
v naši družbi. Brecljevo po
balinstvo in začetna reakcija 
koprskega tožilstva nanj so le 
drobna kapljica v m orju teh 
krivic, ki družbo razjedajo. 
S leherna p o lit ik a  nam reč 
s to ji ali pade na zakoniku 
dejanj, ne pa na leporečnih 
deklaracijah ali form i. Zato 
ne bo pravega m iru vse do t
lej, dokler ne bo ta naša druž
bena pohabljenost odprav
ljena.

Milan Gregorič

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  B

Ž L A H T E N  IZ B O R  B O ŽJE BESEDE, 
NED ELJO  /V I NED ELJO

v i l i f m  ž e r j a l  | 25. NAVADNA NEDELJA
M dr 2, 12. 17-20; Ps 54; Jak 3, 16-4, 3; M r 9, 30-37
Prvo berilo je iz knjige Božje modrosti, kar je pa po mišljenju 

sveta čista norost. Toda Bog se veseli del svojih rok. Ker je vse 
ustvaril z modrostjo. Ustvaril je po Sinu-Besedi, ki je modrost 
sama (Kol 1,15-16). Sin pa ni ustvarjen, marveč je rojen iz Oče
ta pred vsemi veki. Kar pa je ustvarjeno, je dobro in zelo dobro 
(1 Mz 1,25. 31). Kar pa smo mi pokvarili in še kvarimo, Bog 
znova in znova popravlja in odrešuje. Vse dela novo (Kol 1,18; 
Raz 21,1). Prva novost, novi svet, novi človek, ustvarjena mo
drost, je brez dvoma Marija. To si velja vtisniti globoko v srce, 
da se ne ustrašimo modrosti tega sveta, ki vodi v smrt. Ljudje 
brez Boga, brezbožniki namreč, se vdajajo eni sami misli (Raz 
17,13.17). Z besedo še znajo izpovedovati vero v Boga, a ga v 
resnici ne poznajo. So kakor hudiči, ki Boga nočejo priznati, 
čeprav vanj verujejo (Jak 2,19). Edina misel je obrnjena v same 
sebe in zato teptajo človeka, ki živi pravično. Pravični jim  je v 
napoto, očitek, obtožbo zgrešenega življenja (M dr 2,12). V svoji 
nespameti in nadutosti se zaganjajo proti vsakemu, ki živi po 
Božji volji (Ps 10,4; 14,1). A končno je to sovraštvo uperjeno

proti Jezusu. Nepregledne množice pravičnih, svetih žena in 
mož delijo z Jezusom to usodo (M dr 2,18-20). Križajo jih na 
vse mogoče načine.

Verovati v Boga ni lahko. Zahteva namreč odločanje za svet 
Boga, za svet, ki ni otip ljiv in ne razviden. Za edini dokaz ima 
namreč v poštenem življenju, kar pa je včasih izredno zahtev
no. Je pač ost proti brezbožnemu javnemu mnenju. Je odloč
na ljubezen do življenja; zato se upre splavu, evtanaziji, ko
rupciji, laži. Je razmišljanje o vseh važnih življenjskih vprašanjih. 
Je ustvarjanje skupnosti vernih in dobro mislečih ljudi proti 
navalu nesmisla, nevere, hudobije, neumnosti.

Verovati v Boga je zmaga nad svetom (1 Jn 5,4-5). Veren 
človek izkusi bližino Boga, ker ve, da Bog uslišuje njegove 
molitve. Ve, da mu pomaga. Vanj zaupa in ga hvali (Ps 54,3- 
6.8). Človek naj zato "trm asto" vztraja v molitvi, ki je najprej 
hvala Boga. Vztraja naj tudi v prošnji za pomoč.

Tu pa tam se ljudje dobre volje zberejo po skupinah za svetov
no molitev. Med njimi so kristjani, tako katoličani kakor evange
ličani, pravoslavni, anglikanci in drugi ter muslimani in judje. V 
Assisi je za skupno molitev za mir in pravičnost v svetu poro
mal tudi papež Janez Pavel II. Leto rožnega venca, ki se bo iz
teklo v oktobru, je do zdaj že marsikaj razgibalo in je ogrelo 
ljudi za molitev. Saj molitev dela čudeže, tudi po Marijinih božjih 
poteh. Molitev je tudi kesanje in spreobrnitev. Zavoženost živ
ljenja se reši v novo upanje, ki je gotovost milosti in miru (Lk 
11,13). Modrost uči ponižne molitve. Jezus jo  je naravnost po
kazal s prstom na možu, ki se je tolkel po prsih v templju, sko
raj neopazen drugim, in je prosil usmiljenja (Lk 18,13). Tudi

apostol Jakob piše, kako naj dosežemo čistost srca ali modrost: 
Treba je premagati nevoščljivost in prepirljivost, ki ustvarjata 
nered in vsakršno zlo. Na delu mora biti zavzetost za mir in za 
vse kreposti, medtem ko lov za užitki in nasladami vodi v praz
no hlastanje in celo v uboje. Saj je znano, da so se popivanja in 
žrtje končevala tudi z umori nedolžnih, kot npr. obglavljenje 
Janeza Krstnika (M r 6,27).

V ta svet smrti pošilja Jezus apostole oznanjat vstajenje in 
življenje. Številčno so mala čreda, ki pa ji Jezus vliva pogum: 
"Ne boj se, mala čreda, kajti vaš Oče je sklenil, da vam da 
kraljestvo" (Lk 12,32), čeprav še ne razumejo osnovne zahte
ve tega kraljestva: ponižnost, majhnost, služenje drugim. Pre
pirajo se namreč za prvo mesto, a Jezus jih, četudi polagoma, 
uvaja v svet zadnjega mesta. Poučuje jih, kako bo sam izročen 
v roke ljudi in kako bodo oni vredni z njim trpeti (M r 9,30-37). 
Vsi veliki svetniki so šli po tej poti, po poti trpljenja, med njimi 
tudi številne nežne Marije Goretti in močne Monike, v solzah 
in molitvi. Tudi zakoni in družine potrebujejo pomoč. In vsak 
človek v stiski. Med drugim i jim  tudi zakonske skupine nudijo 
roko rešenja v težavah. Jezus hodi do konca sveta pod podobo 
popotnikov s problemi in želi, da jih sopotniki razumejo in jim  
pomagajo. Da ne kažemo s prstom nanje, marveč jih iztrgamo 
iz rok ljudi, ki jih tirajo v smrt (prim. M r 7,31).

Posebna skrb pa gre otrokom. O trok naj bi prav v družini 
prejel dar vere. Starši ga namreč prvi učijo moliti, govoriti z 
Bogom, govoriti o Bogu, o Mariji, o prijateljih svetnikih, o an
gelu varuhu. Naj čuti, da živi v svetu, ki ga rad ima. Svet, vse 
ljudi, pa ima rad Oče, ki je v nebesih.

Sveti oče proglasil za blaženi dve 
žrtvi komunističnega režima

Papež Janez Pavel II. 
je bil minuli konec tedna 
na svojem drugem pa
storalnem obisku na Šlo- 
vaškem, ki šteje 5,5 mi
lijona prebivalcev, zveči
ne Slovakov, in velja v 
Evropi za katoliško drža
vo. Potovanje je bilo že 
102. papeževo potova
nje izven Italije in je v sve
tu vzbudilo zelo veliko 
zanimanja predvsem za
radi papeževe ostarelosti 
in bolezni, ki je prišla do 
izraza med n jegov im  
obiskom Slovaške, saj so 
svetemu očetu m orali 
pomagati prebrati tudi 
njegove nagovore.

Prav gotovo je bil vr
hunec papeževega obi
ska na Slovaškem nedeljska 
sveta maša v Bratislavi, ko je 
sveti oče Janez Pavel II. med 
sv. mašo ob koncu štiridnevne
ga obiska na Slovaškem pro
glasil za blažena škofa Vasila 
Hopka in redovnico Zdenko 
Schelingovo, ki soju preganja
li v času komunističnega reži
ma in sta svojo trdnost v veri 
plačala z velikim trpljenjem, 
desetletji ječe, hišnega pripo
ra in na koncu z življenjem.

peževe maše na trgu Pe- 
trzalka na obrobju slova
ške prestolnice po oce
nah slovaške policije ude
ležilo več kot 200.000 
vernikov, največ seveda 
Slovakov, a tudi Poljakov 
in Nemcev.

Novi blaženi, pomož
ni škofVasil Hopko, je bil 
leta 1950 obsojen na 15 
let zapora, kjer so ga mu
čili, zaradi česar je kasne
je umrl, pravzaprav so ga 
komunisti počasi zastru
pili z arzenikom. Tudi re
dovnica Schelingova je 
umrla zaradi mučenja v 
času stalinizma.

Papež je svoj pastoral
ni obisk na Slovaškem 
začel v četrtek, 11. t.m., 

s prihodom v Bratislavo. Ob 
prihodu je imel nakaj težav, saj 
izčrpan in zadihan od letalske
ga poleta ni zmogel v celoti 
prebrati nagovora Slovakom 
ob prihodu, kar se je zgodilo 
prvič, odkar je poljski papež 
na čelu vesoljne Cerkve, zato 
je nagovor dokončal njegov 
papežev pom očnik, kardinal 
Jožef Tomko. Kljub slabosti 
pa se je papež vseeno srečal 
s slovaškim  predsednikom

Sv. oče se je ob začetku ne
deljske maše pred množico 
vernikov, vsaj na pogled, bolje 
počutil kot minule dni in je mo
litve in nagovor izgovarjal ja
sno, ob koncu tri ure trajajoče
ga bogoslužja pa je oslabel, 
njegov glas je bil tresoč in te
žko razumljiv, tako da je njegov 
govor sklenil njegov pom o
čnik, so poroča le  tiskovne 
agencije.

V nedeljo, 14. t.m., seje pa-

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. M IRKO PELICON

POGOVOR... S 
TELEVIZIJO?

Televizija večkrat nado
mešča vlogo staršev v dru
žinskem krogu. Že pred ča
som je v slovenskem prosto
ru odmeval podatek, da se 
otrok pogovarja z očetom tri 
minute na dan. O trok pa naj 
bi po zadnjih raziskavah po
vprečno gledal televizijo kar 
tri ure na dan. Poleg spanja 
in šole otroci posvečajo te- 
levizji največ svojega proste
ga časa. Gledajo televizijo 
kar večkrat nenadzorovano, 
predvsem takrat, ko staršev 
ni doma. In prav takrat so o- 
troci deležni vsebin, ki niso 
primerne zanje. Prisotnost 
staršev in pogovor z njimi sta 
za o troka neizm erno po
membna, čeprav današnje 
življenjske in delovne razme
re rušijo zmeraj več to nara
vno razmerje med starši in 
otroki s kratko in dolgoroč
nimi posledicami. Ko so star
ši odsotni in ni nikogar, kot 
npr. stari starši, ki bi jim  lah
ko priskočili na pomoč, lah
ko nastane težava prav v 
tem, da more televizija pre
vzeti tisto vzgojno vlogo, ki 
ji ne pritiče. Kdo naj bi otro
ku pomagal obrazložiti pro
blem nasilja, ki ga otrok vidi

na televizijskem ekranu, ali 
pa problem spolnosti, ki je 
zelo pogosto predstavljena 
tržno? To naj bi počenjali 
starši. Kako pa, če je pogo
vor in odnos med njim i in 
otrokom povprečno - po ra
ziskavah - tako kratek in ši
bak? To je sicer širok kultur
ni trend, ki ima svoje vplive 
na vse ljudi oz. starše, ki se 
zavedajo svoje odgovorno
sti, po drugi strani pa je za 
razvoj otroka in njegove zre
losti pomembno, da ga starši 
smotrno in modro uvajajo v 
življenje, ne nazadnje tudi 
zaradi podobe Boga, saj to 
posredujejo prav oni. Poz
nam več staršev, ki so si stro
go zadali, da zvečer ne bodo 
gledali televizije, ampak se 
bodo raje ukvarjali z otroki; 
določili so čas, ko naj otroci 
gledajo televizijo. Lepo bi bi
lo, ko bi se otroci pogovarja
li tri ure na dan z očetom in 
gledali televizijo le tri minute.
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Razlage svetih knjig

Radikalni islamizem
Skoraj v vsakem verstvu se 

dobi kakšna skupina verni
kov, ki strogo dobesedno in 
po svoje to lm ačijo verski na
uk, daleč od uradne in pravil
ne razlage. S takšno razlago 
zapademo v neko obliko ek
stremizma, ki je škodljiv naj
prej verskemu nauku same
mu, neprijeten pa je tudi za 
okolje, v katerem se širi.

Radikalni islamizem se je 
začel oznanjevati leta 1928, 
ko je Hasan al-Bana v Egiptu 
ustanovil muslimansko bra
tovščino. Gibanje je imelo ve
lik poudarek na sociali. Gra
dili so bolnišnice, šole in po 
naseljih so začeli organizirati 
nekakšno socialno in patro
nažno službo. V teh socialnih 
ustanovah kot tudi v vzgojnih 
zavodih so verske predpise 
jemali po najstrožjih musli
manskih verskih merilih. O d
tod tudi ime radikalni islam. 
Istočasno je v Nevv Vorku ži
vel egiptovski državni uradnik 
Sajid Qutb. Ta je ob taki raz
lagi islama utrdil prepričanje, 
da je Zahod pokvarjen in bo 
propadel, zato bo na njegovo 
mesto moral priti islam, ki bo 
zavladal svetu. Kot posebnost 
naj povem, da je bil tudi Na
ser prvotno član te musliman
ske bratovščine. Pozneje je 
spoznal, da je to velika zmo
ta, zato je Sajid Q utbo 1966. 
leta usmrtil. Radikalni islam je 
torej egiptovskega porekla in 
skoraj vsi ideologi so Egipča
ni. Pomembna izjema je bil le 
Pakistanec A bdu l A 'A la  al 
Maudabi, ki je umrl leta 1979.

Cilji radikalnega islama so: 
1. prevlada islama v svetu; 2. 
odprava državne ureditve in 
njenih zakonov. Bog je edini 
zakonodajalec, posvetni za
koni so bogokletni. Islamski 
državni aparat je  m ogoč le 
kot tehnična služba, ki jo  vo
dijo  verski dostojanstveniki; 
3. Jude je treba uničiti. Ob 
tem je imela veliko vlogo tudi 
antisemitska islamska propa
ganda, ki se je  začela v bojih 
med Judi in Arabci v 7. sto
letju. Pozneje pa so tudi v ta 
namen uporabljali zgodovin
ske ponaredke in napačno 
katoliško razlago, češ da so 
)udje usmrtili Kristusa. Sajid 
Qutba je Jude obravnaval po
dobno kot H itler v svoji knji
gi Mein Kampf.

Radikalni islam širi utopijo 
o mirnem svetu, ki bi mu vla
dal Bog s pom očjo "m odre
cev" - muslimanskih verskih 
dostojanstvenikov. O b tem 
pripomba: Neverniki (nemu- 
slimani) ne bi več obstajali. 
Tako pridemo v dobo, ko bi 
na svetu bili nemuslimani iz
trebljeni, kar je seveda popol
na utopija.

Marsikaj od vsega tega je 
naši zahodni miselnosti ne
sprejemljivo, je pa vse to tudi 
namig, da je ob tem treba 
razmišljati in se tudi zaveda
ti, kaj se skriva za kakšno 
stvarjo, pa naj bo ta na strani 
islama ali na strani tistih, ki ga 
zagovarjajo, so do njega str
pni, mu nasprotujejo ali celo 
preganjajo...

Ambrož Kodelja

S 1. STRANI

Nadškof...
Posebno vesel je bil krsta 

dveh deklic, dejstva, da je po
tekal ta prvi dan njegove vizi- 
tacije v znamenju življenja, ki 
se nadaljuje. Prav staršem je 
namenil čudovite misli svoje 
pridige. Govoril je  o sreči star
šev, ki držijo svojega otročiča 
v rokah, in jo  primerjal s srečo 
Stvarnika, ki je z zadovolj
stvom ugotavljal, da je to, kar 
je ustvaril, lepo in dobro. O- 
troci potrebujejo starše, je po
udaril, da lahko živijo! Potre
bujejo njihovo prisotnost in 
ljubezen, ki jim  govori o do
broti, resnici, lepoti, smislu živ
ljenja. Starši naj naučijo otro
ke razlikovati med dobrim in 
zlim, učijo naj jih se obračati

na Gospoda, ki je oporna to
čka, kompas in svetilnik.

V tem tednu se je nadškof 
že srečal z molitvenimi in bi
bličnimi skupinami, obiskal je 
prometno postajališče, orož
nike, carinike, upokojence, in- 
dustrijce, trgovce, obrtnike in 
predstavnike kulturn ih  dru
štev, pa tudi bolnike in druge 
skupine. V petek, 19. trn., bo 
ob 8.30 imel mašo, ob 16. uri 
se bo srečal s skupino Marta, 
ob 18. uri pa z mladimi; po 
spokornem bogoslužju in spo
vedi (19.30) se bo srečal s 
starši (20.30). V soboto, 20. 
tm ., se bo ob 10. uri srečal z 
osnovnošolskimi otroki, nato 
z župnijskim  gospodarskim 
svetom (11.), popoldne ob 14. 
s srednješolci; ob 15. uri bo na 
pokopališču vodil molitev za

rajne, ob 19. uri pa bo na M i
renskem gradu maševal in vo
dil procesijo; ob 20. uri se bo 
v M irnu srečal z liturgičnim i 
pevci. V nedeljo, 21. t.m., bo 
v Štandrežu maša ob 8.30,

9.30 in 10.30, nakar se bo nad
škof po srečanju na trgu po
slovil od Standrežcev. Dan ka
sneje se bo začel pastirski o- 
bisk goriške duhovnije; tudi ta 
bo gotovo pustil sled.

Pastirski obisk nadškofa De Antonija 
v duhovniji sv. Ivana v Gorici

Ponedeljek, 22. septembra 2003: ob 10. uri nadškof obišče 
nižjo srednjo šolo Ivan Trinko; ob 11.15 obisk višjih srednjih 
šol; ob 15. srečanje z ostarelimi v Zavodu sv. Družine; ob 
18. srečanje z mladimi; ob 19.30 sv. maša pri sv. Ivanu.

Torek, 23. septembra 2003, dan SSO: ob 9.30 prihod 
nadškofa v Katoliško knjigarno - sprejem; sledita srečanje in 
razgovor z uslužbenci knjigarne, uredništvom in upravo No
vega glasa, z uredništvi Mohorjeve družbe in Pastirčka, pred
stavniki Galerije Ars in vodstvom Zadruge Goriške M ohor
jeve; ob 11.30 prihod nadškofa v Kulturni center Lojze Bra
tuž in sprejem; sledita srečanje in razgovor z vodstvom Sve
ta slovenskih organizacij, Zvezo slovenske katoliške prosve
te, Združenjem cerkvenih pevskih zborov, Slovenskim gla
sbenim centrom Emil Komel, Katoliškim tiskovnim društvom, 
Kulturnim centrom Lojze Bratuž, športnim  združenjem O- 
lympia in Vincencijevo konferenco; ob 16. obisk pouka na 
šoli Komel z improviziranim kratkim nastopom najmlajših. 
Obisk vadbe otrok v telovadnici Olympie; ob 17. srečanje v 
dvorani Franca Močnika na temo Vera in kultura danes - so
delujejo predstavniki ustanov in društev; ob 19.30 sv. maša.

Sreda, 24. septembra 2003, dan SKGZ: ob 11.30 nadškof 
obišče knjižnico Damir Feigel, Slori, Glasbeno matico, Ki- 
noatelje in Krut; ob 12.45 srečanje v Dijaškem domu in 
srečanje z otroki, vzgojitelji ter ravnateljico; ob 14.30 obisk 
Kulturnega doma in srečanje z odborom; ob 16. srečanje z 
Združenjem slovenskih športnih društev, Slovensko kultur
no gospodarsko zvezo, Kmečko zvezo, Sindikatom sloven
ske šole, Zavodom za slovensko poklicno izobraževanje in 
socialnim centrom KRUT; sledi zaključno srečanje s pred
stavniki raznih društev; ob 19.30 sv. maša.

Četrtek, 25. septembra 2003: ob 10.15 nadškof obišče 
vrtec v ulici Max Fabiani; ob 11. obisk vrtca v ul. Brolo; ob
11.30 obisk osnovne šole O ton Zupančič - ul. Brolo; ob 18. 
srečanje z birmanci in prvoobhajanci; ob 19.30 sv. maša; ob 
20. srečanje z župnijskim in gospodarskim svetom, čistilka
mi in krasilkami ter s pevci in pevkami.

Petek, 26. septembra 2003: ob 19.30 sv. maša; ob 20. 
srečanje z zakonci.

Sobota, 27. septembra 2003: ob 15. srečanje s skavti; ob
19.30 sv. maša.

Nedelja, 28. septembra 2003: ob 10. evharistično bogo
služje ob zaključku pastoralnega obiska; ob 11.15 otvoritev 
razstave o religioznem smislu; sledi družabnost.

Pet minut za molitev

Molitev krvodajalcev
Gospod Jezus, 
ki si rekel:
"Karkoli ste storili 
enemu izmed m ojih 
najmanjših bratov, 
ste meni s to rili"
(M t 25,40), 
d o b ro h o tn o  sp re jm i 
žrtev, ki ti jo  prinašamo. 
Zaradi stiske tvojih  
in naših bratov 
in sester ve likodušno 
odstopamo nekaj svoje 
krvi, da jim  povrne 
življenjsko moč.
Pri tem pa namenjamo 
tale dar tebi, 
ki si za nas prelil 
svojo dragoceno kri. 
Gospod, 
op lem eniti naše 
življenje z dobroto, 
da bo v korist nas, 
naših dragih 
in bolnikov.
Podpiraj nas 
v naših žrtvah, 
da bodo velikodušne, 
ponižne in neopazne. 
Daj, da bomo 
znali spoznavati 
tvoje ob lič je  v revnih 
in zapuščenih 
ter jim  takoj pomagati. 
Navdihuj, vodi 
in izpopoln ju j 
naša dejanja 
s čisto ljubeznijo, 
da bo vedno 
všeč nebeškemu 
Očetu.
Amen.
(Papež Janez XXIII.)

Ponovno v Sveti deželi

Pismo iz Izraela (3)
En Kerem, 15. julija 2003 -

Vse govori, da se je s. Suzan 
vrn ila  z dopusta v dom ovi
ni. Sicer še počiva, ker je p ri
le te la  iz Z d ru že n ih  držav 
Am erike in se pač mora pri
v a d iti na ra z ličn i časovni 
pas. Več mesecev je ni bilo, 
za to  so b ile  ig rače, ki se 
oglašajo z glasbico ali zvo
ki, kar tiho , saj jim  ni nihče 
zam enja l ba terij. Striženje 
las o trok je bilo tud i začasno 
prekinjeno, ker ona skrbi za 
to, da organizira popoldne
ve ob koncu tedna za frizer
ski servis. Večina o trok ima 
bujne tem ne lase, nakodra
ne, kot tud i temne oči. Iz
jem e so le ruski svetlolasi 
o troc i. S. Suzan je zadolže
na za igrače, lase, dejavno
sti in seveda še za m nogo 
drugega. Je srednjih le t in 
prihaja s km etije. Pravi, da 
so dom a imeli veliko živali, 
zato jih  ima zelo rada. V St. 
V incentu je udomačila podi
vjano mačko samo s to veliko 
ljubeznijo. Iz Nazareta pa je 
pred nekaj leti dobila  psico 
Pam, ki jo  je  oddala neka re
dovna skupnost. V vrtu  ima 
živalica svoj ograjeni prostor 
pod drevesom, da se prosto 
g iblje. Skoraj vsak dan jo  vo
d im  na potep, da me je že 
vz ljub ila : ko vstop im , teka 
okrog  in mi skoči na hrbet.

S. Suzan je s psičko uve
dla "p e t therapy" ali, po na

še, zdravljenje-terapijo s po
m očjo  živali. Pravi, da zelo 
dobro  deluje tud i z avtistič
nim i o troki.

Danes so se začeli prvi 
odhod i z o trok i, na m orje v 
Ašdod. O b  6.30 sta odpe
ljala oba kom bija, natovor
jena z o trok i, osebjem in s 
hrano. Vozičke je  po odho
du prevzel uslužbenec Liad, 
da jih  bo tem e ljito  očistil in 
posušil na vročem  soncu.

S s. Suzan se srečava po
poldne, ko pride na oddelek 
k otrokom . Vesela je, da sem 
se vrn ila  k n jim , mi pravi. 
Doma se je imela čudovito, 
odpočila  in razbremenila se 
je. Le mraz ji je bilo, potoži, 
saj v ZDA na veliko uporab
lja jo "k lim o "... O b  odhodu 
je imela precejšnje težave na 
letališču. Ker je predvideva
la strožji nadzor, kontro lo , 
se je  tja  podala kar pet ur 
pred poletom . In prav je ra
vnala, saj so ji vso prtljago 
prečesali in vse pod robno  
kontro lira li, tud i njo osebno. 
N ajbolj jih  je m otila  uokvir
jena slika, ker je prihajala iz 
Gaze. Večkrat in z vseh stra
ni so jo  pogledovali. Sestra 
ima ameriški potn i list, zato 
so jo  končno spustili naprej, 
a v zadnjem  trenutku , da bi 
skoraj zamudila polet... Tako 
je pač v Tel-Avivu!

/  dalje 
Tereza Srebrnič

Župnija Mačkolje

Izlet župnijske 
Glasbene šole

Celodnevni izlet župnijske Glasbene šole Mačkolje nam 
je letos razkril delček slovenskega gorskega sveta, pre
pleten s planšarsko zgodovino.

V soboto, 30. avgusta, smo 
se odpeljali proti Ljubljani, na
daljevali pot proti Kamniku in 
nazadnje dospeli v dolino Kam
niške Bistrice. Tu smo se z 
gondolsko žičnico popeljali 
na Veliko planino C1600 
m.n.v.), ki je najobsež
nejša planina na Sloven
skem. Prvi del vzpenja
nja pelje g6ndola, do vr
ha pa je speljana dvose
dežnica, ki v zim skih 
dneh prevaža smučarje. 
Vreme je sprva nekoliko 
nagajalo: Velika planina 
nas je sprejela s svojo 
razkošno prostranostjo.
Peš smo se odpravili do 
ce rkv ice , posvečene 
M ariji Snežni, kjer je p. 
Rafael Ropret daroval 
sveto mašo.

Zanimivo je prepro
sto planšarsko okolje z 
značilnimi bajtami, ki so 
ohranile svojo prvotno 
obliko in značilnosti. Postav
ljene so tu pa tam v majhnih 
skupinicah, kot bi jih umetnik 
s svojim čopičem naslikal na 
zeleno. Cerkvica stoji nekoli
ko stran in na višjem grebe
nu, od koder se pogled odpi
ra do planšarij. Naj povemo, 
da je v tej cerkvici sveta maša

vsako nedeljo, množično pa 
jo obiščejo ljudje 5. avgusta, 
na dan Marije Snežne. Vreme 
se je zjasnilo in sončni žarki 
so začeli p reb ija ti megleni 
sklad. Pogled se je tako raz-

%

legal tja do Kamnika in dlje 
na okoliške vrhove.

V restavraciji Pri p lanin
skem orlu nas je čakalo kosi
lo. N eko liko  u tru je n im  se 
nam je ta prijetni premor še 
kar prilegal.

Popoldne smo se razdelili 
v dve skupini: prva se je od

peljala v Tuhinjsko dolino, v 
terme Snovik, druga skupina 
pa je odšla na ogled Arbore
tuma v Volčji potok.

Terme Snovik so mlade, a 
zelo gostoljubne terme. Po
nujajo svoj notranji in zunanji 
bazen, oprem ljen s toboga
nom. Poleg tega pa nudijo še 
druge storitve, kot npr. sola
rij, vodeno telovadbo v vodi, 
vodno aerobiko, plavalne te
čaje za odrasle in ustvarjalno 
delavnico za otroke. Terme 
Snovik so v akciji Slovensko 

Naj kopališče 2002 za
sedle 2. mesto v kate
goriji manjših term al
nih kopališč.

A rb o re tu m  V o lč ji 
po tok je na jbo lj o b i
skan botanični park v 
Sloveniji. Vsako leto ga 
na pomlad obiskujejo 
lju d je  z vseh koncev 
Evrope. V njem so s po
krajino usklajeni nasa
di približno 2.500 dre
ves in grm ičevja . A r
boretum je bil leta 1999 
na svoji celotni površini 
razglašen za ku ltu rn i 
spom enik  na jv iš jega 
pom ena. V rastlinski 
zb irk i parka je 3.500 
različnih trajnic, grmov

nih in drevesnih vrst ter sort.
Po ogledu in sprostilnem 

kopanju smo se vsi spet sešli 
in odpravili proti domu. N iti 
v avtobusu ni primanjkovalo 
veselega vzdušja ob kitari, 
petju in obujanju celodnev
nih dogodivščin.

Martin Tul
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Herbersteinov simpozij 
v Rimu

V dneh od 8. do 12. septembra 
2003 je Slovenska teološka akade
m ija v Rimu v sodelovanju z go
stoljubnostjo Papeškega slovenske
ga zavoda  S loven ik  p r ip ra v ila  
vsakoletni znanstveni simpozij, le
tos posvečen ljubljanskemu škofu 
in nesojenemu nadškofu Karlu Ja
nezu Herbersteinu (1771/72-1787). 
Skrbno p rip rav ljeno  znanstveno 
posvetovanje je skušalo vsestran
sko osvetliti časovne razmere in 
mnogoobrazno podobo osebnosti, 
ki je burila duhove v drugi polovici 
18. stoletja. Pripravljenih je bilo kar 
29 tehtnih prispevkov, od katerih je 
bilo na simpoziju predstavljenih 25, 
ostali pa bodo vključeni v poseben 
zbornik, ki bo izšel po končanem 
posvetovanju. Predavatelji so se 
zaustavili na jp re j pri vprašanjih  
teološkega ozadja Herbersteinove
ga časa, tedanje cerkvenoupravne 
u red itve  na S lovenskem te r pri 
sočasnih druhovnih tokovih v Evro
pi (F.M. Dolinar, A. Hozjan, M. Am 
brožič). Predstavili so nadalje Her

bersteinov rod, njegovo življenjsko 
pot in imenovanje za ljubljanske
ga škofa (T. Jakopič, F. Oražem, V. 
Rajšp). Sledila je predstavitev Her
bersteinovega pastoralnega načr
ta , o b lik o v a n je  d u h o v š č in e  in 
njegovega vznem irljivega pastir
skega pisma v letu 1782 (V. Škafar, 
M. Turnšek, F.M. D olinar). V na
da ljevan ju  je  b ila  predstavljena 
zaokrožitev ljubljanske škofije in 
načrta m e tropo lije  (F. Kralj - na 
sliki, M. Kronthaler). Načeto je bilo 
vprašanje teološkega študija v Ljub
ljani in v generalnih semeniščih (B. 
Kolar, M. Benedik). Posebna pozor
nost je bila posvečena odnosom, ki 
so bili za škofa Herbersteina zelo 
značilni, do njegovih sodelavcev in 
dopisovalcev, do redovnikov in re
dovnic, posebej do frančiškanov 
(C. Sorč, J. M arolt, J. Kogoj. V. Pa
pež). Tudi ne kaže prezreti njego
ve dejavnosti do cerkvenih in ne
cerkvenih dsciplin, npr. do liturgije, 
Svetega pisma in verouka, pa do 
šolskega sistema, likovne um etno

sti in posebej do a rh itek tu re  (S. 
Krajnc, M. Matjaž, A. S. Snoj, A. 
Vovko, A. Lavrič, L. Debevec). Na
povedana je še tematika o predjo- 
žefinskih župnijah v ljubljanski ško
fi j i  (A. O ž inge r), o ljudsk ih  po
božnostih v Herberstejnovem času 
(S. Fabjan), o njegovih vizitacijah 
(B. Košir) in o njegovem odnosu do 
slovenskega jezika (J. Rotar).

N i dvom a, da bodo  izs ledk i 
znanstvenega posvetovanja v mno- 
gočnem osvetlili določene nejasno
sti glede Herbersteinove osebnosti 
in njegovega vpliva na njegov čas 
in prostor.

Z  goriškega zornega kota sme
mo vsekakor pozdrav iti njegove 
zasluge za ozemeljsko zaokrožitev 
cerkvene uprave notranjeavstrijskih 
dežel v sklopu cerkvenih reform  
Jožefa II., posebej pa za uveljavitev 
ljubljanske škofije na Kranjskem.

Ne m oremo pa m imo njegove
ga posega v usodo komaj vzpostav
ljene goriške nadškofije, nadaljeval
ke tisočletne dediščine Ogleja na 
avstrijskih tleh, ki je bila pod udar
ci jožefinske politike za nekaj let 
celo ukinjena (1787-1791), posebej 
pa tragične usode drugega goriške
ga nadškofa Rudolfa Edlinga, ki je 
bil pod pritiskom  odstavljen in je 
umrl v pregnanstvu.

V sredo, 10. septembra, je papež 
Janez Pavel II. pri splošni avdienci 
na Trgu sv. Petra ob prisotnosti več 
tisočglave množice posebej pozdra
vil v slovenskem jeziku udeležence 
sim pozija in jim  zaželel uspešno 
delo; pozdravil je  obenem tudi tam 
navzoče dijake škofijske gimnazije 
v M ariboru. Udeležence rimskega 
sim pozija  je obiskal in pozdravil 
tudi papeški nuncij v Belorusiji slo
venski nadškof dr. Ivan Jurkovič, ki 
je  v četrtek, 11. septembra, zanje 
in z njim i somaševal v Sloveniku.

FK

Pregled sodobne likovne umetnosti

Petdeseti beneški bienale (2)
Carlos Basualdo si je zam islil 

svojo pos tav itev  pod naslovom  
Struktura krize. Pozornost je osredo
točena na odnos med umetnostjo 
in kriznim i situacijami po svetu. Pri 
večini del, ki so tu na ogled, je v 
ospredju predvsem pripovedna di
menzija. Posamezna krizna stanja, 
kot so to lahko številne družbene in 
socialne situacije ljudi, 
ki živijo ob robu ali pa 
v senci ekonom sko  
razvitejšega sveta, pa 
so analizirana z zelo 
konkre tn im i prim eri.
Med temi je nedvom
no tudi delo slovenske 
u m e tn ice  M a rje tice  
Potrč, ki je v izboru pri
sotna s svojo instala
cijo.

Pripovedni oziroma 
dokum entarni značaj 
prevladuje tudi v delu 
razstave, ki ga je ure
dila Catherin David in 
nosi naslov Sodobni arabski prikazi. 
Po svojem značaju zamisel presega 
tradicionalne meje razstave, saj želi 
na nek način izpostaviti različne pla
ti in številne identitete arabskega 
sveta ter prikazati notranjo disku
sijo, ki je prisotna med arabskimi 
kulturniki in umetniki. Izbrani avtorji 
predvsem preko videoposnetkov 
analizirajo arabsko situacijo ali pa 
obsojajo individualizem zahodnega 
sveta. Potrpežljiv gledalec bo tako 
lahko marsikaj izvedel o arabskem 
svetu, njegovem razmišljanju in od
nosu do zahoda, postavlja pa se se
veda vprašanje, če je ta dokumen
tarna dimenzija dovolj za umetniško 
delo.

Umetnik Gabriel Orozco se je na 
tokratnem bienalu preizkusil tudi 
kot kurator in tako še dodatno pri
pomogel zabrisati dandanes vedno 
bolj pogostoma prekoračeno mejo 
med tema dvema figurama. Spom
nimo le, da je tudi glavni umetniški 
vodja letošnjega bienala Francesco 
Bonami začel svojo pot kot umet
n ik. Pod naslovom  Sprem enjeni 
vsakdan je povabil k sodelovanju 
šest umetnikov, ki s svojim delom,

ki ga zaznamujejo predvsem svoj
stveni posegi na različnih predme
tih, ki so del njihovega vsakdana, 
poskušajo prav ta vsakdan nepresta
no spreminjati.

O b  koncu Arsenala nas čaka še 
Postaja utopija. Po zamisli Hansa 
U lricha O bris ta , M o lly  Nesbit in 
Rikrita Tiravanije, to naj ne bi bila

trad ic iona lna razstava, pač pa le 
miselna postaja, če jo  lahko tako 
imenujemo. To naj bi bil kraj preho
da, kjer obiskovalec za trenutek po
stane, se zamisli in po možnosti iz- 

; menja mnenja. Sto šestdeset umet
nikov je za to priložnost pripravilo 
vsak svoj plakat na temo utopija. Ti 
so svobodno razmeščeni po prosto
ru, kjer so razporejene tudi številne 
ins ta lac ije , m anjše s tru k tu re  in 
objekti. Tu lahko srečamo marsika
tero znano ime sodobnega umet
niškega prizorišča, vendar nas tudi 
tu zelo svobodna, če že ne razme
tana, postavitev precej otežkoča pri 
ogledu.

Prispeli smo tako do konca Arse
nala, prvega dela te 50. izvedbe 
beneškega bienala. Na našem ogle
du nas čakata še Muzej Correr in 
Giardini.

Razstava, kakršna je beneški bie
nale, skuša ponavadi prikazati tre
nutno stanje v svetu umetnosti, zato 
naj bi taka m anifestacija nudila 
neke vrste  presek um etn iškega 
ustvarjanja v današnjem času. Ta 
vpogled v svet umetnosti je seveda 
odraz izbir in odločitev umetniškega

vodje, ki mu je zaupana organiza
cija take pobude. Njegova vloga pa 
postaja iz leta v leto čedalje bolj po
membna, tako da vse bolj pogosto 
taka razstava ne nudi le presek tre
nutnega stanja v umetnosti, pač pa 
izraža tudi kuratorjev pogled na svet 
in na dogajanje v njem. Tudi letošnja 
postavitev nedvom no sledi tem 

zakon itos tim , četudi 
moramo zornemu ko
tu glavnega um etn i
škega vodje prišteti še 
zorne kote tokra tn ih  
so-kuratorjev. Vse to se 
zelo jasno kaže predv
sem v tistem delu raz
stave, ki je na ogled v 
Arsenalu in o katerem 
smo že spregovorili.

Le tošn ja  izvedba 
bienala pa je jubilejna 
izvedba, že 50. po vr
sti. N jegov g lavni u- 
metniški vodja France
sco Bonami je  zato po

skrbel tudi za razstavo, katere osno
vna zamisel se opira na bolj histo
rične predpostavke. Pod naslovom 
Slikarstvo: od Rauschenberga do Mu- 
rakamija 1964-2003 je v prostorih 
Muzeja Correr na Trgu sv. Marka 
zbral lepo število slik umetnikov, ki 
so s svojo prisotnostjo zaznamova
li zadnjih štirideset let beneškega 
bienala: od prelomnega leta 1964, 
ko je Zlatega leva prvič zmagal nek 
neevropski umetnik, točneje Ame
ričan Robert Rauschenberg, pa vse 
do danes. Na ogled je res lepo šte
vilo del, od ameriškega pop arta, 
preko hiperrealizma, m inim alistič
nih poskusov iz sedemdesetih let pa 
transavanguardije, nemške povojne 
umetnosti, do sodobne abstrakcije 
in najnovejših poskusov ponovnega 
ovrednotenja človeške figure. Zbra
na so tu skoraj vsa najpomembnejša 
imena slikarskega ustvarjanja zad
njih štiridesetih let, kot na primer 
Andy VVarhol, Robert Rauschen
berg, Richard Hamilton, Robert Ry- 
man, Francis Bacon, Agnes M artin, 
Anselm Kiefer, Gerhard Richter, Sig- 
mar Polke, Julian Schnabel, Marlen 
Dumas, Peter Halley in še bi lahko

naštevali. Razstava je nedvomno 
vredna ogleda, saj nam tako rekoč 
nudi pravi sprehod skozi najraz
ličnejše tokove slikarstva zadnjih let, 
čeprav so nekateri avtorji, kakor na 
primer Gerhard Richter ali pa An
selm Kiefer, predstavljeni z zares 
skromnimi deli.

Na našem ogledu nam tako pre- 
ostajajo še nacionalni paviljoni, ki 
se večinoma nahajajo v zgodovin
skem sedežu beneškega bienala, to 
je v G iard in ih. Med tistim i, ki so 
posejani po mestnem središču, naj 
omenimo luksemburški paviljon, ki 
je s pos tav itv ijo  A ir cond itioned  
umetnice Su-Mei Tse letos zmagal 
Zlatega leva, in pa slovenski pavi
ljon, ki se kot vsako leto nahaja v 
Galeriji A+A. Slovenijo tokrat pred
stavlja m ladi ljub ljanski um etnik 
Žiga Kariž s svojim projektom Teror 
= Dekor. Gre za poskus analize me
dijske m anipu lacije  realnega, ko 
tudi najhujša dejanja in najstrašnejši 
dogodki lahko postanejo le dekora
tivna plat našega vsakdana.

V glavnem paviljonu Giardinov, 
paviljonu Italija, se tudi letos kot že 
vsa zadnja leta ne nahaja izbor ita
lijanskih  um etnikov, pač pa ena 
osrednjih razstav tega bienala. Pod 
naslovom Zakasnitve in revolucije 
sta Francesco Bonami in Danijel 
Birnbaum zbrala kar 46 umetnikov 
in s pom očjo njihovih del skušala 
analizirati različne časovne in temat
ske povezave, ki se vedno znova 
pojavljajo v umetnosti. Tu najdemo 
provokativnega angleškega umet
nika Damiena Hirsta s svojo stekle
no vitrino, v kateri je na policah lepo 
zloženih nešteto raznobarvnih ta
bletk. Ali pa prav tako brezkompro
misnega Američana Matthevva Bar- 
neya, ki tokrat razstavlja celo serijo 
na prvi pogled delikatnih in nedolž
nih risb, ki pa se ob bolj pozornem 
ogledu ne izneverijo provokativni 
tematiki njegovih prejšnjih del. Za
nimiva so tudi dela Franza Acker
manna, Maurizio Cattelan pa se tudi 
tokrat ni odrekel svoji ironični žilici. 
Med že zgodovinska dela nedvom
no sodita instalacija Dana Graha
ma iz leta 1974 in pa presenetljivo 
sodoben film  Andya Warhola Ou- 
ter and Inner Space.

/  dalje
I.F.Ž.

NAPOVEDNIK ,
R A D IO  SPA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  19.9. D O  2 5 .9 .2 0 0 3 )

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 
za Goriško 97.5,91.9, Mhz; za Furla

nijo 103.7,103.9 Mhz; 
za Kanalsko do lino  
95.7 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz;

RADIOSPAZIO

103

RADIO
OGNJIŠČE

za Karnijo97.4,91,103.6 Mhz). Slo
venske oddaje so na sporedu vsak 
dan, od ponedeljka do petka, od
20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 19. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): Poletne m elodije 
iz diskoteke 103.

- Ponedeljek, 22. septembra (v 
studiu Andrej Baucon): Glasbeni li
stiči z Andrejem : zanim ivosti in in
form acije.

-Torek, 23. septembra (v studiu 
M atjaž Pintar): - A li veste, da ... 
glasbena oddaja z Matjažem.

- Sreda, 24. septembra (v studiu 
Danilo Čotar): - Pogled v dušo in 
svet: A jda zori. - Izbor melodij.

- Četrtek, 25. septembra: (v stu
diu Niko Klanjšček).... - Zvočni za
pis. - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE - S TU D IO  
KOPER

Pozdravljeni! A legro? Seveda! 
Ma kol'ko alegro? Ben - glih 'n prou!

Ce te uvoda niste ra
zum eli, potem gotovo še 
nikoli niste pris luhnili na
ši sobotn i oddaji, v kate

ri nas od 17. do 18.ure zabavajo 
Andreja, M iljo  in M arjanca. In če 
je res tako, potem m orate napako 
brž poprav iti. O dda ja  je  vesela, 
zabavna in kontaktna. Skoraj go
tovo bo tud i vas zam ikalo, da po
kličete prej omenjeno druščino, se 
z n jim i kaj pohecate, odgovorite  
na kakšno vprašanje in si morda 
prislužite celo nagrado. Koga smo 
ta četrtek (18.9.) povabili v goste? 
To sta Sašo M ugerli in Robert Ro- 
lih. Če vas zanima, kaj bosta po
vedala, p rid ite  ob 17. uri v goste 
tud i vi! Med sodelavci koprskega 
studia Radia Ognjišče je  kar pre
cej m ladih zato jih  bo v soboto, 
20.9. (ne nedeljo  21.9.), gotovo 
nekaj porom alo v Stično, kjer bo 
potekalo že 22.srečanje m ladih v 
cerkvi na Slovenskem. O  tem, kaj 
bodo tam  počeli in doživeli, bodo 
poročali v torkovem Mozaiku mla
dih (23.9. ob 16. uri). Izberite in 
pris luhnite!

Podelitev Rožančeve 
nagrade na Krasu

M itja  Čander, Aleš Debeljak in 
V inko Ošlak so nom iniranci za na
grado M arjana Rožanca, nam e
njeno avtorjem  izvirnih esejev, ki 
jo  bodo podelili v soboto, 20. sep
tembra, ob 14. uri v Volčjem gra
du na Krasu. Nagrado podelju je  
sklad M arjan Rožanc, ki deluje pri 
Novi reviji.

"N ajnovejša bera kaže, da se 
ohranja solidna raven, ki smo se je 
navadili pričakovati. Knjižne izdaje 
esejev p riča jo  o š iroko  razp rtih  
očeh, ki si iščejo literarne, filozofske, 
pravne, politične, tudi naravoslov
ne teme. Tudi kultiviranost izraza je 
visoka," je zapisala o izbranih zbir
kah esejev Alenka Puhar, ki je za
dnji dve leti predsednica žirije za do
delitev nagrade.

Nagrada za najboljšo slovensko 
zbirko esejev Marjan Rožanc nosi 
ime po prem inulem slovenskem pi
satelju, ki je predvsem zadnja leta 
svojega p lodnega ž iv ljen ja  pisal 
odlične eseje.
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Samospevi Štefana Maurija na Kogojevih dnevih

Žareči jesenski ognji
V sklopu festivala sodobne glasbe Kogojevi dnevi se je v petek, 12. 

septembra, predstavil tudi skladatelj Štefan Mauri (na  s lik i) , domačin 
i /  Avč pri Kanalu ob Soči. Koncert so prireditelji posrečeno pripravili 
v viteški dvorani gradu na Dobrovem in zbralo se je prav lepo število
poslušalcev.

Dokaj nenavadno, bi pomislili, saj 
samospev že dolgo ni več neka kur- 
toazna, vljudnostna in prijazna gla
sbena oblika, pač pa visoko um et
niška zvrst, kjer se srečujeta glasba 
in poezija. Od poslušalca terja zbra
nost in izostren posluh za drobne 
nianse, pa obilje energije za vživlja- 
nje v bolečino, radost, ljubezen, ža
lost, smrt ali srečo poetične izpo
vedi. Maurijev večer je bil v tem po
gledu še odločnejši, še globlji, te
matsko skoraj enovit in je izpriče
val eno samo strastno potrebo po 
izrekanju tem nih in turobnih misli. 
Skladatelj v tem smislu ludi "o db i
ra" pesnike. Najraje ima Gradnika, 
Balantiča, G regorčiča ter seveda 
Kosovela. Znotraj določenega pesni
škega opusa se vedno poistoveti s 
tis tim i razpoloženji, ki odražajo tu 
di njegovo duševno stanje, prepri
čanje in verovanje. Prvo, na kar mo
ramo opozoriti, je vsekakor preti
rana želja na samostojnem recita
lu prikazati čimveč. Dodajmo: tokrat 
je bilo samospevov preveč. Povpre
čen poslušalec, četudi je  velik lju 
bitelj zvrsti, le stežka ohrani koncen
tracijo in je zbran tako pri prvem kot 
pri štiriindvajsetem samospevu. No, 
to bi bil pravzaprav očitek organi
zatorju, skladatelj pač v veliki vne
mi po predstavitvi svojih umetnin 
pogosto nima pravega občutka za 
mero. O izvajalcih, ki so se soočili 
s težko in izrazno zelo zahtevno 
materijo, tokrat lahko zapišemo le 
pohvalne besede. Obe sopranistki 
Alessandra Schettino in Pija Brod
nik sta nastopili zelo profesionalno 
s p ripom bo, da je podpisanem u 
globlje segel nežen in fin glas Schet- 
tinove. Prav tako sta brez večjih 
nihanj v kvaliteti svoje delo opravi
la baritonista Zdravko Perger in Jo
že V idic, čeprav se zdi, da ima sled

nji precej bolj obetaven pevski am- 
bitus in več izrazne moči. Zelo za
vzeto in zbrano je nastopil tudi teno
rist M arjan Terček. Pevski parti v 
M aurijevih samospevih so pravilo
ma (pre)zahtevni. Predvsem zara
di poudarjene dramatske vloge, pa 
tudi zaradi pogosto "rec ita tivno"

m

vodenih melodičnih linij, kjer je bolj 
kot na spevnosti poudarek na dru
gih elementih od agogike do ekspre
sivne dinamike in narativnosti, od 
popolnega podrejanja toku bese
dila do ekstremnih viškov, ki jih po
goju je jo rom antični vzgibi. Vse to 
od pevca zahteva zelo resen pristop 
ter izjemno izvajalsko potenco. Se
veda bi večer samospevov brez od
lične instrumentalne podlage piani
stov Helene Plesničar, Jelene Bolju- 
baš in V ladim irja M linariča ter kon
trabasista Davida Šuligoja ne mo
gel "žareti in žgati", kot je naslov ene 
najuspešnejših Maurijevih skladb, 
najlepše pa so tokrat vendarle za
zveneli tisti nekoliko zmerneje napi
sani Trudmi pot in Zima (Alojz Grad
nik), Jesenski ognji (France Balantič) 
ter Moje gosli (Simon Gregorčič).

Jože Štucin

Jezikoslovje

Simpozij o Davorinu Hostniku
V Šm artnem  pri L itiji (40 km 

vzhodno od Ljubljane) je bil v sre
do, 3. septembra, mednarodni sim
pozij ob 150-letnici rojstva sloven
skega publicista, prevajalca in je
z iko s lo vca  D a vo rin a  H o s tn ika  
(1853-1929). Hostnik se je rodil na 
Podrojah blizu Šmartnega, na Du
naju študiral rom anistiko in klasič
no filo log ijo , delal kot novinar pri 
Slovenskem narodu skupaj z Josi
pom Jurčičem, leta 1879 pa odšel 
v Rusijo, kjer je na gimnaziji v Rilsku 
poučeval latinščino, si ustvaril d ru
žino in 1929 umrl. Najpomem bnej
še Hostnikovo delo je rusko-sloven- 
ski slovar, ki je izšel 1897 v Gorici.

O  gospodarski zgodovini Šmart
nega in okolice je  na sim poziju go
voril Stane Granda, o političnih raz
merah na Slovenskem v Hostniko- 
vem času akad. Vasilij Melik, osred
nja tema simpozija pa so bili slo- 
vensko-ruski odnosi, kot se kažejo 
v p u b lic is tik i in jez ikos lov ju  od 
začetkov 19. stoletja do danes. O  njih 
so poročali Iskra V. Čurkina (M o
skva), Irena Gantar Godina (Ljublja
na), Branko Marušič (Nova Gorica) 
in Silvo Torkar (Ljubljana). O  Ho- 
stnikovem jezikoslovnem delu so 
poročali Aleksandra Derganc (Lju
bljana), Ljubov V. Kurkina (Moskva) 
ter V ladim ir Nartnik. Hostnikov rod 
je  predstavil njegov pranečak An

ton Hostnik, župnik v Št. Juriju pri 
Grosupljem: v 150 letih so iz njega 
izšli 3 katoliški duhovniki, dva - Da
vorinov brat in pranečak - sta umr
la kot bogoslovca, njegova sestra 
je bila redovnica, njegov vnuk pa 
pravoslavni duhovnik v ZDA. Tone 
Smolej (L jub ljana ) je  poroča l o 
H ostn ikovih  štud ijskih  le tih  in o 
njegovem prevajalskem delu: v 70. 
letih 19. stoletja je  bil Davorin H o
stnik osrednji slovenski francist. 
Objavil je prvi slovenski knjižni pre
vod iz francoščine, iz italijanščine 
pa je  med drug im i deli prevedel 
tud i G oldonijevo kom edijo  Sluga 
dveh gospodov. M odrov prevajalski 
leksikon Hostnika ne navaja. O  Ho- 
stnikovem bližnjem rojaku jeziko
slovcu in literarnem zgodovinarju 
Josipu Marnu (1833-1893) je  po
ročala Andreja Žele (Ljubljana).

Znanstvenega srečanja v ma
lem , a zgodov insko  zan im ivem  
Šmartnem se je udeležila tudi Da
vorinova vnukinja Jelena Hostnik 
(78), ki živi v Voronežu (Rusija).

V zadn jih  le tih  so v S loveniji 
znanstveni simpoziji tudi po manj
ših krajih, kar dokazuje visoko kul
turno in zgodovinsko zavest Slo
vencev, žal pa simpozija v Šmart
nem ni podprlo ne M inistrstvo za 
kulturo niti župan občine Šmartno.

Jakob M iillc r

Ob slikarjevi sedemdesetletnici

Razstava Andreja Kosiča 
v goriškem Avditoriju

FO TO  BU M D AC A

V goriškem Avditoriju  furlanske 
kulture je na ogled razstava gori- 
škega slikarja Andreja Kosiča, ki 
nosi naslov Štirje akordi. Razstava 
sodi v okvir praznovanj um etniko
ve 70-letnice in v niz petih razstav 
v letošnjem letu na različnih raz
stavnih prostorih v Gorici in Novi 
Gorici.

Četrto letošnjo razstavo Kosiče- 
vih del, na katerih goriški likovnik 
p reds tav lja  m an j znana dela v 
različnih likovnih tehnikah, so od

prli v četrtek, 11. t.m., ko se je na 
predstavitvi zbralo veliko ljubiteljev 
Kosičeve umetnosti, a tudi znancev 
in prijateljev obeh narodnosti, saj 
je Andrej Kosič poznan tud i kot 
dober in uspešen podjetnik.

Andrej Kosič pa je v likovni u- 
m e tnosti poznan predvsem  kot 
odličen akvarelist, zavezan odslika- 
vanju narave in zvest poimpresio- 
nistični trad ic iji likovnega izraža
nja, saj njegova likovna dela slonijo 
na trdn ih  figurativn ih  temeljih slo

venskega realizm a in povojnega 
poetičnega realizma.

V goriškem  A vd ito riju  Andrej 
Kosič predstavlja manj znana dela
v tehniki akvarela, akrila, o lja na 
platno in risbe ter osnutke za vi- 
traže, o katerih je v italijanskem  
jeziku spregovorila Cristina Fere- 
sin, ki je izpostavila predvsem Ko- 
sičevo zavezanost kra jinskem u 
izrezu, odslikavanju ubranosti in 
soskladja v naravi, kot je tudi pou
darila, da osnutki kasneje realizira
nih vitraž za sakralne objekte ka
žejo na to , da je Kosič v skoraj 
petdesetletnem ustvarjanju dose
gel z a v id lj iv o  raven likovnega  
znanja.

Prevod kritičnega zapisa Cristi- 
ne Feresin je predstavila v sloven
skem jeziku prof. Lučana Budal, 
m edtem  ko je o d b o rn ik  goriške 
občinske uprave za čezmejno so
de lovan je  dr. D am ijan  Terpin v 
obeh jezikih predstavil pomen raz
stave in seveda tudi lik goriškega 
slikarja.

Andrej Kosič je doslej imel že 
več kot 90 osebnih razstav pri nas, 
širše v Ita liji, seveda v Sloveniji, 
Avstriji in drugod v svetu, sodelo
val pa je na več kot 160 skupinskih 
razstavah.

Razstava bo na ogled do 30. sep
tembra 2003.

JUP

V Šempetru pri Gorici velika proslava ob 60-letnici goriške fronte

Trije narodi prvič v skupnem 
boju za osvoboditev in sožitje

V Šempetru pri Gorici je bila v ne
deljo, 14. t.m., veličastna in globoko 
občutena proslava ob 60-letnici gori
ške fronte. Dvorana in balkon nista 
mogla sprejeti vseh udeležencev, saj 
jih je bilo skupaj nad pet tisoč. Največ 
je bilo nekdanjih partizanov in akti
vistov, a tudi mnogo mladih, ki gori
ške fronte niso doživeli. Med ude
leženci so bili tudi pohodniki iz ob
mejnih območij na Goriškem, ki so 
se pred proslavo sre
čali ob spomeniku go
riški fron ti na V ido
vem hribu nad Šem
petrom.

Pod nazivom go- 
riška fron ta  po jm u
jem o okoli petnajst 
dn i tra ja jo č e  bo je  
vzdolž 25 km dolge 
zemljepisne črte, za . 
osvojitev Gorice, s ka
terim i so udeleženci 
tudi preprečevali pre
boj nemških enot v Vi
pavsko dolino, na Kras 
ter na Trnovsko-banj- 
ško planoto. Boje je 
navdihovalo veselje zaradi razpada 
Italije 8. septembra 1943, kar je pri
morskemu ljudstvu približalo svobo
do in željo za združitev območja z 
matično domovino. Spopade dobro 
oboroženih, a slabo izurjenih borcev 
proti nemškim enotam, ki so štele o- 
koli 50 tisoč mož, nekateri oprede-
I ujejo kot "čudež" v vojni, ki ga je tre
ba zaradi njegovih posebnosti in poli
tičnih razsežnosti zapisati z "zlatim i" 
črkami. Največji politično-psihološki 
pomen vstaje in goriške fronte pa je 
bil najbrž v tem, da so v bojih zoper 
nemško vojsko prvič skupaj sodelovali 
Slovenci, Furlani in Italijani, s čimer 
so položili tudi temelje sodelovanju 
in sožitju  treh narodov na G ori
škem. Prof. A ldo Rupel je zapisal, 
da je med okoli pet tisoč udeleženci 
bojev na goriški fron ti b ilo 700 ali

nemara celo več Italijanov in Furlanov.
Govorniki na nedeljski manifesta

ciji so opozorili na pomen tedanjih 
bojev na goriški fronti za sedanji čas. 
O  tem so v svojih posegih razmišljali 
župan občine Šempeter-Vrtojba Dra
gan Valenčič, župan občine Nova 
Gorica Mirko Brulc in predsednik go
riške pokrajine Giorgio Brandolin, ki 
je obsodil nedavne izjave predsed
nika italijanske vlade Silvia Berlusco

nija o dobrohotnosti fašizma in nje
govega voditelja, nato pa je pouda
ril: "Za goriško pokrajino je za obdo
bje po drugi svetovni vojni pa vse do 
sedaj značilna velika strpnost ter stal
no iskanje soočanj in pogovorov. Po
krajina, ki jo tu predstavljam, črpa 
svoje posebno bogastvo iz različno
sti, saj se pri nas prepletajo različni 
jeziki, od furlanščine do bizjaščine, 
od slovenščine do gradeškega nare
čja in nemščine. Gre za duhovno bo
gastvo in način bivanja, omiko in zgo
dovino, dediščino, ki se je stoletja 
oplajala ob srečevanju in sožitju 
nemške in slovenske, furlanske in ita
lijanske kulture. Gre za poseben pri
mer identitete, zavesti in omike. Da
našnji državljani v goriški pokrajini 
vidijo v Evropi narodov in dežel brez 
meja, sestavljeni iz različnih skupno

sti in narodov, ter v sobivanju jezikov- 
nih in človeških razlik uresničitev 
nekega upanja."

Predsednika slovenske vlade An
tona Ropa, ki je bil slavnostni govor
nik, so na ploščadi pred športnim 
središčem pozdravili borci s prapori, 
med njimi je bilo tudi nekaj prapo
rov italijanskih partizanskih enot. 
Rop je opozoril, "da gre primorskim 
partizanom hvala, da se je v zaplete

nih mednarodnih raz
merah lahko velik del 
slovenskega Primorja 
združil s Šlovenijo v 
okviru tedanje Jugo
slavije. Goriška fronta 
pa ostaja eno najsvet
lejših dejanj slovenske 
zgodovine. Prvič so se 
tedaj v boju za skup
ne ideale, svobodo in 
s o c ia ln i n a p re d e k  
združili pripadniki slo
venskega, furlanskega 
in italijanskega naro
da." Nadalje je dejal, 
"da je bila dolga pot, 
ki je naša dva naroda, 

slovenskega in italijanskega, vodila 
skozi vse tragične preizkušnje prej
šnjega stoletja... Na stičišču slovan
skega in romanskega sveta danes 
iščemo evropske odgovore." Rekel 
je, "da poslušalcem polaga na srce 
besede strpnost, soglasje, Slovenija.
V vsaki od njih je naša moč, v skup
nem stavku treh besed pa sta vsebo
vana naša prihodnost in naš ponos."

Slavnostnega dogodka v Šempe
tru pri Gorici so se udeležili tudi pred
sednik Državnega zbora Borut Pa
hor, predsednik zveze združenj bor
cev Šlovenije Ivan Dolničar, zunanji 
minister dr. D im itrij Rupel, nekateri 
predstavniki italijanskega odporni
škega gibanja iz Furlanije-Julijske 
krajine in župani občin z obeh strani 
meje na Goriškem.

Marjan Drobež
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Dobrodelna pobuda

Plastični zamaški naj 
ne gredo v smeti!

Kdor pozna gospo Branko Čotar Kranjec iz Lonjerja, 
ve, da vneto zbira plastične steklenične zamaške po 
vsem Krasu, tostran in onstran meje. Tega pa ne dela iz 
gole zabave. Gre namreč za resno stvar.

rov, s katerimi so sofinancirali 
gradnjo vodovodov v 15 lan- 
zanskih vaseh. Prav o njihovi 
akciji so poročali tudi v lan
ski decem brski številki ita 
lijanske poljudnoznanstvene 
revije Focus, da bi demanti
rali septembrski članek, v ka
terem so govorico o nabirkah 
odpadnih zamaškov obravna
vali kot fantazijski proizvod. 
Socialni psihologi so namreč 
do nedavnega trdili, da izha
jajo te in druge podobne go
vorice o dobrodelnem zbira
nju raznoraznih  odpadn ih  
snovi iz bolj ali manj jasnega 
nelagodja oz. iz zavestnega 
ali podzavestnega občutka 
krivde zaradi vse bolj razšir
jenega konzumističnega živ
ljenjskega stila. Reciklaža in 
plemenita uporaba enega in 

več deset kilogramov plasti- istega predmeta naj bi potro-
ke. Ko bomo imeli na zalogi šniškemu človeku tako omo-
kak kvintal materiala, ga bo- gočali, da se naprej drži jek-
mo odnesli do podjetja, ki je lenih 'razvad', a se obenem
specializirano v reciklaži. V p repriču je , da bo njegovo
zameno bomo tako dobili de- zapravljanje le nekomu kori-
nar, s katerim bi radi nabavili stilo. Raziskovalci so preveri-
nekaj invalidskih vozičkov. V j  li, da so bili glasovi o dobro- 
teh mesecih mi je  uspelo raz- namernih nabirkah v osem-
širiti široko mrežo 'zunanjih desetih letih resnične prazne
sodelavcev', ki so se navdušili šale. Tudi prva govorica o zbi-
nad to pobudo in me redno ranju plastičnih zamaškov, ki
zalagajo z zamaški. Zato bi se je pojavila v Italiji pred na-
rada izkoristila priložnost, da tanko desetimi leti, je bila le
se jim  tudi javno zahvalim, ena od številnih izmišljotin na
Moram pa povedati, da delu- temo. Včasih pa se govorice
je jo  v Trstu in naši deželi še uresničijo. Prazne besede iz
druga človekoljubna združe- leta 1993 so danes realnost,
nja oz. društva, ki se s takim i O rgan iza to rji podobn ih  
nabirkami ukvarjajo dalj časa, nabirk zagovarjajo uspešnost
to  sta npr. tržaška U nitalsi svojega dela na različnih ni-
(U nione ita liana traspo rto  vojih. Prvi in glavni namen je
ammalati Lourdes e santuari seveda nuditi konkretno po-
italiani) in predvsem dom Via moč potrebnim  skupnostim
di natale v Avianu pri Porde- ali posameznikom, druga dva
nonu, ki nudi prenočišče in pri- ciljata na občutljivost širše ja-
jazno okolje bolnim za rakom vnosti: 1) s tem da se otroci
in njihovim sorodnikom." in odrasli redno ukvarjajo z

Pri nas gre za relativno nov zbiranjem zamaškov (name-
pojav, v Franciji pa imajo lepo sto da bi le prilično segli bolj
razpredeno mrežo, za katero ali manj globoko v žep), po
skrbi društvo Les Bouchons stanejo  pozorn i na težave
d 'Am our (ali po naše 'Zama- drugih; 2) vsakdanji in prak-
ški ljubezni'). Po krajši razi- tični nauk pa je ta: pri reci-
skavi smo odkrili, da gre za klaži odpadnih materialov je
organizacijo, ki sloni na pro- zelo pomembno, da poskrbi-
stovoljnem  delu in ima po mo za primerno ločevanje le-
vsem državnem ozemlju kar teh, ker je njihova kemijska
97 zbirnih centrov, za katere sestava različna in so zato
skrbijo odgovorni, ki zbirko tudi procesi recikliranja dru-
vodijo na teritoriju  in skrbijo gačni. Zamaški so namreč iz
za primerne prostore, v kate- polietilena (PE), ki ga po po
rih hranijo nabrani material, trebni predelavi uporabijo za
Po podatkih, ki segajo samo jestvinsko embalažo. Prozor-
do lanskega leta, so njihovi ne plastične steklenice pa so
sodelavci zbrali 485 milijonov iz posebnega  p o lie t ile n a
'ljubezenskih zamaškov', kar (PET), ki je prisoten pri izde-
pomeni 1.167 ton plastike. S lovanju umetnih vlaken, kot je
tem so 'zaslužili' nad 90 tisoč takoimenovani 'p ile ',
evrov, s katerimi so krili stro- Zakaj pa prej omenjene
ške za gradnjo sirotišnice na ustanove nabirajo le zamaške
M adagaskarju in za druge in se ne menijo, recimo, za
humanitarne posege. večje plastične predmete, je

V Italiji nimamo podobne problem  pravne narave. Za
cen tra ln e  ustanove, k lju b  zbiranje vseh mestnih odpad-
temu pa se na krajevni ravni kov (steklo, pločevinke, pla-
marsikaj dogaja. Med najbolj stične steklenice in organski
dejavnimi so v Toskani. V Li- materiali) so po zakonu za-
vornu npr. deluje eno večjih dolžene ustanove oz. podje-
italijanskih središč, ki ga u- tja, ki so bila za to poverjena
pravlja mestna Karitas in je od javnih uprav. Za zamaške
lani z 18 tonam i p lastičnih pa ni nikakršnih omejitev,
zamaškov nabralo 3.850 ev- AL

"Na delovnem mestu smo 
letos spom ladi izvedeli, da 
lahko s tem i navidez nepo
membnimi predmeti pomaga
mo svojim nepokretnim go
stjam. O dkar je stekla akcija, 
smo v Domus lucis zbrali že

V parku Finžgarjevega doma na Opčinah

Zaključili so se Dnevi Sklada Mitja Čuk
V ponedeljek, 8., in torek,

9. septembra, sta pod šotorom
v parku Finžgarjevega doma 
na Opčinah potekali predava
nji, ki spadata v pobudo Dne
vi Sklada M itja  Čuk. Sklad pri
reja že vrsto let srečanja, po
svečena problematiki oseb s 
posebnimi potrebami. Zani
manje Sklada pa zajema tudi 
širše področje vzgoje otrok. 
Organizatorji so tako letos na 
torkovem srečanju posvetili 
pozornost motnjam in težav
nemu razvoju, ki ga imajo ne

prizadeti otroci pri odrašča
nju. Okrogla miza je nosila na
slov Pot k odraslosti: možne 
pregrade. Sledili so si posegi 
šestih predavateljev. O b mo
deratorki dr. Suzani Pertot so 
izvedenci, vsak z zornega ko
ta področja, na katerem je ak
tiven, podali svoj razmislek o 
vlogi učiteljev in vzgojiteljev 
pri doraščanju otroka, tako da 
bi si ta zagotovil čim lepšo 
prihodnost.

Dr. Pertotova je takoj pre
dala besedo vzgojiteljici v vrt
cu Elizabeti Starc. Starčeva je 
najprej podčrtala dejstvo, da se 
družinsko okolje, v katerem 
otroci danes odraščajo, bistve
no razlikuje od tistega izpred 
petindvajsetih let. Četrt stole
tja je namreč Starčeva zaposle
na na tem področju in priča je 
bila negativni spremembi, ka
tere glavni dejavnik je pred
vsem okrn itev patriarhalne 
družine. Nekoč so bili otroci 
bolj spoštljivi in ubogljivi. Dru
žinski dejavniki pa so se v času 
spremenili. Starši so danes ve
čji del dneva zaposleni s slu
žbo in se manj posvečajo ot
rokom. Danes se vzgojite lji 
tudi spopadajo z drugačnimi 
časi in različnimi vrednotami: 
otroci so videti bolj sebični, 
manj spoštljivi tudi do vrstni
kov, se ne žrtvujejo, ob neus
pehu se zaprejo vase. Kot po
samezniki pa se čutijo nego
tovi. Starčeva je namreč mne
nja, da so danes otroci željni 
tiste ljubezni in dialoga, ki jim  
ju starši niso sposobni nuditi.

Učiteljica Olga Tavčar (sli
ka levo) se je poglobila v vpra
šanje, kako tudi z verskega po
dročja opažamo težave pri do
raščanju. Tavčarjeva je najprej 
izhajala iz dejstva, da je človek 
religiozno bitje. Zdrav in nara
ven človek je človek zaupanja, 
ki se uresničuje v povezovanju 
z drugimi. Krščanska vera te
melji prav na primarni izkušnji 
zaupanja. Verovati pom eni 
odpirati se Bogu in se mu v 
zaupanju predati. Vsekakor se 
otrokova odprtost za nadna

ravno, za religiozno razvije, le 
če je v okviru družine deležen 
verske vzgoje.

D ip lom iran i psiho log in ji 
Valentina Fachin in Roberta 
Sulčič (slika desno) sta ožigo
sali predvsem negativni odnos, 
ki ga nekateri starši imajo z 
otroki. Fachinova je opozorila 
na potrebo po uravnovešenju 
med razumom in čustvi. O- 
troke je treba predvsem poslu
šati, saj razmišljanje ni golo 
podajanje informacij, je pred
vsem pogovor, potreben že v 
mladih letih. Sporni odnosi v 
družinskem krogu so lahko 
razlog za zasvojenost mladih. 
Tako je Roberta Sulčič podala 
nekaj tipoloških primerov dru
žinskih skupin, ki postanejo 
večkrat povod, da mladi zaide 
na nevarno pot.

Marsikateri mladostnik se 
je verjetno prepoznal v nepo
srednem posegu vzgojitelja 
Gorazda Pučnika, aktivnega 
predvsem na športnem podro
čju. V pubertetnem obdobju 
je mladostnik podvržen leno
bi, včasih pa tudi prepričanju, 
da ni zmožen določenega o- 
pravila udejanjiti. Takrat zaide 
mladostnik v krizo, iz katere 
mu je treba pomagati. Mlade 
je treba učiti premagovati sa
me sebe in frustracije; navadi
ti jih je treba tudi na neprijetne 
doživljaje in opravila. Najpo
membneje pa je jih prepričati, 
da lahko v čem uspejo. Prav 
zato je šport tako pomemben 
dejavnik vzgoje: uspehi, ki jih 
najstnik doživlja v športu, bi mu 
morali pokazati, da je v dolo
čeni panogi (ki je lahko tudi gla

sba, gledališče itd.) uspešen.
Logopedinja v Portorožu, 

Dušanka Kosmač, je podčrta
la predvsem neusposoblje
nost učiteljskega kadra glede 
otrok s posebnimi potrebami. 
Učencem, dijakom, staršem in 
vzgojiteljem lahko stojijo ob 
strani izkušeni izvedenci, ki

pripom orejo k čim bolj nor
malnemu razvoju potrebnih.

Preventivno učenje psiho
logije v šoli je na ponedeljko
vem srečanju poudaril dr. An
drej Beličič, saj ta stroka lahko 
dijake nekoliko pripravi in os- 
vešči o življenjskih problemih, 
ki se bodo neizogibno pojavili.

Po zahtevnih temah torko
ve okrogle mize so gojenci 
Vzgojno zaposlitvenega sre
dišča M itja Čuk, ki letos praz
nuje petnajstletnico delova
nja, popestrili šotor z uprizori
tv ijo  g ledališke predstave 
Muce Copatarice, nato pa je 
sledila družabnost.

IgorGregori

Ljubljana /  Apimondia

Izlet čebelarskega združenja
V ponedeljek, 27. avgusta, 

sta organizirali društvi s to
stran in z onstran strani meje 
skupni izlet na svetovni čebe
larski kongres A p im ond ia  
2003 v Ljubljano.

Avtobus je odpeljal z O p
čin, kjer nas je nagovoril in 
tud i vodil našo tržaško sku
pino dr. D origo, predsednik 
čebelarskega združenja za 
Tržaško. Rekel je, da se čuti 
srečnega, ker sta uspela s 
predsednikom Čebelarskega 
društva Sežana, kot prvi znak 
obojestranskega zbliževanja, 
organizirati izlet na tako po
mem bno m ednarodno raz
stavo.

V Sežani nas je  čakala 
večja skupina čebelarjev s 
predsednikom  društva go
spodom Atelškom, ki je po
skrbel za nadvse uspešno or
gan izac ijo  iz le ta . G ospod 
Atelšek nas je pozdravil in 
poudaril p rip rav ljenost te
snejšega prijateljskega sode
lovanja. Izrazil je obojestran
sko željo, da bi kraški med z 
obeh strani meje dobil enot
no zaščiteno poreklo. Z dr. 
Dorigom  snujeta načrt, da bi 
se v prihodnosti v okviru eko
logije začeli na šolah tečaji o 
čebelah in čebelarjen ju . V 
m ladih rodovih  bi vzbud ili 
pristnejši čut do narave in vseh

živih bitij, ki so potrebna za 
usklajeno življenje na zemlji. 
Vse to bi vsaj deloma pripo
moglo, da bi se v svetu zače
la reševati vprašanja one
snaževanja, propadanja in 
uničevanja okolja. Stari rek 
pravi: ko bo izginila čebela, je 
na vrsti človek.

Razstava Apimondia 2003 
je presegla vsako pričakova
nje in po mnenju razstavljav
cev je b ila  doslej ena na j
lepših. Čez 2.000 je b ilo  sa
mo tu jih  udeležencev, kateri 
so ob brezhibni organizaciji 
slovenske Čebelarske zveze 
uživa li ob strokovn ih  pre
davanjih in gosto ljubn ih  o- 
biskih pri slovenskih čebe
larjih po Sloveniji. Spoznali 
so njeno lepoto in predvsem

čustveno navezanost in lju 
bezen slovenskega čebelarja 
do domače kranjske čebeli
ce.

Vsa čast in zahvala Čebe
larski zvezi in njenim članom, 
da so s to razstavo ponesli v 
svet ugled slovenskega čebe
larstva in njegovega prvega 
učitelja Antona Janše.

Slovenski čebelarji s Trža
škega si želimo še nadaljnjih 
plodnih stikov s Čebelarskim 
društvom Sežana, predvsem 
pa želimo, da bi se v našem 
združenju, kot nekdaj v času 
predsedovanja gospoda pro
fesorja Terčelja, dosledno 
upoštevala na sejah in v do
pisovanju domača slovenska 
beseda.

Lupine Bogomila

50 let klasične gimnazije v Trstu

Zlati jubilej maturantov
V letošnjem pole tju  je  m i

nilo 50 let od  prve mature na 
slovenski klasični gim naziji v/ 
Trstu, /u h ile j smo nekdanji 
sošolci in sošolke počastili na 
prijateljskem srečanju v Deka
nih v slovenski Istri. Dogodek 
smo sklenili ohraniti v zaseb
nosti predvsem tud i zato, ker 
smo še vsi pod  vtisom nedav
ne sm rti dragega sošolca in 
p rija te lja  inž. Zdravka To- 
škana.

Če se k ljub  temu s tem  
poročilom  oglašamo v javno
sti, je  to za to, da ne b i šel brez

sledu m im o dogodek, za ka
terega menimo, da je  vreden 
spomina z nekega širšega kul
turnega vidika.

Naša m a tu ra  v p o le tju  
7953 je  predstavljala dopolni
tev projekta, k i se je  b il rodil 
leta 1948 pod  anglo-ameriško 
upravo Svobodnega tržaške
ga ozemlja. Klasična gimna
zija - b ili smo le vzporednica 
realne - je  bila tako v svojem 
petem letu pripeljana do izpo
polnitve. Udarjen je  b il pečat, 
vsa naslednja leta in deset
letja so potem tekla v normal

nosti šolskega življenja. Bilo 
je  samoumevno, da je  v Trstu 
tud i slovenska klasična g im 
nazija.

Naš razred je  b il m iniatur
na Slovenija: Tržačani, Goriča
ni, Istrani, m ladi ljudje iz o- 
srednje domovine. Tako je  bi
lo tud i z našimi profesorji in 
ravnatelji. Imeli smo se radi, 
to se je  ohranilo do danes, na 
to smo ponosni.

Na ju b ile jn e m  srečanju  
smo se spomnili vseh, zajelo 
nas je  občutje hvaležnosti in 
spoštovanja.

Ampak naša misel, ker je  
že sporočena v javnost, naj bo 
predvsem namenjena sloven

ski klasični g im naziji v Trstu. 
Ob obletn ic i prve mature j i  
želimo, da b i bila vedno p ri
sotna povsod, kjer duh išče 
pot, kjer se podajajo roke spo
razumevanja, k je r m ladost 
načrtuje vizije lepšega sveta.

Vivat, crescat, floreat!
D ekani v slovenski Istri,

11. septembra 2003 
Leandcr Cunja,
Milan Gregorič,
Dušan Gruden,
Marta Legiša,

Saša Martelanc,
Krika Pojavnik,
Marija Ravnik,
Anica Šturm, 

InesTence



NOVI GLAS /  ŠT. 35 2003

TRŽAŠKA KRONIKA

55. Marijanski shod na Opčinah

“Molimo drug za drugega”
Na drugo septembrsko ne

deljo, praznik Povišanja sv. 
križa, je bil ob zelo lepem vre
menu na Opčinah trad ic io 
nalni, tokrat že 55. Marijan
ski shod, skupni praznik ver
nikov s Krasa, iz mesta in z 
Brega, ki ob prazniku 
Marijinega rojstva do
kazujejo svojo naveza
nost na Božjo Mater.
Geslo letošnjega sre
čanja je bila misel bo
žjega služabnika Jako
ba Ukmarja: "Če bo
mo drug za drugega 
molili in drug za druge
ga delali, bomo najbo
ljše shajali".

Kot uvod v prazno
vanje je bil na pred
večer v openski cerkvi 
koncert Združenega 
zbora Zveze cerkvenih 
pevskih zborov iz Trsta 
pod taktirko dirigenta 
Edija Raceta in ob or
gelski spremljavi Tomaža Sim
čiča. Večerje uvedla in pove
zovala Matejka Peterlin M a
ver, ki je poudarila pomen te
ga srečanja in potrebo po skup
nem prizadevanju duhovnikov 
in laikov, da bi shod dob il 
širšo obsežnost in pomen ter 
tako postal vidnejši izraz na
vezanosti vernikov na Marijo.

Zbor je predstavil izbor 
M arijin ih pesmi, med kateri

mi so gotovo izstopale ljud
ska Lepa si, lepa roža Marija v 
priredbi Ubalda Vrabca, ro
marska Svetogorska M ali mila 
Vinka Vodopivca in Poglej na 
nas z višave Stanka Premrla.

V znamenju lepega, a hlad-

karja  za S lovence Franca 
Vončine v procesiji podali iz 
cerkve. Narodne noše, skavti 
in številni verniki so ustvarili 
res lepo in pisano množico 
romarjev. Soho Matere Božje 
so, kot veleva dolgoletna tra-

nega vremena se je nedeljski 
popo ldanski shod priče l v 
openski župn ijsk i cerkvi s 
petjem  M a rijin ih  pesmi in 
razmišljanjem ob branju m i
sli iz papeževega pisma o 
molitvi rožnega venca, ki pred
stavlja "skra jšano p o t"  do 
Marije, in do poglobitve Jezu
sovega življenja in nauka.

Zbrani verniki so se nato 
pod vodstvom škofovega vi

dicija, nosili skavtje, sprevod 
pa je ob petju in molitvi šel 
izpred cerkve do Nanoškega 
trga pred openskim  tram 
vajem, kjer je prisotne nago
voril openski župnik Franc 
Pohajač. V imenu faranov je 
širšo javnost, predvsem pa 
tržaško občinsko upravo opo
zoril, naj ponovno postavi na 
ta trg, ki mu domačini pravijo 
Skav'nca, nekdanjo kapelico

- "p il" , kjer bi Marijina podo
ba spet našla prim erno me
sto kot nekdaj. Procesija se 
je nato spet vrnila k cerkvi, 
k je r se je ta trad ic iona lna  
septembrska verska sveča
nost na O pčinah končala, 

kot veleva navada, s 
slovesno mašo za o- 
pensko cerkvijo. Da
roval jo  je tržaški škof 
msgr. Evgen Ravigna- 
ni, ki je v svoji homi- 
liji med drugim  govo
ril o tem, kako lahko v 
Božji luči iz majhnosti 
nastane veličina. Me
stece Betlehem je po 
vsem svetu poznano 
ko t Jezusov ro js tn i 
kraj. Mala in ponižna 
Marija pa je bila izbra
na za izredno poslan
s tvo . S tem  ra z m i
š lja n je m  je  trža šk i 
škof želel izpostaviti 
p re p r ič a n je , da za 

merjenje resničnega pome
na stvari, ljudi in narodov ni
so pomembne številke. Med 
mašo se je izmenjavalo petje 
skavtske mladine in priložno
stnega združenega zbora, ki 
so ga sestavljali pevci in pev
ke iz raznih župnij. Vodil ga 
je Edi Race, na električne or
gle pa spremljal Tomaž Sim
čič.

Sara Magliacane

VAŠČANI SOČERGE v Istri 
vabijo na praznik sv. Evfemije 
v nedeljo, 21. septembra, in 
na ogled novega župnijšča, 
posvečenga pok. msgr. Ma
riju Živicu. Prijave za kosilo 
in avtobus do z a p o ln itve  
mest na tel. št 040 575525 
(Zanevra). O dhod avtobusa 
s trga Oberdan v Trstu ob 
10.45, kosilo  ob  12. u ri v 
Sočergi, ob 15. uri pa sveta 
maša.

V SREDO, 24. septembra, 
bo ob 20. uri v župnijski dvo
rani v N abrežin i mesečna 
konferenca. Dr. Rafko D o l
har bo govoril "o  današnjem 
položaju v Kanalski do lin i". 
Sledijo razgovor, d iapoz iti
vi in družabnost. V ljudno va
bljeni!

SLOVENSKA VINCENCIJE 
VA konferenca letos še po
sebno top lo  vabi na prazno
vanje svojega zavetnika sv. 
V incencija Pavelskega, ki bo 
v četrtek, 25. septembra, ob 
16. uri, pri Šolskih sestrah pri 
Sv. Ivanu, ul. delle Doccie 
34. Pri maši bom o m olili za 
božjo pom oč v novem delo
vnem letu, pa tudi po name
nu vsedržavnega  odb o ra  
D ružbe sv. V incencija Pavel
skega za osamljene in rev
ne, zlasti za kaznjence. O  
tem  in o izletu na Koroško 
se bom o pom enili tud i po 
maši ob čaju.

ŽUPNIJA PROSEK vljudno 
vabi na koncert v župnijsko 
cerkev, ki bo 28. septembra 
ob 18. uri. Sodelujejo: Su- 
sanna G ilo tta , flavta, M iran 
Ž itko, tenor in Davorin Sta
rec, orgle.

KLUB PRIJATELJSTVA pri
reja izlet na prelepo Koroško 
v ponede ljek , 6. ok tob ra . 
Ustavili se bom o ob vojvod
skem pres to lu  na G ospo
svetskem polju  in se spom
nili na že v m inu lih  časih de
m okratsko vo ljene sloven
ske kneze; porom ali bom o h 
Gospe Sveti in nato še k sv. 
Hemi na Krko. Vpisovanje je 
do 27. septembra oz irom a 
do zapolnitve mest na tele
fonskih številkah 040 639949 
(Bole), 040 43194 (M a rte 
lanc) in 040 225468 (Pun
tar) v večernih urah.

ZA OD neurja prizadete v 
Kanalski do lin i daru je Slo
venska Vincencijeva konfe
renca v Trstu 300,00 €.

ČESTITKE

V sredo, 77. t.m., je  na trža
škem konservatoriju G. Tarti
n i diplomirala iz klavirja naša 
Martina Feri. Iz srca j i  čestita
jo  p rija te lji in sošolci iz Trsta.

Ob uspešno opravljeni di
p lom i iz klavirja na tržaškem 
konservatoriju čestitata Mar
tini Feri Tamara in Nataša.

I N  M E M O R I A M

Ciril Terčon
Pred tednom  dni smo po

sprem ili k zadnjemu počitku 
enega stebrov slivenske skup
nosti, ki je po dolgi bolezni 
omagal.

C iril je bil starejši brat šte
vilne Pirčeve družine, kjer je 
še danes ohranjena pristna 
kraška dom ačija s zaprtim  
borjačem , v katerega vodi 
kraški po rton  in ki zajema 
tako bivalni kot gospodarski 
del km etije s kravami, koko

šmi ter skedenj s patrami, ka
m or spravljajo seno. Bivalni 
del domačije krasi lesen ba- 
lodor (balkon), celotna do
mačija pa je na voljo vsem, 
prav vsem, slovenskim dru
štvom za razne kulturne pri
reditve. Tu je skupno s bra
tom  in sestrami gospodoval 
pokojni Ciril, ki ga je najbolje 
označil domači župnik Šva
ra, ki mu je bil tud i prijatelj.
V kratkem pogrebnem govo
ru ob prepolni domači cerkvi 
je dejal, da se je  C iril istove
til s tistim , ki je  lačnemu dal

jesti, žejnemu piti, žalostne
ga tolažil itd., ne da bi za to 
pričakoval n iti zahvale, kaj 
šele plačilo. Sam bi še dopol
nil, da je bil C iril živa priča 
tistega, ki ga je  na Dragi oz
načil mladi jezu it M irko Peli
con, ko je  trd il, da mora kri
stjan stremeti za tem, da lju 
bi in bo ljubljen. Prav to je  bil 
pokojnik, ki gotovo ni imel 
neprijateljev, saj ga je bila sa
ma dobrota in skrb za doma
čo in širšo skupnost. S svojim 
življenjem je dokazal, da je, 
ne da bi ga kdo karkoli vpra

šal, spoštoval najlepšo božjo 
zapoved: l ju b it i b ližn jega . 
Njegovo priljub ljenost je  do
kazalo izredno veliko število 
ljudi, ki so se od blizu in da
leč prišli poklon it pokojniku, 
kateremu so v slovo peli cer
kveni pevci in ob odprtem gro
bu še njegovi veliki prijate lji 
Fantje izpod Grmade.

Dragi Ciril, naj Ti bo lahka 
domača zemlja, na katero si 
bil tako navezan in si jo  ljubil. 
Bratu, sestram in ostalim so
rodnikom iskreno sožalje.

NK

Dan osamljenosti kaznjencev
Vsedržavni dan Družbe 

sv. Vincencija Pavelskega
Družba sv. Vincencija Pavel

skega bo letos praznovala tre
tji vsedržavni dan, posvečen 
spoznavanju revščine in zla
sti osamljenosti ljudi. Letos bo 
ta dan 28. t.m . Vsedržavni 
odbor Družbe sv. Vincencija 
Pavelskega je predlagal, naj bi 
ob tej priložnosti seznanili čim 
večje število oseb o problemih 
revežev in osamljenih. L. 2001 
je bil dan posvečen osamlje
nosti nasplošno, 1.2002 osam
ljenosti ostarelih, letos pa bo 
osamljenosti kaznjencev.

Kdor se je pregrešil, je prav, 
da prestane zasluženo kazen. 
Toda ne smemo pozabiti, da 
je tudi kaznjenec človek kot 
vsak drug. Le nesrečnejši je. 
Osamljen je, ko je v ječi. Še bolj 
osamljen in nesrečen je, ko od
plača svoj dolg pravici in pri
de iz zapora, ker se ga vsi "do- 
brom isleči" ljudje izogibajo.

"V  ječi sem bil in ste me o- 
biskali," govori Kristus. Jezus

se istoveti tudi s kaznjencem.
Zato hočejo člani Vincen- 

cijevih konferenc posredno 
ali neposredno pomagati tudi 
najbolj dramatičnim osamlje
nim revežem, njim in njiho
vim družinam. Zato pozivajo 
oblasti in podjetja, naj poskr
bijo zaposlitev tistim, ki pri
dejo iz zapora. Če imajo delo, 
je manj možnosti, da bi spet 
zašli na kriva pota. Posebne 
skupine prostovoljcev, ki so 
se pripravljali na posebnih te
čajih, z dovoljenjem M inistr
stva obiskujejo kaznjence v 
ječah. Skušajo jim lajšati osam
ljenost, zlasti pa jih  vzpodbu
jajo, da se izučijo kake obrti 
za samostojno delo ali izpo
polnijo za zaposlitev v kakem 
podjetju. Ko pridejo iz ječe, ti 
prostovoljci še dalje sledijo in 
pomagajo svojim varovancem.

Kaj pa mi, navadni člani 
V incencijevih  konferenc in 
sploh vsi ljudje, ki žvimo na

prostosti? V ječe bi bolj težko 
prišli, ker je za to treba poseb
nega dovoljenja. Lahko pa po
magamo družinam zaporni
kov, ki se znajdejo v revščini 
in osamljenosti. Lahko morda 
tudi pomagamo ljudem, ki so 
odslužili kazen, da jim  najde
mo zapositev; to  zlasti podje
tja, ki imajo potem nekaj olaj
šav od države. Lahko z denar
n im  nakazilom  podprem o 
skupine prostovoljcev, ki žr
tvu je jo  svoj čas za pobo lj- 
šanje kaznjencev samih in za 
izboljšanje njihovih življenj
skih razmer.

Posebno pa lahko molimo, 
da bi Bog razsvetlil politike in 
gospodarstvenike, da bi vzeli 
problem kaznjencev, najbolj 
zapuščenih revežev, zelo re
sno v poštev, pa ne samo z 
besedami. Lahko molimo, da 
bi mi vsi postali bolj strpni in 
uvidevni, da ne bi zaničevali 
tistih, ki so prišli iz zapora, 
ampak bi jim  pomagali. Ko so 
odsedeli svojo kazen, so spet 
osebe kot mi. M i pa smo jim  
do lžn i pom agati, da se ne

zapletejo ponovno v kazniva 
dejanja. Še posebno tisti, ki so 
bili zaprti za lažje prestopke.

Slovenska V incencijeva  
konferenca v Trstu trenutno 
ne sodeluje pri prostovoljcih, 
ki obiskujejo kaznjence. Pred 
leti smo imeli tam zastopnika. 
Zdaj se bolj posvečamo drugim 
dejavnostim, ki jih ne manjka. 
Toda z m o litv ijo  se bom o 
spomnili teh trpečih oseb in 
tudi ljudi, ki skrbijo, da bi jim  
bilo bolje. Kakor vsako leto, 
bom o začeli novo delovno 
leto o prazniku sv. Vincencija 
Pavelskega, ki je 27. septem
bra. Zbrali se bomo že v četr- 
tek, 25. septembra, ob 16. uri, 
pri Šolskih sestrah pri Sv. Iva
nu. Naš duhovni svetovalec, 
g. Jože Špeh, bo daroval v ta 
namen sv. mašo. Po maši se 
bomo ob toplem čaju pome
nili o marsičem, tudi o proble
mu kaznjencev, pa tudi o pro
blemu ostarelih oseb. In o iz
le tu K luba p rija te ljs tva  na 
Koroško! Pridite! K prazno
vanju in na izlet.

Nada Martelanc

Izgredi na trgu Goldoni
Med koncertom na Trgu Goldoni, ki ga je društvo Prome- 

moria priredilo v petek, 12. t.m., je prišlo do neprijetnega do
godka: dve osebi sta po pretepu morali v bolnišnico zaradi 
poškodb. Okoliščine, v katerih je pretep nastal, še niso jasne; 
obstajajo namreč različni verziji, ki ju nudita kvestura na eni 
strani in organizatorji na drugi. Prvi ranjenec je albanski fant; 
policija trdi, da se je le-ta na kraju dogodka le sprehajal, drugi 
opisujejo ranjenca kot Albanca, ki se je v Trstu rodil in zahaja v 
kroge skrajne tržaške desnice. Njegov namen na petkovem 
večeru naj bi bilo izzivanje. Druga žrtev je bil agent v civilu, ki 
je hotel napadalca identificirati. Med prerivanjem je agent dobil 
udarec v nos. Društvo meni, da policija ni posegla zato, da bi 
provokacije in žalitve desničarskih skrajnežev zaustavila. Poli
cija je v petek odpeljala v pripor fanta Massimiliana Marina in 
Riccarda Patarina, ki je agenta ranil.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

razp isu je

ABO M NA ZA SEZONO  
2003-2004

D osedanji abonen ti lahko p o trd ijo  svoj sedež 
od 17. do 24. septembra. Redni vpis abonm aja  

bo poteka l od 25. septembra dalje.
Gledališka blagajna bo v času vpisa odprta 
od ponedeljka do petka od 10. do 14. ure.

Vse informacije dobite na brezplačni telefonski številki 
800 214301 ali na telefonski številki 040 362542.

UVOD V SEZONO 2003-2004 

Boris Kobal

DRAGI KUČAN TI PIŠEM...
SATIRIČNI KABARET 

V petek, 26. septembra, ob 20.30

Abonentom  gledališke sezone 2003-2004 
podarimo ogled predstave.

C lT T r  Pokrovitelj otroškega sporeda 
ZADRUŽNA KRAŠKA BANKA
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KRONIKA

Šolska masa za goriške srednješolce

S pogumnim “hop!” skok 
v novo šolsko leto

Odbor proti upepeljevalniku v Sovodnjah priredil tudi javno srečanje

Zakaj odločno proti upepeljevalniku?
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FO TO  HUMUA<:A

V četrtek, 11. t. m., so se 
učenci srednje šole I. Trinko v 
Gorici, upoštevajoč modri slo
venski pregovor "Z Bogom zač
ni vsako delo, da bo dober tek 
imelo", zbrali v cerkvi sv. Ivana, 
v kateri je g. Marjan Markežič, 
njihov veroučni profesor, vodil 
mašno daritev, ki naj bi bila 
priprošnja Bogu za srečen uvod 
v novo šolsko dogodivščino. Za 
evangelij je izbral znano priliko
o dveh sinovih, ki jima je oče 
naložil nalogo, naj gresta v vi
nograd delat. Prvi je obljubil, a 
ni šel, drugi je dejal, da se mu 
ne ljubi, a je vendarle šel. Na ta 
svetopisemski zgled je navezal 
zgodbico o treh hudičkih, ki so 
se zmenili, da bodo šli na zem
ljo pridobivat ljudi zase. Prvi je 
Luciferju zatrdil, da bo ljudi pri
vabljal, govoreč, da Boga ni, 
drugi, da ni pekla in peklen
ščkov, tretji pa tako, da jim bo 
neprenehoma prišepetaval, da

lahko delo in obveznosti pre
ložijo na naslednji dan. Lucifer 
je slednjega zelo pohvalil in mu 
zagotovil, da si bo pridobil 
nešteto privržencev. Mi ljudje 
namreč zelo radi prelagamo 
dolžnosti na "jutri". G. Marjan 
je, potem ko se je spomnil žr
tev atentatov izpred dveh let in 
opozoril na neprecenljivo dra
gocenost miru, priporočil učen
cem, naj se odločno borijo pro
ti odlašanju: šolsko delo morajo 
opraviti čim prej in čim boljše. 
Zato si je tudi letos izmislil ge
slo za kar najboljši potek šolske
ga leta, in sicer Hop!, kar naj po
meni: Hudički, obvezno proč! in 
hkrati: Hočem, odločno pohi
tim!

Če bodo učenci imeli zme
raj pred očmi ta drobceni vzklik 
in njegovo bistro razlago, jim 
šolsko delo ne bo povzročalo 
težav in ga bodo z uspehom 
speljali do konca.

Ob novem šolskem letu

Razveseljiv začetek tudi 
v višješolskem središču

S 15. septembrom je pouk 
stekel tudi v tem središču, kjer 
se bo letos izobraževalo skup
no 214 dijakov (lani 208, pred
lani 206). Razveseljivo je, da kri
vulja obiska že nekaj let vztraja 
navzgor. Velika večina malih 
maturantov se je odločila za 
nadaljnje šolanje v slovenskem 
središču, le približno desetina je 
kot vsako leto izbrala šolanje na 
italijanskih poklicnih ali drugač
nih zavodih za specifična pov
praševanja, ki jih središče ne 
more kriti.

V zvezi z licejskim polom 
beležimo letos nekaj novosti. Po 
upokojitvi dolgoletne ravnatelji
ce Majde Sfiligoj je vodstvo te
ga pola sprejela dosedanja pro
fesorica na zavodu M ihae
la Pirih. Druga tukajšnja novost 
je v tem, da se z letošnjim letom 
začenja ločevanje znanstveno- 
tehnološke in družboslovne 
smeri, kjer so bili razredi do se
daj artikulirani (nekateri pred
meti so bili skupni vsem dija
kom, pri specifičnih predmetih 
pa so se dijaki ločevali v dve sku
pini). Tako sta letos prvič dva po
vsem ločena prva razreda znan
stvenega in humanističnega li
ceja. Novi zakon š t 53 z dne 28. 
marca t.l. namreč ne predvide
va več dosedanjih smeri. Ni po
trebno posebej poudariti, da je 
nastajanje dveh povsem samo
stojnih učnih smeri pridobitev 
za goriško šolstvo tudi v luči no
vih delovnih mest in je s tem na
grajen trud, ki ga je učno osebje 
skupno z ravnateljico pred leti 
vložilo v posodobitev teh učnih 
smeri. Profesorski zbor je torej

pomlajen z mlajšimi pedagogi, 
ki bodo krili nove učne potrebe 
in nadomestili kolege, ki so se 
medtem upokojili.

Zaradi številčnejših vpisov 
zadnjih let so bile potrebne tudi 
za letošnje leto v tem šolskem 
krilu manjše prostorske prilago
ditve v zvezi z razredi.

Na vseh licejih Gregorčič - 
Trubar se bo letos izobraževalo 
skupno 107 dijakov (lani 86). 
Kar 14 tretješolcev se je odloči
lo za humanistični licej, 11 pa 
za znanstveni (lani 6 odnosno 
8). Skupno bo na licejih S. Gre
gorčič kar 77 dijakov (lani 54). 
Letošnje številke povedo, da je 
trenutno družboslovna oz. hu
manistična smer najbolj obiska
na učna smer v celotnem sredi
šču.

Na istem izobraževalnem 
zavodu bo klasična smer imela 
v prvem razredu 8 dijakov (lani 
4), vseh dijakov na klasični gi
mnaziji in liceju P. Trubar bo 
skupno 30 (lani 32).

Tudi na tehničnem polu, ki 
ga vodi ravnateljica Ida Pri
možič, bo letos 107 dijakov (lani 
122). Največ jih bo tudi v tem 
letu na industrijskem tehnič
nem zavodu J. Vega, in sicer 43 
(lani 53). V I. letnik je vpisanih 
8 dijakov (lani 16). Poklicni za
vod I. Cankar bo obiskovalo 
skupno 35 dijakov (lani 38). Za
I. letnik turistične smeri so se 
odločili 4 dijaki (lani 8».Trgovski 
tehnični zavod Ž. Zois bo obis
kovalo skupno 29 dijakov (lani 
31). Tudi za to smer so se letos 
prvič odločili 4 dijaki (lani 8).

Harjet D orn ik

Že nekaj tednov slovenski 
in italijanski tisk skoraj dnev
no poroča o številnih pobu
dah Odbora za zaprtje  go- 
riškega upepeljeva ln ika in 
nenehno opozarja na vpra
šanja, ki jih je O dbor javno 
sprožil.

Na osnovi poročanja  in 
govoric, ki se širijo, si verjet
no marsikdo od bralcev pred
stavlja vso zadevo kot neke 
vrste legitim ni protest ogor
čenih krajanov, ki odklanjajo 
delovanje onesnaževalne na
prave, ki dobrih trideset let 
neestetsko "k ra s i"  severni 
vhod v Sovodnje in ki je v zad
njih  šestih le tih  delovala s 
posebnim dovoljenjem, v pr
vih petnajstih pa brez vsa
kršnih zaščitnih filtrov. Mar
sikdo bi si lahko tudi mislil, da 
isti krajani opozarja jo zgolj 
na lokalni problem, pozab
ljajo pa na dejanske potrebe 
širše skupnosti, ki - kot dobro 
vemo - odpadke proizvaja in 
bo po izračunih Pokrajine v 
naslednjih letih samo na Go
riškem proizvedla 80 tisoč 
ton smeti na leto. Isti si lahko 
m islijo tudi, da je treba od
padke uničevati in da je upe
peljevanje najboljša in najbolj 
poceni rešitev, zato bi b ilo 
prav, da bi Sovodenjci malce 
potrpe li. M arsikdo si lahko 
mislil to  in še marsikaj, saj se 
je  o tem v zadnjem času ve
liko polemiziralo, a tako mi
šljenje je zgrešeno, kot do
kazujejo argumenti, s kateri
mi O dbor stopa v javnost.

lasno je, da so Sovodenjci, 
katerim so se pridružili tudi 
drugi ljudje iz sosednjih vasi, 
že zdavnaj presegli zgolj lo- 
kalistično odklanjanje obrata, 
ki si ga nihče ne bi želel za 
hišnega soseda, in da se O d
bor vse bolj spreminja v gi
banje, ki se zavzema za racio
nalno, z zdravjem kom pati
bilno in ekonomsko vzdržlji
vo rešitev problematike od
padkov.

A p reg le jm o zadevo od 
začetka. Kot smo že omenili, 
goriški upepeljevalnik deluje 
od leta 1997 samo na osnovi 
posebnega dovoljenja, ki mu 
omogoča obratovanje do fe
bruarja 2004, čeprav ne izpol
njuje standardov emisij v at-

GO
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mosfero, ki jih zakon določa. 
Gre za tehnološko zastareli 
objekt, z zm ogljivostjo  p ri
bližno 15 tisoč ton letnega iz
go revan ja  odpadkov, 
služi pa predvsem 
občin i Gorica, 
ki sež iga  v 
njem dobrih 
70% vseh 
svojih sme
ti. Dežela 
je leta 1997 
izdala po
sebno do
voljenje, da 
bi lokalni u 
pravi dala čas 
za prilagoditev 
naprave novim za
htevam, ki jih je leta 1997 do
ločil Ronchijev dekret. O d ti
stega trenu tka  dalje  pa je 
stvar obležala v uradih. Te
danja Valentijeva desnosre
dinska uprava ni premaknila 
niti mezinca, da bi zaščitila 
zdravje občanov in, kot je v 
Italiji navada, se ni spustila v 
reševanje problemov, ko je bil 
za to čas. Odgovornosti je na 
račun zdravja raje prepustila 
drugim. Dejstvo je, da se je 
nova levosredinska uprava 
letos spomladi znašla v veliki 
časovni stiski, saj se je dobro 
zavedala, da bo upepeljeval
nik s februarjem morala za
preti, problem smeti pa bo 
ostal. Potrebno je bilo iskati 
rešitev, a kot se v takih prime
rih rado dogaja, mrzlično is
kanje rešitev, še posebno, če 
niso usklajene z ostalimi so
govorn ik i, ne privedejo do 
najbolj racionalnih rezulta
tov, kaj še ekonomsko vzdrž
nih.

O dbor je v bistvu izposta
vil ta problem. Zadeva nam
reč ni več stvar zaščite lastnih 
interesov, kot je predsednik 

odbora Julijan Čaudek 
izjavil na vaškem 

posvetu v So
vodnjah prej

šn ji pe tek 
(na slik i), 
a m p a k  
predvsem 
z a š č i t a  
zdravja in 
izpostav
ljan je  ne

racionalno
sti te r eko

nomske neup
ravičenosti izb ire 

goriškega Občinskega sveta.
Žal predvsem v ita lijan 

skem dnevnem tisku je ta 
ključni vidik stopil v ozadje, 
medtem ko so v ospredje u- 
metno prišla na dan razha
janja v Slovenski skupnosti, ki 
je sicer na pokrajinskem ta j
ništvu v torek, 9. septembra, 
enotno  zavzela stališče za 
zap rtje  upepeljevalnika, in 
podatki o rakastih obolenjih
v okolici upepeljevalnika, kar 
je logično sprožilo alarmizem 
in vrsto polemik med ljudmi.

To pa, na kar O dbor ved
no opozarja, je dejstvo, da bo 
Pokrajina morala do konca 
leta 2003 sprejeti načrt, ki bo 
srednjeročno rešil problem 
uničevanja 80 tisoč ton od
padkov na leto. V tej luči je 
pripravila tri osnutke, vsi trije 
pa so težko uskladljivi z izbi
ro goriške občine, ki naj bi z 
namestitvijo filtrov zastarele
mu upepeljevalniku podalj-

i šala življenje. Potrebe Pokraji

ne so drugačne. Dejstvo je, 
da Pokrajina predvideva v na
slednjem triletju ločeno zbi
ranje odpadkov, namenjenih 
reciklaži za 40 tisoč ton let
no. Če bomo v goriškem upe
peljevalniku sežigali 15 tisoč 
ton, kaj bomo z ostalimi 25 
tisoč tonami? Bomo morda 
zgradili nov upepeljevalnik ali 
pa š irili obstoječega? Obe 
rešitvi sta vprašljivi. Izgradnja 
novega upepeljevalnika za 
tako malo odpadkov je pravi 
ekonomski nesmisel. Neodvi
sni strokovnjaki so si namreč 
enotni v tem, da ekonomsko 
ren ta b ile n  upepe ljeva ln ik  
mora sežigati nad 100 tisoč 
ton odpadkov letno. Sirjenje 
obstoječega pa je zaradi lo
kacije nemogoč, saj najprej ni 
fiz ičnega prostora, v drugi 
fazi pa Dežela sama v zako
nodaji pravi, da taki obrati 
morajo biti oddaljeni od hiš.

Potem takem , o p o za rja  
odbor, zakaj ne bi naše upra
ve naredile kakovostni skok in 
začele iskati za goriško po
kra jino  a lte rna tivne  po ti v 
smeri reševanja problematike 
uničevanja odpadkov? O d 
bor opozarja, da prav v bližnji 
deželi Veneto, kjer so nekate
ra mesta uvedla izk ljučno  
ločeno zbiranje odpadkov, so 
v enem letu dosegli, da se je 
globalna proizvodnja smeti 
zmanjšala od 20% do 30%, 
kar bi za Goriško pomenilo 
letno proizvajanje od 66 ti
soč do 56 tisoč ton odpad
kov, teh pa reciklirajo od 55% 
do 75%, ostalo odnašajo v 
odlagališča. To bi konkretno 
za Goriško pom enilo v naj
slabšem primeru odnašanje 
na odlagališča le 29 tisoč ton 
odpadkov, v najboljšem pa 
pod 20 tisoč ton. Če so ti po
da tk i u tem e ljen i, se upra
vičeno lahko sprašujemo, ali 
ne bi bila ta rešitev za pro
blem odpadkov bolj zrela in 
civilna?

P.S.: Za tiste, ki pa raje gle
dajo ekonomsko plat proble
ma, naj povemo, tla po poda
tkih, ki jih posreduje odbor, 
bo stalo uničevanje 1 tone 
smeti v goriškem upepeljeval
niku 200 evrov, v odlagališču 
pa 90 evrov.

PC

Po poletnem premoru se 
je pre jšn ji četrtek ponovno 
sestal š tandreški ra jonsk i 
svet, ki se je v bistvu posvetil 
obravnavi ene same tematike: 
varstvu okolja ali z drugim i 
besedami kvaliteti življenja. 
Na sejo so bili povabljeni in 
se je tud i udeležili G iorg io  
Matassi za Deželno agencijo 
za varstvo  oko lja  (ARPA), 
deželni svetovalec in član ko
misije za okolje M irko Spaz- 
zapan, odbornika za okolje 
pri goriški občini oz. pokraji
ni Alessandro Bon in Franco 
Sturzi ter Silvester Primožič 
kot predsednik Komisije za 
okolje goriškega občinskega 
sveta. Seji so prisostvovali 
tud i člani naravovarstvenih 
organizacij in delegacija so- 
vodenjskega odbora za zapr
tje upepeljevalnika.

Iztočnico seje je nudil go-

Rajonski svet Štandrež

Upepeljevalnik: vrh 
ledene gore?

riški upepeljevalnik, v okviru 
kompetenc rajonskega sveta 
pa je  p redsedn ik  Breščak 
razširil razpravo, ki se ni izčr
pala v enem večeru, na serijo 
drugih naravovarstvenih prob
lemov, ki se ne tičejo samo va
si, ampak zadevajo tudi ob
m očje sovodenjske občine. 
Upepeljevalnik namreč ni e- 
d in i v ir onesnaževanja, na
sprotno so se emisije škodlji
vih snovi izredno znižale in 
naj bi se v bodoče še dodat
no zmanjšale s posegi, ki jih 
je  izglasoval občinski svet. 
Vsekakor velja podčrtati, da 
je rajonski svet proti vsakršni 
širitvi sedanjega obrata. Ob 
tem zbuja skrb dejstvo, da ni

nobenih podatkov o ce lo t
nem onesnaževanju industrij
ske cone, ne o zračnih toko
vih, ki raznašajo strupene sno
vi v ozračje, tako da se je vsaj 
glede tega Matassi obvezal, 
da bo ARPA čimprej izvedla 
monitoražo. K temu je treba 
pristaviti še načrtovano izgrad
njo druge termoelektrarne v 
neposredni bližini naselja, na 
kar je rajonski svet že večkrat 
opozoril občino.

Pereča je tudi problema
tika Soče: prvič, ker je bila 
poleti voda preusmerjena za 
obratovanje elektrarne v Fari 
in za namakanje v sosednjih 
občinah, tako da ni več odplav
ljala grezničnih tekočin, ki so

ob neznosnem smradu eno
stavno pronicala v zemljo in 
podtalnice; drugič, ker iz reke 
ne odnašajo več proda in spre
menjeni tok Soče spodjeda 
breg pod naseljem.

H kvaliteti življenja spada 
končno tudi gradbena dejav
nost, ki naj bi jo  smotrno us
m erjali po litična  uprava in 
strokovnost tehnikov. Žal se 
v Štandrežu na račun povpra
ševanja stanovanj vrstijo pra
ve špekulacije z gradnjo več
stanovanjskih blokov, ki v va
ško tkivo naselja vnašajo arhi
tektonski kič in povečujejo že 
itak gost prom et osebnih av
tomobilov: tudi ti bistveno vpli
vajo na porast drobnih delcev 
prahu, ki dokazano povzro
čajo kronična obolenja in ni
žajo kvaliteto življenja starih 
in novih prebivalcev.

SQ
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Solidarnostni koncert v Štandrežu /  Mešani pevski zbor Hrast

Pesem in misel na Kanalsko dolino
Zveza slovenske ka

to liške prosvete, Z d ru 
ženje cerkvenih pevskih 
zborov in Kulturni center 
Lojze Bratuž so v petek,
12. t.m., priredili v štan- 
dreški cerkvi solidarnostni 
koncert za prizadete v 
Kanalski d o lin i. Na 
njem je z izbranim spo
redom nastopil "naš 
najboljši zbor", MePZ 
Hrast iz D oberdoba 
pod vodstvom Hilarija 
Lavrenčiča. Dva odlič
na harmonikarja, Igor 
Zobin in Goran Ruz- 
zier, pa sta na koncert
no harmoniko zaigrala 
Bachovo fugo in Grie- 
govo Ario. Glasba, ki smo jo 
slišali, je bila slovesna in mo
gočna, žlahtna in hkrati než
na. Prav tako kot misel na pri
zadete brate v neurju v Ukvah. 
Z željo, da bi jim  bilo življenje 
čimprej prijazno.

Ton in smisel večeru je dal 
nagovor dr. Danila Čotarja, 
ki ga objavljam o v celoti:

"V  lepih spominih na deška 
leta zavzema važen prostor Ka
nalska dolina. Tja nas je  vodil 
na letovanje poko jn i msgr. 
Franc Močnik, ki je  v ta namen 
dal zgrad iti kočo sv. Jožeta. 
Žabnice, Ukve in Ovčja vas so 
za mnoge Goričane in Tržača
ne postale simbol planinskega 
sveta in počitnic v gorah. Z  nji
m i nas je  še trdneje povezala 
slovenska govorica domači
nov, slovenski značaj običajev 
in domače petje p ri cerkvenih 
obredih.

Že takrat smo se naučili, da 
so v goratem svetu naravni 
pojavi nenavadno siloviti. Nebo 
postane še bolj črno kot tu v 
ravnini, bliski so svetlejši, gr
menje je  močnejše in bolj gro
zeče odmeva v strmih pobočjih 
in gorskih stenah. Sami smo 
doživeli, da je mrzla nevihta 
sredi avgusta zavila Višarje v 
snežni metež in jih  pobelila; v 
zavetni koči v Zabnicah smo v 
viharn ih  nočeh radovedno  
poslušali, kako je  med nočnim

neurjem, si
cer prijazen  

potoček Kozarenca v kratkem 
času narasel in z bla tno deročo 
vodo grmel mimo koče.

Vedeli smo, da se vreme v 
gorah nenadoma sprevrže, ni
smo pa si mogli predstavljati, 
da se oblaki lahko utržejo s ta
ko silo in v par urah spremeni
jo  rečico Ukvo v rušilno silo, ki 
prestopi bregove in vse pomen
dra na svoji poti. Tisto noč so 
se nabrekli oblaki zgrnili nad 
ukovške planine okoli Ojsterni- 
ka in povzročili prav to. Vaščani 
so brez moči opazovali razde
janje, kajti v tistih trenutkih ne 
moreš prav ničesar narediti.

Nesreča bližnjega vzbudi v 
plemenitih dušah sočutje, so
lidarnost in željo, da trpečemu 
priskočiš na pomoč. Prijatelj
stvo in solidarnost kot najžlah
tnejše človeške vrednote so za
govarjali že pred krščanstvom 
nekateri starogrški modrijani. 

j  Epikur pravi, da moramo ved
no misliti na tiste, ki se poču
tijo slabše kot mi; in še pravi: 
Prijateljstvo vsako ju tro  obho
di ves svet, prebudi ljudi in jih  
spomni, da morajo b iti eden 
do drugega prijazni. Te žlaht
ne misli je  potem dokončno 
uzakonilo krščanstvo s svojo 
glavno zapovedjo o ljubezni 
do bližnjega: bližnjemu nare
d i to, kar si želiš, da b i on tebi.

V Ukvah niso ostali s svojo 
nesrečo sami. Pomoč je  prišla

in še prihaja od vseh štirih stra
ni: primorske, gorenjske, ko
roške in furlanske. Tudi tukaj 
smo se zbrali s tem namenom.

A li lahko - vsaj za majhno 
tolažbo - iščemo v nesreči tudi 
dobre strani? Pisatelj Zorko Si
mčič pravi v pogovoru, ki ga je  
objavil Novi glas pretekli teden, 
kako ga spremlja "zavest zako
reninjena v naši zgodovini, da 
se Slovenci prebudimo, ko nas 
razmere udarijo. Prebudimo in 
potem navadno - še posebej v 
res kritičnih situacijah - tudi 
pravilno reagiramo."

Tako izraža svojo misel p i
satelj in res je. Po tistem stra
hotnem potresu leta 1976 smo 
pri naših ljudeh v Benečiji in 
Reziji ter v Terski in Kanalski 
dolin i doživeli nepričakovan 
preporod na ozemlju, kjer je  
asimilacija že močno načela 
narodno tkivo. Gotovo je  de
loma pripomogla solidarnost, 
ki so jo  izkazali ma tična domo
vina in Slovenci po svetu, a po
tres je  dobesedno vrgel na pia
no že skoraj pokopane vredno
te narodne pripadnosti in po
nosa. Prav nesreča človeku po
maga, da odločnejše pokaže, 
kdo je  in koliko velja. Tako so 
že in bodo, na nesrečo, odgo
vorili tudi U ki ja ni. V kratkem 
bodo Ukve zopet čedna vas in 
domovi bodo prijazni in vsi p i
sani od cvetja, kot je  navada pri 
ljudeh na koroškem koncu.

Na žalost je  poplava prine

sla s seboj tudi smrt. V do
lin i Rezije, kjer so neurja 
prav pogosta, je  nastala 
stara pesem o črnem po
toku. Ta lipi m oj černi po
tok, od maja do jeseni je  
ovit v zelenje, pa naj bo su
ša ali dež. Toda oh hudi uri 
prinaša s seboj škodle s 
streh, trske, vejevje in hlo
de in včasih prinese tudi 
človeka (...) S seboj je  pri
nesel tudi mojo ljubo, jaz 
sem bil tu, ki sem jo  ujel, 
bila je  prav moja ljuba.

Letos si je  smrtna kosa 
izbrala iz naših vrst kar 
nekaj najboljših ljudi, ta

kih, ki so za našo skupnost ne
kaj pomenili in b ili za vzor mla
dini. V Gorici se nikakor ne mo
remo privaditi vrzeli, ki je  na- 

j  stala za Anko Černič. Zdaj je  
deroča voda kot v rezijanski pe
smi presenetila in potegnila za 
seboj pevko Višarskega kvin
teta Gerti Schnabl. Njeno pe
vsko skupino smo že večkrat 
gostili v naših dvoranah in ob
čudovali, kako je  z vajami in 
navdušenjem dosegla zavidlji
vo kakovost. Lepo je, da no
coj zapoje tej pevki v spomin 
eden naših najboljših zborov.

Dobro vemo, da se trpljenju 
in smrti ne moremo izogniti, a 
prav tako je  res, da ju  težko 
razumemo. In če nesrečo in 
trpljenje težko sprejemamo, 
smrt še težje. Vedno in ponov
no se sprašujemo, zakaj? Edi- 

| na tolažba nam je  lahko zau
panje v božji načrt, ki nam je  
sicer nerazumljiv, a nam vera 

j  zatrjuje, da je  za nas najboljši.
Življenje je  podobno tisti 

deroči vodi, iz katere ne more
mo splavati in nas brez mož
nosti povratka odnaša naprej. 
Nekateri so prepričani, da nas 
tok nese v večno temo in v 
morje niča. Toda kristjan ima s 
seboj vero kot rešilni pas, ki ga 
po hudournih vodah prinese v 
mirni ocean večnosti in v živ
ljenje na novi zemlji. Zaradi ti
stih mirnih voda onkraj groba 
ima lahko smisel tudi trpljenje 
in tudi prerana smrt."

Krmin in Nova Gorica

Zgledno sodelovanje med 
obmejnima knjižnicama

Ze dalj časa poteka med kr- 
minsko občinsko knjižnico in 
novogoriško Bevkovo knižnico 
spodbudno sodelovanje in v 
torek, 9. septembra, je prišlo 
med predstavniki obeh usta
nov do dodatnega zbližanja, 
saj so v Krminu gostili delega
cijo novogoriške knijžnice.

Jutranji obisk se je začel ob
10. uri na sedežu krminske 
občinske uprave v Palači Loca- 
telli s pozdravom župana Clau- 
dia Cocuta, ki je toplo sprejel 
direktorja Bevkove knjižnice, 
Borisa (ukiča, in njegovo ožjo 
sodelavko, Sandro Simoniti, 
odgovorno za nabavo knjig. 
Prisotni so bili seveda tudi po
verjena za slovenski oddelek 
knjižnice v Krminu Silvana Vo
grič, predsednik knjižnične ko
misije Prevosti, knjižničarka kr
minske knjižnice gospa Siggil- 
lino, občinski svetovalec Fran
co La Porta in odgovorni za 
tukajšnje obm očje Lionella 
Marini.

Srečanje se je nato nadalje
valo z ogledom občinske knjiž
nice in orisom njenega delova
nja, nakar so prisotni izkoristili 
priložnost tudi za izmenjavo 
knjižnih darov. Sledila je topla 
želja za nadaljnje sodelovanje 
med ustanovama, kot npr. pri
stop Bevkove knjižnice na bo
doči sejem v Krminu ob koncu 
meseca novembra. Prišle so na 
dan informacije o zelo zanimi
vih osebnih in skupnih pro
jektih, kar neposredno zani
ma tudi ostale zamejske bral
ce. V kratkem bo namreč no
vogoriška Bevkova knjižnica 
prekoračila italijansko mejo s 
svojim novim Bibliobusom, ki 
bo obiskoval tudi slovenske 
šole po vaseh in mestu ter 
tako nudil mlajšim bralcem še 
dodaten korak v svet knjige. 
Odraslim pa se obeta v priho
dnje možnost sodelovanja v 
aktivnem literarnem  klubu, 
kjer bodo lahko na organizi
ranih literarn ih večerih p ri

sluhnili tudi besedi gostujočih 
avtorjev.

S takšno pobudo smo lahko 
izredno veseli in nanjo pono
sni, saj že leta dobro poznamo 
izredno kakovostno in funkcio
nalno delovanje Bevkove knjiž
nice: ta lahko šteje na dnevnih 
1000 obiskovalcev, nudi pa jim 
okrog 400 tisoč knjižnih enot. 
Do njenih knjig lahko sedaj pri
demo tudi prek delovanja slo
venskega oddelka italijanske kr
minske občinske knjižnice, in to 
vse od začetka januarja 2003, 
ko je Silvana Vogrič sprejela nje
govo vodenje in vzpostavila o- 
sebne stike z večjim bratom 
onstran meje. Treba je prizna
ti, da dotlej žal ni bilo v Krmi
nu na razpolago veliko gradi
va za slovenske bralce in je Bev
kova takoj priskočila na pomoč 
z denarno oz. knjižno pomo
čjo: prvo njeno darilo je bilo 
namreč v obliki novih mladin
skih knjig za skupno vrednost 
100.000 SIT. Dodatna pomoč

je tudi v medknjižnični izposo
ji, saj nudi na izposojo po 30 
knjižnih enot vsake tri tedne. 
Bralec si zaželeno knjigo lahko 
tudi naroči in bo knjižničarka 
poskrbela, da jo bo lahko v krat
kem imel v rokah, in to ne da 
bi se sam podal v Novo Gorico.

Svet slovenske knjige je za 
mlajše krminske obiskovalce za
živel tudi v februarju, marcu in 
aprilu tega leta, ko so se vrstile 
Urice slovenske pravljice v so
botnih jutrih. Pohvala gre tokrat 
tudi pristopu 5. razreda peda
goškega liceja iz Gorice ter go
spodičnama Mateji Černič in 
Katji Batistič, ki so pripravili 
pravljične urice. V kratkem 
bodo pobudo ponovili in vsi 
malčki so že sedaj toplo vablje
ni na poslušanje slovenske be
sede v pravljicah. V krminsko 
knjižnico ste seveda vabljeni 
tudi vsi ostali, na voljo je brez
plačna raba interneta in mož
nost izposoje katerekoli sloven
ske knjige v omrežju OPAC. 
Vrata so vam odprta od 15.30 
do 19. ure vsak dan, razen torka 
in sobote ter praznikov; ob sre
dah, petkih in sobotah pa tudi 
zjutraj od 9. do 12.30.

Erika Valentinčič

ZA POPLAVLJENCE V KANALSKI DOLINI

Goriške kulturne in druge ustanove pozivajo k zbiranju 
sredstev v pomoč prizadetim v Kanalski dolini! 
PRISPEVALI SO: v spomin na pok. Ileano Sirk L. in L. 50,00; 
v spomin na pok. Doro Budin Krpan Angelca Špacapan 
60,00; KD Sabotin 100,00; v spomin na Anko in Ileano A. 
50,00; ob solidarnostnem koncertu v štandreški cerkvi 
2.276,98 ter za cerkev v Ukvah 20,00; župnija sv. Roka iz 
Nabrežine 950,00; MePZ Rupa-Peč 100,00; Rudolf Malič 
50,00; druž. Ivo Kovic 20,00; N.N. 50,00 €.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

razpisu je

ABOMNA ZA SEZONO 2003-2004
D osedanji abonen ti lahko p o trd ijo  svoj sedež 
od 17. do 24. septembra. Redni vpis abonm aja 

bo poteka l od 25. septembra dalje.
Blagajna Kulturnega doma je odprta od ponedeljka 

do petka od 9. do 13. in od 16. do 18. ure.
Vse informacije dobite na telefonski številki 

0481 33288 (Kulturni dom-Gorica, ul. I. Brass 20).

UVOD V SEZONO 2003-2004 

Boris Kobal

DRAGI KUČAN TI PIŠEM...
SATIRIČNI KABARET

V ponedeljek, 29. septembra, ob 20.30

Abonentom  gledališke sezone 2003-2004 
podarimo ogled predstave.

OBVESTILA

V soboto, 20. t.m., se bo 
skupina m ladih G oričanov 
udeležila vseslovenskega sre
čanja mladih v Stični. Odhod 
ob 7.30 pri Rdeči hiši. Kdor se 
želi še vpisati, naj kliče Tanjo 
Zorzut (0481 534004).

Cerkveni in mladinski pev
ski zbor ter PD Vrh sv. Mihae
la vabijo v hvaležen spomin na 
drago Anko Černič k maši 
zadušnici, ki bo v nedeljo, 21. 
t.m., ob 11. uri v cerkvi na Vrhu.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško sporoča 
udeležencem potovanja v Re
zijo, da bo odpeljal avtobus
21. t.m. iz Sovodenj izpred cer
kve ob 7.30, nato s postanki pri 
lekarni v Sovodnjah, pri cerkvi 
v Štandrežu, pri gostilni Pri
možič v Gorici in v Podgori.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško vabi vse, 
ki nameravajo obiskovati telo
vadbo v okviru delovanja telo
vadnega odseka DU, da se u- 
deležijo sestanka, ki bo na se
dežu Društva v Križni ulici 3 v 
torek, 23. t.m., ob 15.30.

DAROVI

ZA MISUONARIA Danila Lis
jaka: N.N. 50,00 €.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. 
Rupa 75,00 €.

ZA CERKEV na Peči: druž. 
Malič, Peč 31, v spomin na Ber
to 50,00; Valerija in Oskar na
mesto cvetja na grob Bernar
de 25,00; Zlatka in Drago v 
spomin na drago Berto 25,00 €.

ZA MePZ Rupa-Peč: druž. Pa

hor - Rupa ob obisku groba 
pok. očeta Jakoba Cijana na 
Sardiniji 50,00 €.

V SPOMIN na drago Ileano 
daruje S.K. 50,00 f  za mladin
sko pastoralo pri župniji sv. Ivana.

ČESTITKE

Svet slovenskih organizacij 
čestita Mateju Černiču za izvr
sten nastop in osvojitev evrop
skega prvenstva v odbojki. To 
je  zares velik uspeh, ki se ga 
veselimo in smo nanj ponosni.

NEVA 
KLANJŠČEK

iz  Števetjana je  s prav 
dobrim uspehom 

diplom irala iz klavirja  
na tržaškem konserva
toriju. Novi p ianistki 

čestitajo in želijo 
uspešno pot ob glasbi 
kolegi in p rija te lji na
SLOVENSKEM CENTRU 
ZA GLASBENO VZGOJO 

EMIL KOMEL

ANDREJU 
KOSIČU

za njegovo 7()-letnico 
iz srca čestitamo in mu 

želimo še mnogo 
ustvarjalnih let in 

zadovoljstva.
SVET SLOVENSKIH 

ORGANIZACIJ

V soboto p ra z n  uje

ANDREJ KOSIČ
70. rojstn i dan.

Še rut m noga zdrava, srečna i t i  us tva rja lna  
leta m u že lijo  

ŽENA in  OTROCI Z  DRUŽINAMI.
VNUKI pa  m u poš ilja jo  vsak po 10 poljubčkov.

1 1
Č E T R T E K ,
1 8 .  S E P T E M B K
2 0 0 3
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Mediji ostajajo osrednja te
ma med Slovenci na Koro
škem. V preteklem tednu sta 
se obe politični krovni orga
nizaciji Koroških Slovencev o- 
predelili za dva povsem različ
na koncepta medijske oskrbe 
manjšine.

Najprej je v javnost prišla 
novica, da bosta Narodni svet 
koroških Slovencev (NSKS) in 
Zveza slovenskih organizacij 
(ZSO) na nadaljnjih pogovo
rih na Dunaju v zvezi z radij
sko oskrbo manjšine, oz. v Ko
ordinacijskemu odboru koro
ških Slovencev (KOKS) zasto
pali dva različna primarna ci
lja: za NSKS je potrebno, da se 
medijska ponudba razširi na
12 ur dnevnega sporeda - kar 
bi nazadnje pomenilo, da se 
pravzaprav ohrani sedanjo po
nudbo privatnega oddajnika 
Radio dva - medtem ko je  iz 
vrst ZSO prišla ugotovitev, da 
je za to krovno organizacijo 
potrebno, da se ohranijo pet- 
desetm inutni slovenski spo
red na deželni frekvenci ORF.

Sprejemanje logike žrtvo
vanja in krčenja obstoječe me
dijske ponudile, ki zaobjema 
tako petdesetminutno odda
janje na državnem radiu kot 
oddajanje na privatni frekven

ci, tudi s strani obeh političnih 
organizacij koroških Sloven
cev, bi pomenila za manjšino 
korak nazaj. Po racionalizaciji 
na področju tednikov bi to  po
menilo še dodatno oddaljeva
nje od normalizacije koroške
ga medijskega prostora, a tu
di ošibitev slovenskega jezika 
v javnem življenju.

Katerakoli tovrstna odloči
tev bi imela dolgoročne po
sledice. Koroški Slovenci so 
se v skoraj petih letih oddaja
nja slovenskih sporedov na za
sebni frekvenci privadili, daje 
povsem normalno, da je dva
najst ur dnevno na voljo infor
macija v slovenskem jeziku, 
da so na voljo kontaktne odda
je, ki nagovarjajo poslušalce 
tako v knjižnem jeziku kot v 
narečju. Radio je bil sredstvo, 
ki je združevalo poslušalce 
vseh starostnih stopenj. Vod
stvo ORF takrat ni postavljalo 
pod vprašaj nadaljnji obstoj 
slovenskih sporedov na koro
škem deželnem radiu, pač pa 
je s kooperacijo s privatnim 
partnerjem v bistvu udejanja
lo politično voljo, da je pač 
po trebno  razš iriti radijsko 
oskrbo manjšine. Tako finanč
na kriza ORF-a kot pomanj
kanje politčne volje, da se to

Koroški mediji žgoča tema

Radio in Novice spet 
v središču pozornosti

vprašanje pozitivno reši, pa je 
privedlo, da danes slovenska 
manjšina razpolaga v bistvu 
le z dnevno petdesetminutno 
slovensko oddajo. Kot smo že 
poročali, so ponovno prišla v 
ospredje pogovorov med obe
ma krovnima organizacijama 
na Koroškem številna vpraša
nja v zvezi s skupnim tednikom 
Novice. Tako vprašanje usme
ritve kot financiranja sta v os
predju pogovorov med obe
ma družabnikoma medijske hi
še SloMedia, ki izdaja tednik.

NSKS je na svoji nedavni 
klavzuri ugotovil, da Novice 
"ne izpolnjujejo svoje naloge 
niti v vsebinskem oziru, niti v 
smislu skrbnega finančnega 
poslovanja".

Razhajanja med obema 
konceptoma, kako in zakaj naj 
bi Novice pravzaprav izhaja
le so prišle na dan na radij
skem pogovoru, ki je potekal 
na celovškem radiu v pone
deljek, 15.9.2003.

Predsednik NSKS, mag.

Jože VVakounig, je  večkrat 
poudaril, da Novice ne nudijo 
profesionalnega izdelka v za
meno za profesionalne plače 
urednikov, da zanem arjajo 
stik z bralci, da njeni uredniki 
niso povezani s teritorijem ter 
da prem alo poroča jo  o te
mah, ki se dotikajo slovensko 
narodno skupnosti na Koro
škem. Kot primer je navedel 
in tervju z županom občine 
Škocjan. Urednica se je  z žu
panom pogovarjala o turistič
nih atracijah in ponudbah ob
čine, povsem pa je pozabila 
na še vedno odprto vprašanje 
slovenske topogra fije  in na 
uporabo slovenščine. "Skrat
ka, zamujena priložnost", je 
dodal mag. VVakounig.

Predsednik ZSO, dr. Mar
jan Sturm, je najprej ugoto
vil, da sta oba ukinjena tedni
ka v bistvu bila dražja od se
danjega. Predsednik ZSO je 
argumentiral izbire uredništva 
češ, da ni več mogoče govo
riti o političnih glasilih, da je

časopis izdelek, ki mora na trg, 
in sicer s pozitivno reklamo. 
Predsednik Narodnega sveta 
mag. Jože VVakounig pa je 
Sturmu odgovoril, da sta ZSO 
in NSKS vendarle politični or
ganizaciji, in da so zaradi tega 
tudi Novice neke vrste "stran
karski časopis", ki mora od
govarjati zlasti bralcem.

Predsednik ZSO je v svo
jem posegu podaril, da bo po
trebno, da v doglednem času 
kak zunanji medijski izvede
nec (Sturm je izrecno imeno
val d ire k to rja  Primorskega 
dnevnika Bojana Brezigarja 
oz. kakega izvedenca iz Ljublja
ne), presodi, kakšne so Novice.

Na zaključno vprašanje ča- 
snikaraja slovenskih sporedov 
ORF Andreja Moharja, kako 
naprej, je predsednik NSKS 
mag. Jože VVakounig ugoto
vil, da se je pač treba skupak 
upreči v gare in potegniti v 
skupno smer. Predsednik ZSO 
je v ponesrečenem pseudo- 
humorističnem zaključku sku
šal pojasniti, da je čas, ko so 
pauri (kmetje) iz koroških do
lin prihajali ob četrtkih na trg 
v Celovec ter se ustavili tudi 
v uredništvu Našega tednika,

mimo. Sam je , ko je tri mese
ce urejeval Slovenski vestnik, 
z lektorjem v Kočevju komu
niciral preko interneta...

Sedanji glavni urednik No
vic Peter VVieser je pripomnil, 
da se od prvotnega široko za
stavljenega multimedijskega 
načrta (zaradi finančne krize 
se o internetni ponudbi in te
matskih prilogah sploh ne 
govori), časopis krči v ne le 
kadrovsko, a tudi v formatu.

Peter Rustja

“Višarje pojejo” 
za Kanalsko dolino

KŠD Rojanski Krpan vabi na 
pevsko srečanje Višarje poje
jo, ki bo v nedeljo, 21. septem
bra, ob 13. uri na Sv. Višarjah. 
Srečanje bo tudi letos orga
nizirano v sodelovanju s Slo
venskim kulturnim središčem 
Planika. Tokrat se bo na Sv. 
Višarjah zbralo šest pevskih 
skupin iz Slovenije, Koroške 
in Furlanije-Julijske krajine. 
Prispevke, ki jih bodo priredi
te lji zbrali med koncertom, 
bodo v celoti namenili priza
detim prebivalcem ob popla
vah Kanalske doline. Vabljeni!

Pojasnilo

Ob novem šolskem 
letu

O dgovorn i u rednik Jurij 
Paljk si je  v zadnjem NG želel 
odmev na svoj zelo tehtni u- 
vodnik o začetku novega šol
skega leta. Ta odmev sem mu 
dolžan, ker se mu je  žal v nje
gov članek zapisala napaka.
V svojem uvodniku namreč 
trdi, da imamo šole s sloven
skim učnim jezikom  od M ilj 
do Trbiža. O da b i to bilo res! 
A na žalost n i tako!

Primerne šole s slovenskim 
učnim jezikom  imamo samo 
v Trstu in Gorici. V Videmski

pokrajini, še zlasti pa v Kanal
ski dolini, šole s slovenskim  
učnim jezikom dobre p o l sto
letja po drugi svetovni vojni in 
mednarodnim pogodbam in 
nedavno (?) odobrenemu za
ščitnemu zakonu navkljub, žal 
ni. Za vso Benečijo obstaja že 
nekaj let, na srečo obstaja  
vsaj zelo uspešna dvojezična 
osnovna šola, k i je  danes po  
številu učencev najštevilnejša 
"slovenska"šola v Ita liji sploh. 
(Narekovaj, da ne ho nespo- 
razumna, samo za to, ker to n i I

šola s slovenskim učnim je 
zikom, kakršno poznam o  v 
Trstu in Gorici.) Tam z veliko 
prizadevnostjo učnega osebja 
in in o va tivn im i m e todam i 
poučevanja, k i so že predmet 
proučevanja strokovnih kro
gov, dobijo o troci iz vseh be
neških dolin osnovno znanje 
slovenskega jezika. Zal se ta 
pouk, kljub želji mnogih star
šev, ustavi p ri petem razredu 
osnovne šole. In veliko vpra
šanje je , kaj od  tega ostane 
ob nada ljevan ju  izobraže
vanja v italijanskih šolskih za
vod ih  in  v ita lijanskem  o- 
kolju.

O troc i v Kanalski dolin i pa

še takega poučevanja v slo
venskem jeziku niso deležni. 
Tu se z letošnjim šolskim le
tom p ri dosedanjem že itak 
zelo skromnem poučevanju 
materinščine delajo celo ko
raki nazaj. Zaka j gre? Pred 
nekaj leti so v osnovno in sred
njo šolo vpeljali nekaj skrom
nega pouka manjšinskih jezi
kov, nemščine in slovenščine 
v ob lik i tako imenovane jezi
kovne kulture domačega oko
lja, ki seveda ni bilo n iti obvez
no, kaj šele, da h i se lahko go
vorilo o resničnem in poglob
ljenem pouku ma terinščine. 
Letos pa je  m in is tr ic a  za 
šolstvo M ora tti z reformo in

varčeva ln im i u k re p i še to  
skrom no poučevanje mate
rinščine odpravila. Tako je  
danes poučevanje m aterin
ščine v Kanalski dolin i še na 
slabšem kot pred nekaj leti.

Znanje slovenščine si lah
ko danes v Kanalski d o lin i 
lahko pridob ijo  le tis ti učen
ci, k i obiskujejo popoldanske 
tečaje slovenščine, ki jih  p ri
pravlja Slovensko ku ltu rno  
središče Kanalske doline Pla
nika. To središče pa vodi Rudi 
Bartaloth, eden neštevilnih 
sinov Kanalske doline, ki je  po  
zaslugi zavedne družine b il 
deležen popo lne  slovenske 
šolske izobrazbe v Trstu. Naj

za informacijo dodam, da da
nes na srečo nekaj otrok iz do
line obiskuje slovenske šole v 
Celovcu, k i je  kilometrsko in 
po duhu Kanalski dolin i bližji. 
Obenem pa se tam mladina 
nauči tud i nemščine, kar je  
vabljivo in koristno za prebi
valce trojezičnega območja, 
kakršna je  Kanalska dolina.

Toliko v informacijo in pred
vsem v opozorilo tistim, k i so 
zadolženi za izvajanje zaščit
nega zakona, da ne bodo še 
nove generacije mladine v vi
dem ski p o k ra jin i o ropane  
pravice izobraževanja v mate
rinščini kot doslej.

Rafko Dolhar

GLOSA JURIJ PALJK

0 “anonimkah”Naj takoj v začetku povem, 
da sem besedo "anonim ka" 
dal v narekovaje samo zaradi 
ljud i iz naše srede, k i je  zveči
ne še ne poznajo tako dobro, 
kot jo  ljudje v osrednji Slove
niji, kjer je  že udomačena in 
v rabi, pa čeprav je  ne omenja
la ne novi Slovar tu jk Cankar
jeve založbe in tud i ne Slovar 
slovenskega knjižnega jezika. 
Kdorko li pa bo vzel v roke 
zadnji Slovenski pravopis, bo 
pod geslom anonimka videl 
preprosto in jasno razlago, ki 
se glasi: "anonim no pismo".

Zakaj sem navedel vse tri 
knjige, ki b i se jih  moral red
no posluževati vsakdo, ki piše 
in se dejavno ukvarja s sloven
skim jezikom ? Predvsem za to, 
ker so že ti trije temelji živ do
kaz, kako je  slovenski jezik živ, 
in seveda kažejo tud i na to, 
kako se naš jezik spreminja. 
Jasno je  torej, da ne morejo 
n iti najuglednejši in na jbolj 
dokum entirani jezikovni p ri
ročniki s lediti razvoju jezika 
tako hitro, kot se sam jezik  
razvija.

Izraz anonimka je  živ do
kaz, kako je  lahko beseda 
nekomu domača in popolna

neznanka tistem u, k i je  ne 
pozna, zato je  ne uporablja 
in zraven celo m isli, da je  
spakedran izraz za kako dru
go stvar. Večkrat se p ri nas 
upravičeno in še večkrat neu
pravičeno govori, kako se v 
osrednji S loveniji uporablja  
preveč tujih izrazov za stvari 
in pojme, za katere imamo  v 
našem materinem jeziku lepe 
izraze. Ne moremo pa mimo  
preprostega in neizpodbitne
ga dejstva, da se jezik razvija 
samo tam, kjer ga ljudje na 
vseh ravneh družbe vsak dan 
in nenehno uporablja jo; za 
slovenščino je  to gotovo o- 
srednja Slovenija in zagotovo 
ne naš zamejski prostor, kjer 
se samo borimo, da h i sloven
sko besedo obranili, v sloven
ski jez ikovn i ko te l pa sami 
lahko prispevamo bore malo, 
če sploh lahko kaj prispeva
mo. Vem, da ta stvar marsiko
m u ni všeč, celo nekaterim  
našim pro fesorjem  sloven
ščine ne, še posebno ne ti
stim, k i so pred le ti dijakom  
iz Nove Gorice na naših šolah 
da ja li nezadostne ocene iz 
slovenskega jezika, a dejstvo 
je, da mi, predstavniki sloven

ske manjšine v Italiji, živimo 
na jezikovnem in narodnem  
obrobju, kar ima seveda svoje 
ne izpodb itne  posledice. In 
zato  n i n ič  čudnega, če je  
pred leti pisatelj A lojz Rebu
la, k i danes velja za enega 
največjih mojstrov slovenske 
besede, o sebi dejal, da se je  
za š tud ij v Ljubljani od ločil 
tudi zaradi tega, ker se je  ho
tel enkrat dodobra napiti slo
venskega mleka, slovenskega 
besedišča torej.

Anonimka je  torej izraz za 
eno najbolj umazanih stvari, 
ki jih  la hko kdorkoli v življenju 
prejme, saj gre za anonimno 
napisano pismo, k i je  največ
k ra t v b istvu  velika go lida  
gnojnice, s katero neznani stra
hopetec in ničvrednež poliva 
po osebi, k i anonim ko pre j
me. Gre za tisto ničvredno in 
vsake naše in drugih obsod
be vredno dejanje, k i sega po
služujejo zahrbtni, zločesti in 
hudomisleči ljudje. Anonimka 
je  namreč pismo, k i je tako 
napisano, da se ponavadi ne 
zmore izvedeti, kdo  ga je  na

pisal; običajno pa vsebuje še 
vrsto žalitev, laži in podlih  
podtikan j o nekom. Namen 
vsake anonimke je  očiten in 
preprosto jasen: v očeh tiste
ga, k i bere, se skuša ali be
ročega ali njemu bližnjo ose
bo očrniti, umazati, onemo
gočiti, j i  vzeti moralni ugled, 
ki ga ima, ali mu kako dru
gače škoditi. O  tem, da jo  piše 
podlež, n i nobenega dvoma, 
saj hi se drugače podpisal.

Veliki italijanski psiholog in 
človek, ki zna ubesediti svoje 
bogato znanje o človeškem 
obnašanju in človeški duši v 
preproste, a zato prav toliko 
bolj prodorne besede, France- 
sco A lheroni, je  p red  le ti v 
svoji tedenski rubriki na prvi 
strani dnevnika Corrierre del
ta Sera pisal prav o anonim
kah in napisal zelo jasno na
vodilo vsem, k i anonimna p i
sma prejmemo: "Anonimno  
pismo je  treba takoj in za ved
no uničiti, vreči stran ali sež
gati, saj bodo sicer laži, natol
cevanja in podtikanja, k i so v 
njem, v prejemniku anonim

nega pisma najprej vzbudila 
dvom, ga s svojo vsebino p ri
zadela, užalila a li kako dru
gače slabo nanj de lovala ." 
Alheroni je  v svojem lepem  
zapisu dal vsem jasno navo
dilo, naj anonimko takoj po  
pre jem u sežgejo, ker tako 
branijo svoje in svojih bližnjih 
ter drugih dostojanstvo.

Za dostojanstvo namreč 
gre, za človeško dostojanstvo!

Človek, k i se pod  anonim
no pismo ne podpiše, n i vre
den ne našega ugleda ter ne 
spoštovanja in tudi lastnega 
človeškega dostojanstva n i
ma, ker je  lažnivec in podlež, 
ki zavestno hoče drugem u  
škoditi, prav po farizejsko pa 
še sebe in svoj "ug led" hrani 
s tem, da se ne podpiše, am
pak vseeno širi podtikanja in 
laži.

Vsakdo, k i je  kdajkoli pre
je l anonim no pismo, ve, kako 
je  boleče, ko bere v njem stva
ri, za katere sam ve, da niso 
resnične. Še bo lj boleče pa je  
dejstvo, da ne ve, kdo je  p i
smo napisal, in se zato začne 
spraševati, kdo h i to lahko bil, 
kaj pa, če je  od  napisanega 
morda vseeno kaj res,..., uja

me se v začaran krog, k i ga 
lahko prekine samo tako, da 
se drži Alberonijevega navo
dila: "Anonimke takoj sežga
ti!"

So pa anonimke, k i prese
gajo blatenje in laži, ker so 
načrtno napisane za rušenje 
nekoga, za n jegovo javno  
osramotitev in za njegov po
lom. Teh anonimk se običaj
no poslužujejo tudi politične  
stranke, še posebno tisti pred
stavniki teh političn ih strank, 
ki b i radi ohranili ali pa pono
vno p riš li na oblast. Pišejo 
za to, da nekoga umažejo, ga 
onemogočijo.

Za nas časnikarje velja, da 
anonimk ne smemo in zato 
tu d i ne ob javljam o, jih  ne 
dajemo v javnost, samo v hu
dih primerih z njihovo vsebi
no obvestimo organe prego
na, polic ijo  torej.

Prav to pa se, žal, ne do
gaja vedno v Sloveniji, saj a- 
nonimke prihajajo v javnost in 
so povod za take in drugač
ne "likvidacije" ljudi. Še po 
sebno tistih, k i delujejo v jav
nosti in niso "naši".

Škoda in žal, da je  tako! 
paljk@ noviglas. it
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Zbadljivka hrvaškega predsednika Stipeta Mesiča užalila Slovence

Manj polemik med državama, toda stališča 
o razdelitvi morja ostajajo nespremenjena
V nedeljo, 21. septembra, bo v Sloveniji referendum o nedeljskem delu v trgovinah

Osrednja politična tema v 
Sloveniji je še zmerom name
ra Hrvaške, da na Jadran
skem m orju  razglasi t.i. iz
k ljučno gospodarsko cono 
oz. območje, s čim er bi Slo
veniji preprečila tud i stik z 
odprtim  morjem. V torek, 16. 
t.m., je bil o tem v Sloveniji 
prvi uradni sestanek na rav
ni pravnih izvedencev obeh 
zunanjih ministrstev, na ka
terem  naj bi Z a 
greb svoje težnje 
celovito predstavil, 
čeprav bo o sporu 
glede morja seve
da odločala po liti
ka. Hrvaški se oč it
no mudi, saj se je 
tam že začela kam
panja za parlamen
tarne volitve, ki bo
do najbrž v mesecu 
novem bru, name
ravana razdelitev 
ladranskega morja 
pa je za vse po li
tične  stranke po
stala najbolj privlačna tema. 
Hrvaški Sabor (parlam ent) 
bo o odnosih s Slovenijo in 
o širitvi pristojnosti na Jadra
nu razpravljal predvidom a v 
začetku oktobra. Na tem za
sedanju naj bi razglasili tudi 
bodisi izk ljučno  gospodar
sko obm očje oz. cono, ribo
lovn i pas ali pa zaščiteno 
ekološko območje. Na Hrva
škem uradno ne om enja jo  
več omenjenih možnih načr
tov, am pak iz ja v lja jo , da 
bodo širili svojo oblast in pra
vice (jurisd ikcijo) na morju.

Javnost v Sloveniji in na 
Hrvaškem je zaradi spora o 
nameravani razdelitvi Jadran
skega morja seveda razbur
jena, celo ogorčena, kar je 
zelo poslabšalo odnose med 
sosednjima državama. Boje 
se, da bi obstoječe napeto
sti povzročile tudi zmanjša

nje gospodarskega sodelo
vanja in blagovnih izmenjav 
med Slovenijo in Hrvaško. 
Spričo tega sta vladi vplivali 
na um iritev polemik, čeprav 
so njuna stališča o sporu na 
morju ostala nespremenjena. 
Novo je nemara le to, da tudi 
Slovenija pristaja na hrvaški 
predlog, da bi o sporu glede 
meje med državama odloča
lo m ednarodno razsodišče.

Toda od ločilo  naj bi o celot
ni meji, ne pa zgolj o meji na 
morju, za kar se zavzemajo 
v Zagrebu.

N eko liko  bo lj u m irjeno  
ozračje v odnosih med drža
vama je za nekaj dni zavrla 
zbadljivka hrvaškega predsed
nika Stipeta Mesiča, ki se je 
sicer prvi med tamkajšnjim i 
po litik i pričel zavzemati za 
razglasitev izključne gospo
darske cone na Jadranskem 
morju. Zdaj pa je Mesič v ne
ki izjavi na Brionih dejal, "da 
trd itev Slovenije, da je imela 
zmeraj doslej stik z odprtim  
m orjem , ni utem eljena. Po 
tej logiki bi tud i Hrvaška mo
rala imeti mednarodni mej
ni prehod na Šentilju. A li to 
pomeni, da moramo dob iti 
koridor, s katerim bom o lah
ko izkoriščali nekdanjo pra
vico do povezave z Avstrijo

in Evropsko un ijo ." Sloven
ska javnost je bila sprva osu
pla, nato pa užaljena in ogor
čena zaradi te izjave, ki po 
njenem mnenju ni bila p ri
merna za predsednika drža
ve in d ip lom iranega  prav
nika. Kljub taki oceni in vse
bini izjave hrvaškega državne
ga poglavarja, seje nanjo od
zvalo slovensko zunanje m i
nistrstvo. V posebnem do

kumentu je pouda
rilo pravno in poli
tično neprimernost 
in neutemeljenost 
omenjene zbadljiv
ke z Brionov, tudi 
zaradi tega, "ker hr
vaška država niko
li ni imela neposre
dnega dostopa do 
Avstrije ali Ita lije ."

Nasploh pa sov 
Zagrebu glede spo
ra s Slovenijo zara
di nameravane raz
delitve Jadranske
ga m orja previdni. 

Boje se namreč, da bi obra
čunavanje s Slovenijo ovira
lo postopek vključevanja Hr
vaške v EU in zvezo Nato. 
Nadaljnja politika  in m ore
b itno ukrepanje glede Jadra
na bosta zato odvisna predv
sem od stališč, ki jih  bosta o 
novi skupni evropski po litik i 
o rib ištvu sprejeli Ita lija  in 
evropska komisija (vlada).

VARUH ČLOVEKOVIH 
PRAVIC ZAVRNIL 
CERKVENE KRITIKE 
O NJEGOVEM DELU

V Sloveniji bo v nedeljo, 
21. septembra, referendum o 
nedeljskem delu v trgovinah. 
Z njim  naj bi odločili, ali naj 
bodo prodajalne za nujne živ
ljenjske potrebščine odprte 
največ do deset nedelj v letu, 
razen bencinskih servisov, tr
govin v bolnišnicah, hotelih, 
na letališčih, mejnih preho

dih in na avtobusnih in želez
niških postajah, z omejeno 
površino, ki bi b ile odprte  
brez omejitev. Trgovska po
d jetja vod ijo  srdito kampa
njo zoper predlagane ome
jitve, prodajalci in drugi de
lavci v trgovini pa utem elju
je jo svoje pravice do proste
ga dne v tednu. Takšne pravi
ce so podprle skoraj vse poli
tične stranke, ponovno pa tu
di komisija Pravičnost in mir 
pri Slovenski škofovski konfe
renci. Župnik v Novi Gorici 
Gašper Rudolf (na s lik i) je v 
svojem vabilu občanom, naj 
glasujejo za omejitev obrato
vanja trgovin ob nedeljah, tu
di zapisal, "da se kristjan ne 
more strin jati s stališčem ka
pitala, ki mu ni mar za člo
veka. Kot da je nedeljski za
služek nekega, po čudnem po
stopku bogatega lobija, tisti 
bog, pred katerim moramo 
ob nedeljah vsi poklekniti."

Katoliški verniki, pa tudi 
mnogi laiki, so razočarani in 
zaskrbljeni zaradi stališč in 
pogledov varuha človekovih 
pravic Matjaža Hanžka, vse
bovanih v odgovoru na ne
davno odprto  pismo kom i
sije Pravičnost in m ir pri Slo
venski škofovski konferenci. 
Le-ta je  k ritiz ira la  njegovo 
delo pri odpravljanju pojavov 
verske nestrpnosti, posebno 
do katoliške Cerkve. V odgo
voru je zavrnil cerkvena opo
zorila in celo zapisal, "da raz
meroma m alošteviln im  ne
strpn im  pojavom  do ka to
liške Cerkve v veliki meri bo
truje Cerkev sama predvsem 
skozi nastope svojih najvid
nejših predstavnikov." N je
gove trd itve podrobno in ar
gumentirano zavrača sloven
ski katoliški tednik Družina, 
v p rispevkih  ob jav ljen ih  v 
zadnji številki časnika.

Marjan Drobež

PDG /  Prva premiera abonmajske sezone 2003/04

Pirandellovo delo Seminče 
na novogoriškem odru

Po kratkem počitniškem 
oddihu se je gledališka dejav
nost v Prim orskem  d ram 
skem gledališču zaiskrila v 
polnem žaru že konec avgu
sta, ko se je  za najmlajše gle
dalce začelo G ledališče ob 
meji brez meja v sodelovanju 
z goriškim Puppet festivalom 
(izteklo se je v petek, 5. t. m.).
V soboto, 6. t. m., je za občin
ski praznik odrasle gledalce 
razveselil s svojim  kabaret
nim nastopom in kom ičnim  
nabojem Boris Kobal z gla
sbeno sa tirično  predstavo 
Drag/ Kučan ti pišem..., ki je 
prem ierno zaživela ob kon
cu lanske sezone. V četrtek, 
18. t. m., bodo novogoriški 
gledališki um etniki in mladi 
gostje (Danijel Malalan kot 
gost, Janez Starina, Mira Lam- 
pe-Vujičič, Lara Jankovič, Ali- 
da Bevk, Ana Facchini, Ne
venka Vrančič, Dragica Ko

kot, M arju ta  Slamič, Helena 
Peršuh, Dušanka Ristič, Go
razd Jakomini, Andraž Ken
da, Natan M uhič, Leon Ma- 
rinič-Verlič, Nina Luin, Nika 
M elink, M anca Kodermac, 
Tadej Hrovat in Dornik Špa
capan) z uveljavljenim reži
serjem Zvonetom Šedlbauer
jem premierno uprizorili ljud
sko komedijo in trig  Seminče, 
v orig inalu Liola, italijanske
ga pisca Luigia Pirandella, 
enega izm ed na jpom em b
nejših dram atikov 20. sto
letja, Nobelovega nagrajen
ca (1934) "za pogum no in 
duhovito obnovitev dramske 
in odrske um etnosti". Kome
dijo je avtor podnaslovil kme
čka igra; napisal jo  je  v sici
lijanskem narečju. Literarni 
kritik i menijo, da je avtorjev 
"prevod" v knjižni jezik manj 
učinkovit. Zato so se v PDG- 
ju odločili, da jo bodo odigrali

v goriškem narečju, za kar je 
poskrbel od ličn i prevajalec 
in lektor Srečko Fišer. Poleg 
omenjenih so predstavo izo
b likova li še d ram atu rg in ja  
M artina Mrhar, scenografa 
V o jte h  R avn ikar in Tanja 
Košuta, kostumografka Cve
ta M irn ik, avtor glasbe A ldo 
Kumar, koreografinja Nataša 
Kos Križmančič in oblikova
lec luči Samo Oblokar.

Kdor nima še abonmaja, 
si ga lahko priskrbi do 20. 
septembra pri blagajni gle
dališča vsak delavnik od 10. 
do 12. ure in od 15. do 18. 
ure, ob sobotah pa od 10. do
13. ure. Kot zagotavlja jo  v 
g ledališču, vpis abonm aja 
nudi najmanj šest družabnih 
srečanj (Luigi Pirandello: Se
m inče, rež ija  Zvone Šedl
bauer; Samuel Beckett: Ča
kajoč Godota, režiser V ito  
Taufer; Carlo Gozzi: Zeleni

Ptiček, režiser Dejan M ijač; 
David Edgar: Oblika mize, 
rež ise r D ušan Jovanovič; 
Ivan Cankar: Pohujšanje v 
dolin i Šentflorjanski, režiser 
Diego de Brea; poleg tega še 
gostu joča  predstava SNG 
D ram a L jub ljana  VVilliam 
Shakespeare: Romeo in Julija, 
režiser Dušan Jovanovič), 
stalni dan v tednu in stalni se
dež za obisk predstav, cenej
ši ogled predstav, popust pri 
nakupu vstopnic za gostu
joče predstave, brezplačno 
prejemanje mesečnega spo
reda predstav in pisno ob
veščanje (če je to mogoče) 
o m oreb itn ih  spremembah 
programa, brezplačni abon
ma Gledališkega vrtiljaka, če 
imata v družini vsaj dva čla
na redni abonma PDG.

Ponovitve prve dramske 
ponudbe letošnje sezone, Pi- 
randellove komedije Semin
če, bodo 19., 20., 25., 26, in 
27. t.m., vsakič ob 20.30. v 
velik i dvorani Primorskega 
dramskega gledališča.

IK

Prevelike socialne razlike v Sloveniji

Pod pragom revščine naj bi 
živelo tristo tisoč ljudi

Premier Anton Rop govori o približno štiristo izjemno 
bogatih Slovencih, ki pa niso dovolj obdavčeni

V Sloveniji se nadalju je  
socialno razslojevanje v druž
bi, ki ga vlada očitno ne more 
oz. ga ni sposobna upočasni
ti, s čimer bi socialne razlike 
zmanjšali na raven, kakršna je 
v drugih kapitalističnih drža
vah. Uradne statistike in po
datki, ki jih  objavljajo držav
ni organi, so pogosto varljivi 
in ne kažejo resničnih razmer 
na tem področju. V Sloveniji 
naj bi kar tristo tisoč ljudi ži
velo pod t.i. pragom revščine, 
se pravi, da nimajo dovolj de
narja za osnovne življenjske 
potrebščine. Žive torej v rev
ščini, ki ima pogosto tudi dra
matične oblike in posledice. 
Doslej pa ni še nihče izraču
nal, koliko je tistih z najnižji
mi plačami, ki komaj shajajo 
v življenju, ter jih lahko kakšni 
nepredvideni dogodki, kot je 
den im o bolezen v družin i, 
pahnejo v revščino.

Prizadeti se iz težav rešu
jejo na različne načine, zakoni
te in nezakonite. Mnogi brez
poselni, ki so odvisni od pri
spevkov zavodov za zaposlo
vanje, se na "črno " zaposlu
jejo pri zasebnih podjetnikih, 
ki jih na razne načine izkori
ščajo. Težave imajo zlasti eno- 
starševske družine, tiste s sa
mo eno nizko plačo, najemni
ki stanovanj in tisti mladi lju
dje, ki bi si radi ustvarili druži
no, pa praktično nimajo no
bene možnosti, da bi si lahko 
zagotovili streho nad glavo.

O  socialnih stiskah vedo 
veliko podrobnosti v humani
tarnih organizacijah, kakršni 
sta Karitas in Rdeči križ. Pri 
njih posamezniki, ki spričo 
svojega dostojanstva žele o- 
stati anonimni, prosijo za ži
vila, toaletne potrebščine in 
tudi oblačila. O  tem pa se v 
slovenski državi zvečine mol
či, čeprav je Slovenija bolj kot 
"zgodba o uspehu", žal, drža
va t.i. lurbo kapitalizma.

Predsednik vlade Anton 
Rop je nedavno v pogovoru 
za m ariborski časnik Večer 
povedal, da so v ministrstvu 
za delo napravili posebno 
analizo o plačni politiki, razli
kah v plačah in sploh stanju 
na tem področju. Ugotovili 
so, "da obstaja sloj z zelo viso
kimi dohodki. Govorimo prib
ližno o štiristo ljudeh. Priha
jajo iz različnih poklicev in de
javnosti, med njim i so tudi di
rektorji. Pokazalo se je torej, 
da se je v Sloveniji pojavila sku
pina ljudi, ki imajo zelo viso
ke dohodke in očitno tudi pre
moženje, pa tudi, da ni toliko 
problem le v splošni plačni 
politiki, ampak v odnosu do 
nagrajevanja v privatnem sek
torju. V delu, kjer so si te do
hodke ustvarili s plačilom za 
svoje delo znanstveniki, pro
fesorji in še kdo, je to  pač ne
kaj, kar je del tega sistema."

Po m nenju prem iera je 
problem izjemno visokih plač, 
ki so neupravičene in družbe
no nesprejemljive, mogoče 
rešiti na več načinov. "Najprej 
z davčno reformo, ki jo  vlada 
pripravlja, kar pomeni, da bi 
tiste, ki imajo veliko bogastvo 
in iz jem ni dohodkovni po
ložaj, ustrezno obdavčili. Ta
ko njihovo premoženje, kot 
tudi njihove pretirano visoke 
prejemke. Nam se tudi zdi 
smiselno, da bi s spremembo 
zakona omogočili javno obja
vo takih plač, saj gre za od
nos do delničarjev in do jav
nosti. Pri plačah morajo ob
stajati omejitve, ki so splošno 
sprejemljive."

V Sloveniji je večina prebi
valcev ravnodušna skoraj do 
vsega, kar se dogaja v politiki. 
Skrbijo predvsem za svoje živ
ljenjske probleme in težave, 
pri čemer pa vsaj tistim najbolj 
revnim država ne pomaga kaj 
dosti ali jih celo podcenjuje.

M.

V Sloveniji so notarji delo
vali že v 18. stol., vendar je bila 
v obdobju  od konca druge 
svetovne vojne pa vse do raz
glasitve samostojne in neodvi
sne države Slovenije ta služba 
odpravljena. Notariat je bilo 
treba ponovno vzpostaviti. 
Skladno z uredbo o številu no
tarskih mest na območjih, kjer 
so sedeži okrajnega sodišča, 
v Sloveniji zdaj deluje 68 no
tarjev. Kar enajst jih deluje v 
Ljubljani, medtem ko sta po 
dva notarja v Novi Gorici in v 
Kopru. Delo notarjev je vse bolj 
aktualno na področju prome
ta nepremičnin. Če nepremič
ninske pogodbe niso pravilno 
sestavljene, lahko lastnik osta
ne celo brez premoženja. V po
govoru o tej problematiki, ki 
je bil nedavno objavljen v Sve
tu nepremičnin, prilogi ljub
ljanskega časnika Dnevnik, je 
Erika Braniselj, predsednica 
Notarske zbornice Slovenije,

OBVESTILA
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Take službe v prejšnji državi ni bilo

Pomembna vloga notarjev pri 
zagotavljanju pravnega varstva

dejala, "da na področju prome
ta z nepremičninami vse ni ta
ko črno, kot se morda zdi. Zem
ljiška knjiga je v Sloveniji ure
jena bolje kol marsikje drugje 
in večina nepremičnin je vanjo 
že vpisanih. Poleg tega je no
tarjem že omogočen dostop 
do elektronske baze podatkov 
v zemljiški knjigi. Potrebna bo 
še le dokončna uskladitev vpi
sov v zemljiški knjigi, zlasti kar 
zadeva etažno lastnino". M.

V AJDOVŠČINI (ob starem 
mlinu - Prešernova 24) je na o- 
gled stalna razstava o antični 
A jdovščin i. U rn ik razstave: 
sobota in nedelja od 13. do 18. 
ure, napovedane skupine si mu
zej lahko ogledajo tudi izven 
urnika. Informacije: Goriški 
muzej, tel. št. 003865 3359811 
oz. 3359812.
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Perspektive borznih Močno vprašljive razvojne smernice
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tečajev
M orningstar, m ednarod

no podjetje za ocenjevanje in 
analize investicijskih skladov 
z glavnim sedežem v Chicagu, 
redno preverja izglede borz
nih tečajev preko ankete, ki za
objema najbolj poznane upra
vitelje skladov (angl. fund ma- 
nager) na italijanskem finanč
nem tržišču. Zadnjo tako ra
ziskavo je  podjetje opravilo v 
prvem tednu septembra le
tos. Vzorec anketirancev je 
dovolj objektiven, saj slednji 
predstavljajo okrog 70% vlo
žene premoženjske mase.

Po napovedih večine kon- 
taktiranih upraviteljev naj bi 
se rast delnic nadaljevala tu
di v prihodnjih šestih mese
cih. Razloge za optimizem na
vajajo v izboljšanju gospodar
skega stanja v ZDA (porast 
BDP-Bruto Državni Proizvod 
v tromesečju 3,1% namesto 
2,0% prvotno predvidenih), v 
nizkih obrestnih merah ter v 
okrepitvi poslovnih dobičkov 
podjetij. Nenazadnje imajo 
varčevalci v tem trenutku tudi 
večje nagnjenje za tveganje 
po obdob ju  izredno suhih 
krav v zadnjih treh letih.

Najboljše izglede za na
daljnji porastek imajo borzni 
tečaji na Japonskem. Preko 
78% anketiranih upraviteljev 
skladov namreč meni, da se 
bo rast delnic v tej državi na
daljevala tud i v b ližn ji p ri
hodnosti. Po večletnem ob
dobju negativne gospodar
ske rasti in deflacije ima Ja
ponska zelo dobre izglede za 
ponoven ekonomski vzpon. 
Po mnenju ugledne medna
rodne inštitucije naj bi BDP 
namreč v tekočem letu napre
doval za 2% namesto 1 prvot
no napovedanega. Borzne 
kotacije so pred šestimi me
seci zdrknile na vrednosti iz
pred dvajsetih let in vsebujejo 
zaradi tega veliko moč pozi
tivne reakcije.

Tudi do ZDA so anketirani 
upravitelji skladov dokaj po
zitivno usmerjeni. Preko 72% 
vprašanih je prepričanih, da

se bodo delnice na tem trgu 
v prihodnje nadaljevale s po
zitivnim  trendom iz poletnih 
dni. Pri "Fund manager" so 
nekoliko bo lj č rnog led i za 
evropske borzne ko tac ije . 
Vsekakor 60% kontaktiranih 
meni, da se bodo slednje na
daljevale z vzponom  v p ri
hodn jih  6 mesecih. Zadnji 
p o d a tk i BDP nam reč p o 
trjujejo, da gospodarstvo na 
naši celini stagnira. Večje zau
panje evropskih pod je tij in 
povečanje izvoza kljub temu 
kažeta na zmeren optimizem.

Za valutna tržišča dobra 
polovica anketirancev (51,5%) 
meni, da bo razmerje do la r/ 
evro ohranilo za nekaj časa se
danjo raven (1 dolar 0,90 ev
ra). Nasprotno 36,4% upravi
te ljev  skladov si p ričaku je  
zmanjšanje vrednosti evrop
ske skupne valute do ameri
škega dolarja. Manjšina (12%) 
računa na okrepitev evra.

O b  ugodn ih  napovedih 
borznih poznavalcev velja za 
vlagatelje priporočilo iz zad
njega prispevka. Vlak po ča
kanju na postaji odpelje...

Upravitelji (78,7% anketi
rancev) so najbolj optim istič
ni za Japonsko, nekoliko manj 

[za  ZD A (72,7%  anketiran
cev). Bolj črnogledi so za Ev
ropo, kjer samo 60,6 vpraša
nih meni, da se bodo borzni 
tečaji nadaljevali z vzponom 
v p rihodn jih  6 mesecih. V 
Evropi gospodarstvo stagni
ra, čeprav nekateri indeksi ka
žejo na večje zaupanje podje
tij in se je povečal izvoz. Prav 
iz Japonske prihajajo pozitv- 
n i ekonom sk i in d ik a to r ji.  
Mednarodno združenje OCSE 
meni, da se nov PIL v tekočem 
letu povzdignil za 2% od 1% 
prvotno napovedanega.

Dobra polovica anketiran
cev (51,5%) meni, da se bo 
menjava dolar/evro ohranila 
na sedanji ravni, samo 12% 
meni, da se bo evro okrepil, 
36,4%, da se bo evro poce
nil.

Stojan Pahor

Z  2. STRANI

SKGZ: zadovoljstvo...
O  tem pričajo že lllyjeva 

zagotovila, ki končno gredo 
v smer priznanja reprezen
tančne vloge obeh krovnih 
organizacij. O  teh in drugih 
temah sta predsednika krov
nih organizacij Pavšič in Pa
hor spregovorila na uradnem 
obisku pri predsedniku slo
venske vlade Ropu v torek.

Delegaciji SKGZ in SSO 
bosta prihodnji teden obiskali 
Kanalsko dolino. Na srečanju 
s predstavniki slovenskih or
ganiziranih sredin in javnim i 
upravitelji v Ukvah se bodo 
dogovorili o po trebn ih  po
stopkih, da se čimprej odpra
vijo  posledice neurja. Javna 
nabiralna akcija slovenskih or
ganizacij je že obrodila po
membne rezultate in v tem 
smislu SKGZ spet poziva po
sameznike in organizacije , 
naj še sodelujejo pri pobudi.

SKGZ je bila tudi aktivno 
angažirana pri proslavljanju 
60-letnice ustanovitve gori-

ške fronte, ki predstavlja ene
ga najsvetlejših trenutkov na
še polpretekle zgodovine. Ob 
tem SKGZ ostro obsoja izja
ve italijanskega predsednika 
vlade Berlusconija, ki je faši
sta Benita M ussolin ija in z 
njim fašizem označil za nekaj 
povsem blagega oz. pozitiv
nega. Take revizionistične po
glede zavračamo, saj so jasno 
skreganimi z zgodovinskimi 
dogodki in globoko žalijo tudi 
našo skupnost, ki je pretrpe
la najhujše gorje tako v fašis
tičnem dvajsetletju kot v času
2. svetovne vojne. Našim lju
dem so bile "počitn ice v kon- 
finaciji" še kar dobro znane. 
Berlusconijeve izjave zato to 
krat že na veliko presegajo 
vsako mero dostojnosti, ko že 
ne mejijo na kaznivo dejanje 
apolog ije  fašizma! S tem v 
zvezi se bo SKGZ tudi pisno 
obrnila na šefa rimske palače 
Chigi in mu predložila doku
m entarno gradivo o grozo
tah, ki jih je povzročil fašizem 
z njegovim ducejem na čelu.

V četrtek, 11. septembra, 
je  v deželnih uradih za načr
tovanje te ritorija  v ul. G iulia 
v Trstu potekalo srečanje, ki 
ga je sklical deželni svetova
lec Slovenske skupnosti M ir
ko Spazzapan. Pred kratkim  
so namreč pron icn ili v jav
nost načrti o prenovi trža
škega obalnega pasu od M ilj 
do Stivana; ker pa ni bil že 
jasno predstavljen, je Spaz
zapan sklen il, da je treba 
g lo b lje  p o g le d a ti v stvar. 
Srečanje je  tore j želelo po
d robno predstaviti delo, ki 
ga je opravila ekipa arh. Lu
ciana Semeranija, obenem 
pa so lahko prisotni iznesli 
pomisleke in nasvete, saj je 
načrt že v začetni fazi. Tako 
je zagotavljal d irektor dežel
nega urada za načrtovanje 
te ritorija  G iorg io  Drabeni, ki 
je  srečanje tud i vod il. Se
stanka se je  udeležilo veliko 
predstavnikov tehničnih ura
dov miljske, tržaške in devin- 
sko-nabrežinske občine, funk
cionarjev pokrajinske uprave, 
občinskih in pokrajinskih sve
tovalcev (Mariza Škerk, Peter 
M očnik, V iklorTanze, Edvin 
Forčič, Stanislav Švara, Nevo 
Radovič, D anilo Šavron) in 
predstavnikov stanovskih or
ganizacij (tajnik Kmečke zve
ze Edi Bukavec in predsednik 
tržaške Zveze neposrednih 
obdelovalcev Aldo d'Amore).

Delo je predstavil arh. Se- 
merani, ki je uvodoma dejal, 
da želi načrt "ohran iti obsto
ječe stanje" ter ga "va lo riz i
rati". Kjer je  danes obalni pas

zaraščen, bo ustanovljen na
ravni park in le nekaj zemlje 
pod Kontovelom in Križem 
bo nam enjene km etijs tvu . 
Sicer bodo urejene pešpoti, 
kolesarske steze, razgledne 
točke in opozorila na poseb
no zanimive (geološke, nara-

Načrt torej ne predvideva 
razvojnih smernic! Teritorij, 
ki je  bil v preteklosti biser na
šega kmetijstva in ima prav 
vse rekvizite, da bi to spet 
postal, bo ju tri raj ekoturiz- 
ma ali turističnega razvoja v 
sozvočju z naravo. In poleg

voslovne, arheološke...) to 
čke naše obale (o kaki valo
rizaciji slovenske prisotnosti, 
vsaj na četrtkovem sestanku, 
ne duha ne sluha!). Projekt je 
razdeljen na tri dele. V prvem 
je zbrana zakonodaja o tem 
terito riju , v drugem so nave
deni posegi na obalnem pa
su, v tretjem  pa višina inve
sticije. V igri je vsaj šest m ilijo
nov evrov. Posege naj bi ko
ordinirala deželna uprava, ob
čine pa naj bi se o delih dogo
varjale in jih  skladno z dežel
nim načrtom tudi izvajale. Po
moči naj bi javni upravitelji 
iskali tud i v Bruslju v okviru 
raznih evropskih programov.

tega načrt ne zaobjema le o- 
balnega pasu, pač pa se raz
teza tudi v notranjost Krasa, 
vse do pokrajinske ceste in 
čez. Na vse to območje pada 
torej megla novih vinkulacij 
in obveznosti, ki prav goto
vo ne bodo spodbujale naših 
ljud i k izbiri kmetovanja.

Debata je v četrtek posta
la takoj vroča (sestanek je tra
jal dve uri in pol), mestoma 
napeta in prežeta z razoča
ranjem, da so tridesetletna pri
zadevanja (v prvi vrsti Kme
čke zveze) o kmetijski valori
zaciji brega izhlapela v enem 
popoldnevu. Imeli bomo park 
in ne sodobno urejenih kme

tijskih površin. Še to: načrt ne 
predvideva gradnje cest za 
kmetijske namene, a le obnovi
tev obstoječih poti, da bi novi 
posegi ne skazili narave, seve
da. Kako priti do obdelovalnih 
površin, je še vedno odprto 
vprašanje (morda s kako vleč
nico ali s čim podobnim). Tudi 
toplih gred ne bo, ker je pogled 
z morja na stekleno zgradbo 
silno neprijeten. Ponekod bo
do uredili vodovodno nape
ljavo, ne pa povsod.

Odzivi slušateljev so bili ne
gativni. Močnik, Bukavec, Ra
dovič, Švara, Tanze, D 'Amo- 
re... so z različnih zornih ko
tov razložili, zakaj je načrt 
neprimeren in kaj resnično 
potrebuje naš te rito rij, da bo 
spet zaživel.

Kako naprej? V kratkem 
bodo deželni uradi poslali za
interesiranim občinam (m ilj- 
ski, tržaški, devinsko-nabrežin- 
ski) celotno gradivo, svetoval
ci pa bodo lahko izoblikovali 
ugovore in pomisleke. Na raz
polago bo kakih 60 dni. Po dol
gih desetletjih pa je vendar
le zaznati v deželni javni upra
vi voljo do urejanja obalnega 
teritorija in na to struno mo
ramo zaigrati, da bo glasba 
našim ušesom prijetnejša, te
rito riju  pa koristna. C ivilna 
družba, stanovske organiza
cije in politične sile morajo 
torej nujno nastopiti v bran 
slovenske zemlje s predlogi 
in tehtn im i ugovori, da nas 
ne bo kolo javnih uprav še 
enkrat povozilo!

MK

Tudi turizem pod udarom

Gospodarska kriza se odraža tudi 
pri izbiri počitnic

Ra/en nekaterih posameznikov, ki si iz tega ali onega razloga lahko provoščijo počitnice še v septembru, se je z 
začetkom pouka v Italiji v bistvu končala poletna počitniška sezona. To je tudi trenutek, ko turistični operaterji 
preverijo, kako uspešna je bila komaj minula poletna počitniška sezona.

Po prvih analizah niso go- ma, saj si počitn ic v tu ji dr- lahko povprečna družina raz-
žavi niso m og li p rivošč iti, po laga z vedno m an jš im istinci z minulo sezono preveč 

zadovoljn i, saj se je število 
gostov zmanjšalo, pa tudi po
čitnice so bile letos precej kraj
še. Zaradi vsesplošne eko
nomske krize in vedno draž
jih  storitev so se italijanski, 
pa tudi tu ji gostje odločili, da 
bodo svoje počitn ice preži
veli kje drugje ali na kak dru
gačen način. Italijanski hote
lirji se pritožujejo, da so se šte
vilne družine raje odločile za 
najem stanovanja kot za b i
vanje v hote lih , številn i so 
skrajšali svoje bivanje v letovi- 
ščarskem kraju, tretji so sploh 
ostali doma. V skoraj sveh 
večjih in manjših centrih so 
letos zabeležili manj gostov.

Tako so na Južnem T iro l
skem letos zabeležili manj 
gostov, napovedi za nasled
nje mesece pa niso posebno 
rožna te . Š tev ilo  gos tov  v 
maju in v jun iju  je  b ilo  raz
meroma visoko. Največji pa
dec gostov so zabeležili v ju 
liju, ko se je nanadoma zma
njšalo število gostov iz Nem
čije, ki so se odločili za dru
ge države. Zaradi hude go
spodarske krize pa je letos 
veliko Nemcev ostalo kar do-

Manjši priliv nemških turistov 
so le delno kom penzirali z 
večjim  prilivom  ita lijanskih 
gostov, ki se na počitnice na
vadno odp rav lja jo  šele ob 
koncu julija in v avgustu. Rav
no zaradi tega je bilo v avgu
stu kar precej predvsem ita
lijanskih gostov, s čim er so 
vsaj delno pokrili manjše do
bičke iz meseca ju lija . Najve
čji problem  pa za gostince 
p redstav lja  de jstvo, da se 
vedno več dopustnikov odlo
ča za zelo kratka bivanja. Ker

vsotami denarja, so počitn i
ce vedno krajše, zato pa že
lijo  gostinci privab iti večje 
število oseb.

Do naslednje poletne se
zone si bodo morali turistič
ni operaterji om isliti kaj no
vega, kar bi tuje in domače 
goste privabilo na počitnice
v gore. V prvi vrsti bi radi pri
vab ili goste tud i iz drug ih  
držav, kot npr iz. Švice. Za 
južnotiro lske gostince pa so 
zanim ive tudi vse države, ki 
bodo v naslednjem letu po

stale članice Evropske unije, 
saj v teh državah živi prib liž
no 75 m ilijonov potencialnih 
gostov. Ravno za te nove go
ste bodo gostinci pripravili 
posebne turistične pakete, ki 
bodo zadovoljili tud i te po
tencialne turiste; predvsem 
pa že sedaj veliko investirajo 
v form acijo  osebja, ki se bo 
m oralo s tem i novim i gosti 
sporazum evati. Poleg tega 
pa bi radi zgradili nove infra
strukture in povečali ponud
bo, da bi D olom iti postali za
nim ivi tudi za tiste goste, ki 
razpolagajo z večjim i zneski. 
Tako nameravajo skleniti po
sebno pogodbo z letališčem 
v Veroni, da bi lahko v tu ri
stični paket vključili tudi le
talsko povezavo. Na tak na
čin bi gost brez večjih težav 
potoval od doma do želene
ga hotela. Že danes pa lahko 
gostom predstavijo zimsko 
in poletno sezono, čudovito 
naravo, veliko kulturnih ponu
db in o d lič n o  e nogas tro - 
nomsko ponudbo. V nasle
dnjih mesecih pa m islijo go
stinci veliko delati na rekla
mi, da bi na tak način spod
budili goste, da bi se odločili 
za poletne počitnice v gorah.

Mara Petaros
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V ponedeljek, 8. t.m., v prostorih Zadružne kraške banke

Predstavili športno šolo ŠD Polet
Mlajši in najmlajši bodo ob igri spoznavali osnovne elemente psihomotorike, 

pa tudi začetne elemente mini košarke šar|<e. Najm lajše bo vodila
vzgojite ljica iz Sežane Radi
ča Slavkovič v sobotah zju
traj. Srednja skupina bo va
dila dvakrat tedensko (v po
nedeljek in sredo), trikra t na 
teden bodo te lovad ili na j
starejši (ponedeljek, sreda in 
sobota zju tra j). Z večjim i se 
bosta ukvarjala absolventka 
na fakulteti za šport Marina 
Brollo in Andrej Vremec, ka
terima bo stala ob strani sku
pina sodelavcev. Dejavnosti 
bodo potekale v treh objek
tih: v vrtcu, v večnamenskem 
prostoru med vrtcem in os
novno šolo ter v dvorani na 
Rouni pri Briščkih.

Vremec se je zato uradno 
zahvalil didaktičnemu ravna
teljstvu šole na Opčinah. Do
dal je še, da že vrsto let ob
staja v sodelovanju z ZSŠDI- 
jem  podoben projekt, ki pa 
poteka v ju tra n jih  urah na 
šolah. Ker je bilo za starše v 
veliko breme peljati otroke iz 
enega objekta v drugega, je 
možnost se posluževati šol
skih prostorov izrednega po
mena.

Na ponede ljkovem  sre
čanju so posegli še Radiča 
Slavkovič, ki je poudarila po
men učenja, ki se podaja  
preko igre, in pomen gibal
ne motorike. M ira G rgič je 
kot predstavnica šole izrazi
la željo, da bi sodelovanje 
med javn im  in š titu to m  in 
športnim  društvom potekalo 
po najboljši poti. Predsednik 
ZSSDI-ja Jurij Kufersin  je 
opozoril, da sta za dejansko 
in popolno uresničitev Pole- 
tovega p ro jek ta  po trebna 
povezava in dogovor med 
vsemi društvi, ki de la jo na 
tem področju, da bi se izo
gn ili prezgodnji specializa
ciji.

Igor Gregori

"M en im , da je m otorika 
š irok po jem , ki zaob jem a 
h o jo , k o o rd in a c ijo  (sp re 
membo smeri, itd.), uporabo 
stopal, spoštovanje pravil, 
soigralcev, sodnikov, osebno 
higieno. D olgo let se ukvar
jam s športn im  vzgajanjem 
m ladine in zagotavljam , da 
določeno vedenje na šport
nih igriščih in v slačilnicah ni 
podzavestno tako prisotno, 
kot bi si lahko m islili", je dejal 
Andrej Vremec na tiskovni 
konferenci, ki je potekala v 
p rostorih  Zadružne kraške 
banke na O pčinah v pone
deljek, 8. t.m.

N ovinarsko  srečanje  je  
sklicalo ŠD Polet, da bi o ri
salo smernice širšega projek
ta športne šole, ki se je zače
la že ta teden. Vremčeve be
sede so torej podlaga, na ka
teri namerava Košarkarski 
oddelek športnega društva 
u d e jan jiti že ljo , da bi čim  
večjemu številu o lrok  nudili 
možnost harmoničnega raz
voja in zadovoljili otrokove 
nagonske potrebe po giba
nju in igri s pom očjo razno
vrstne športne  dejavnosti. 
Tako Vremec kot tudi Poletov 
predsednik M arino Kokoro-

vec sta namreč soglašala, da 
je dandanes težnja po spe
c ia lizaciji o trok  v določeni 
športni panogi nekoristna za 
fizično kot tudi za psihološko 
stanje malega športnika.

Kot je Andrej Vremec po
udaril, ni športna šola na Tr
žaškem nikakršna novost, saj 
je  p ro f. Bojan Pavletič že 
pred leti ustanovil pri Boru 
tovrstno šolo. Do dejanske 
uresničitve Vremčevega pro
jekta je prišlo zlasti zaradi 
spremembe zakonodaje, ki 
om ogoča tesnejše sodelo
vanje med šolo in društvi.

O troc i bodo torej dob ili 
po liva len tno  pripravo brez 
kake specifične usmeritve do 
devetega leta starosti. Pripra
va za bodočo športno dejav
nost bo razdeljena na tri fa
ze. V prvi fazi se bodo bavili 
s psihom otoriko otroci od 3. 
do 5. leta starosti; v drugi se 
b odo  težave s topn jeva le , 
obenem se bodo malčki od 
6. do 9. leta seznanili z ele
menti akrobatike in raznimi 
igrami; v tre tji fazi pa bodo 
vpisani stari od 9. do 11. leta 
p re izku s ili še naporne jše  
športno delo in prišli v stik s 
p rv im i osnovam i m in iko -

Največji letošnji koncert v Sloveniji

Siddharta prepričala in očarala 
več kot trideset tisoč mladih

September 2003 bo ver
je tno ostal zapisan v zgodo
vini slovenske rock scene: 13. 
septembra je namreč najbolj 
priljubljena in trenutno naj
uspešnejša slovenska rock 
skupina, Siddharta, priredila 
neverjetno uspešen koncert. 
Na stadionu za Bežigradom 
se je  zbralo 30.000 navduše
nih poslušalcev in ga napol
n ilo  do zadnjega kotička. 
Med temi so bili tudi organi
zatorji Zamejskega rock fe
stivala, ki so člane skupine in 
njihovega menedžerja spo
znali na letošnji izvedbi festi
vala v Praprotu in so zato bi
li povabljeni, da si ogledajo 
tudi koncert v Bežigradu.

Koncert je uradno uvedel 
novo turnejo ob izdaji plošče 
RH- (plošča je izšla sredi av
gusta), obenem pa so z njim 
proslavili 75-letnico Radia in 
45-letnico TV Slovenija. Us
peh pa je kar neverjeten: pr
vič v Sloveniji je slovenska 
skupina privabila to liko ljudi 
na koncert (še vrhunski tuji

glasbeniki s težavo napolnijo 
stadion), pa ludi priprave so 
bile izredne. Trojni oder - na 
levem odru je igral sim fonič
ni orkester RTV-ja, na desnem 
je ves koncert nastopalo ka
kih 50 plesalcev - ognjemeti, 
ugledni gostje, pa še in še bi 
lahko naštevali. Publiko so 
najprej segreli hip-hop sku
pina Plan B in D) Umek; ko 
pa so na oder stopili Boštjan, 
Cene, Jani, Primož, Tomaž in 
Tomi, je publika, predvsem v 
sprednjem delu stadiona, ek
statično ponorela. Zaigrali 
so 14 skladb (brez bisa), od 
katerih prib ližno pol iz nove 
plošče, pol pa iz prejšnjih, 
pravi vrhunec pa je bila pe
sem O d višine se zvrti, ko se 
je na odru prikazal v belo 
oblečen Vlado Kreslin, ki je 
v duetu s Tomijem odpel pe
sem in se potem z odra vr
gel v morje gledalcev v prvih 
vrstah. Kot vse, kar naredi 
skupina, je bil tudi ta koncert 
zelo skrbno pripravljen in je 
k ljub manjšim zapletlja jem

(ozvočenje ni b ilo vrhunsko, 
pogled na razmeroma preni
zek oder je bil za nekatere 
težak, ekrani niso bili dovolj 
veliki ali visoki ipd.) navdušil 
vse prisotne in jih pustil brez 
besed. Sam Tomi je med kon
certom večkrat ponovil: "Kaj 
bi rekel? Ne vem, kaj bi rekel, 
nimam besed".

Težko si predstavljam o, 
kateri korak lahko naredi Sid
dharta, da preseže ta izvrstni 
uspeh. Sami člani trd ijo , da 
je pot pred n jim i še dolga in 
da se hočejo še preizkušati 
in se razvijati. Zaenkrat lahko 
torej rečemo, da težko priča
kujem o prihod njihove tu r
neje v naših krajih in jim  vo
ščimo, da bi svojo uspešno 
pot nadaljevali v Evropi (in po 
vsem svetu, zakaj pa ne?).

Toma/. Susič

Nadaljevanje članka z naslovom 
Zvezdn išk i duhov i iz  kom er
cia lne A ladinovesvetilkebomo 
objavili v prihodnji številki.
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Z ZELEZNIM KONJIČKOM 
OD TRSTA DO KRAKOVA (2)

Primož Sturman

Primož, Mitja, Agnes in Gergely pred spomenikom padlim Madžarom 
v vseh vojnah v spminskem parku Opuszstaser

Ko sva se premaknila, sva 
zapeljala po pokrajini Baran- 
ya in prispela do mesta Pecs, 
ki je glavno mesto omenjene 
pokrajine. Mesto mi ni bilo 
prav nič všeč, bilo je sivo in u- 
m azano, tip ičn o  vzhodno  
mesto. Ko sva končno zapu
stila Pecs, sva po skoraj pol
tre tji uri vožnje prispela na 
cilj, v vasico Csengele, kjer 
stanuje dekle, s katerim  si je 
M itja  že nekaj časa dopiso
val.

Ko prideš kot gost z zaho
da, te vsi gledajo z občudo
vanjem, čeprav si se pripeljal 
z devet let starim fordom . V 
dneh, ko sva bila nastanjena 
pri madžarski družini, nama 
niti za trenutek nikoli nič ni 
zmanjkalo.

Vsekakor naju je  tisti ve
čer kmalu premagal spanec. 
Agnes in Gergely sta nam ti
sti večer rekla, da gremo na
slednji dan gledat Feszty-kor- 
kep. Takoj potem  sva se z 
M itjo  začela spogledovati in

ugibati, kaj naj bi to bilo. M i
tja je trd il, da ima Feszty go
tovo opravka s kakšno fešto, 
torej zabavo.

Drugi dan, ko sva končno 
v ide la  Feszty-korkep, sva 
tako j razum ela, da sva se 
pošteno uštela. Feszty-kor- 
kep je namreč okrogel stolp,
v katerem so notranje scene 
poslikane s prizori naselitve 
M adžarov na današnjem o- 
zemlju. O gled freske je zelo 
sugestiven, saj je  obiskova
lec postavljen v sredino dvo
rane, okoli njega pa so vsi 
zidovi poslikani, poskrbljeno 
je tudi za zvočno kuliso, kar 
daje vsemu še bolj resničen 
pridih.

Feszty-korkep pa spada v 
okvir večjega spominskega 
parka v kraju Opuszstaser, ki 
je madžarski nacionalni spo
menik. Tam deluje tud i mu
zej na odprtem . Ogledam o 
si lahko tip ično madžarsko 
kmečko hišo, kmečko o ro 
dje, pa do bolj novih ekspo

natov, kot sta parna lokom o
tiva, bager. Seveda ne manj
ka tudi kanček patriotizm a.
V parku sto jijo  namreč spo
menik padlim  M adžarom v 
vseh vojnah in kipi vseh ma
džarskih kraljev.

Ogled parka Opuszstaser 
je trajal celo ju tro  in še dlje 
tja  do treh popoldan, zato 
smo se odločili, da gremo še 
isti dan v mesto Szeged, sko
zi katerega teče reka Tisa ali 
po madžarsko Tisza. Mesto 
ima precej srednjeevropski

videz z mogočno katedralo 
in lepim i palačami. Žal pa je 
precej umazano in onesna
ženo. Zelo pa me je prese
netilo dejstvo, da imajo na 
M adžarskem  ulice ime po 
hunskem vodite lju  A tili, ki je 
bil pred stoletji strah in tre
pet prebivalcev Furlanije. Za 
Madžare pa je, kot kaže, pra
vi narodni heroj.

Pod večer smo se vrnili v 
vasico Csengele, kjer sva go
stiteljem povedala, da greva 
naslednje  ju tro  napre j. Iz

olike sva vprašala, koliko dol
gujeva družini, ki naju je go
stila dve noči. O ni so vsako 
p lač ilo  o d k lo n ili, vztra ja la  
sva, toda nič ni zaleglo. De
narja niso hoteli, rekli so na
ma, da sva njihova gosta in 
zato jim  nič ne dolgujeva. Z 
M itjo  pa sva se domenila, da 
jim  bova na skritem mestu 
pustila nekaj denarja. Denar 
in zahvalno pismo sva skrila 
v nek slovar v dnevni sobi, 
gostitelji pa so ga našli nekaj 
dni kasneje.

Naslednje ju tro  sva se po
slovila od družine, ki naju je 
gostila, ter zapeljala proti se
veru s ciljem do mesta Ko
šiče na Slovaškem. Pred na
ma je bilo nekaj stotin kilo
metrov po madžarski pusti, 
zato sva si krajšala čas s po
s lušanjem  pesm i O live rja  
D ragojeviča, znanega dal
matinskega kantavtorja. O- 
krog ene popoldan sva se u- 
stavila v neki "oaz i" v mad
žarski pusti, da bi si skuhala 
kosilo. Reči moram, da naju 
je dvodnevno bivanje pri dru
žini v Csengeleju precej raz
vadilo, tako da se nama ni 
preveč ljub ilo  kuhati. Hočeš 
nočeš pa sva morala nekaj

pripraviti, s polnim  prtljažn i
kom bi bil absurd trpeti lako
to ... Kot že prvi dan, je bila 
tudi tokrat na jediln iku pašta 
iz vrečke, kateri so se p ri
družile hrenovke z ajvarjem - 
ta meni je ostal nespreme
njen do prihoda domov.

Tisto popoldne pa se je po 
tolikem dežju nebo na srečo 
začelo ja sn iti, ce lo m alce 
vroče je postajalo. Po kosilu 
sva se takoj odpravila naprej, 
ko je zazvonil m obiln i tele
fon. Bili so starši od doma, 
ki so nama zabičali, naj se 
drživa stran od Bratislave in 
Prage, ker so tam divjale po
plave. Starše sva takoj pom i
rila rekoč, da sva namenjena 
na vzhodni del Slovaške in na 
Poljsko.

Po dolgih urah vožnje sva 
prispela v mesto Miskolc. Tu
di to mesto mi ni naredilo 
lepega vtisa. Kljub prisotno
sti ve leb lagovnic in h iper
m arketov je  im e lo  m očan 
vzhodni pridih. Zelo pa me 
je razveselilo, ko sem po sto
tinah kilom etrov neskončne 
ravnine na severu zagledal 
gričevje, bilo je znamenje, da 
Slovaška ni tako daleč.

/  dalje
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S T. STKANI

Nanovo...
Led smo s predsednikom 

naše dežele takoj prebili ludi 
zato, ker nas je večino že poz
nal, saj smo ga nekateri pred 
deželnimi volitvami odločno 
podprli, za kar nam je izkazal 
hvaležnost tudi tako, da se je z 
nami v pogovoru ustavil dve 
uri.

Najprej je predsednik llly 
spregovoril o nedavnih neur
jih v naši deželi in povedal, da 
se bo dežela zavzela za celo
vit nadzor nad vodami pri nas, 
še posebej v pokrajini Porde
none, saj bi reka Tilment lah
ko ponovno strahovito popla
vila, kot se je to že bilo zgodi
lo leta 1966, in bo zato nujno 
učvrstiti nasipe in vodotoke 
same v okolici Latisane. Kanal
ski dolini bo Dežela pomaga
la, v ta namen je llly navezal 
stike z ustreznimi ministrstvi.

Predsednik llly pa je tudi 
povedal, da bo njegova upra
va pripravila nov deželni sta
tut, "kajti reorganizacija naše 
dežele je nujno potrebna." 
Prav tako poteka reorganiza
cija deželnih uradov in llly  
pogreša na Deželi "veliko več 
menedžerskega duha", pa če
prav je zatrdil, da ne bo oknil 
krajevnih uprav in to ne občin
skih kot ne pokrajinskih.

"Težava je v tem, da imamo 
vsi težave in v tem, da vsi misli
jo, da so zapuščeni!" je dejal 
llly.

O  težavah, s katerim i se 
srečuje Dežela na področju 
zdravstva, je Riccardo llly po
vedal, da se sam zavzema za 
tak sistem, ki bi imel velike in 
zelo specializirane bolnišnice 
in na podeželju take ambu
lantne centre, v katerih bi ljud
je prišli do zdravstvene oskr
be hitreje in bolje kot doslej.

V pogovoru z nami se je 
llly dotaknil seveda tudi šol
skega sistema in univerze pri 
nas, in povedal, da se bo 
njegova uprava zavzemala za 
tesnejše sodelovalnje podjet
nikov z vseučilišči in seveda

Z leve: Francesco Dal Mas (La Vita Cattolica, Videm), Jurij Paljk (Novi glas, Trst-Gorica), predsednik Riccardo llly, Fabiana 
Mariini (Vita Nuova, Trst), Sandra Cargnel (II Popolo, Pordenon), Andrea Bellavite (Voce Isontina, Gorica). (Foto JMP)

za okrep itev že obsto ječih  
raziskovalnih središč.

Z lllyjem smo se pogovo
rili tud i o infrastrukturah in 
sam se je kot zagovornik t.i. 
petega ko rid o rja  o d ločno  
dejal, da je proti vsakim "fa 
raonskim in megalomanskim 
posegom", kot je tudi pove
dal, da se zavzema za preu
smeritev tovornjakov na avto
ceste. Glede V. koridorja se 
sam trudi, da bi ga zgradili 
čimprej in ne do leta 2015, kot 
to predvideva Evropska 
unija. V ta namen se je 
tudi srečal z vplivnim i 
možmi iz Evropske uni
je, kot se tudi zavzema, 
da bi že obstoječo želez
niško m režo okrep ili, 
preusm erili še več to 
vornega prometa na že
leznice. V kratkem naj 
bi prišlo do preureditve- 
nih del na hitri cesti med 
Vilešem in Gorico, s slo
vensko stranjo je v ta 
namen že navezal stike 
in bi b ilo po njegovem 
dobro, če bi Slovenija 
naredila  skupno pod
jetje z italijanskimi avto- 10'
cestami (Dars-Autovie Vene
te), da bi bile slovenske avto
ceste nared že pred letom 
2010. Povedal nam je, da mo
ra Evropska unija Sloveniji po
magati, da le-ta pride čimprej

do avtocestne mreže, kot je 
tudi naglasil, da se sam zavze
ma za evrpopsko mrežo avto
cest, ker se zaveda, kako po
membne so danes povezave.

Predsednik llly je tudi re
kel, kako se Francija pripravlja 
na gradnjo nove avtoceste, s 
katero bi povezali Strassbourg 
z avstrijskim Salzburgom, kar 
bi bil nov udarec za Peti kori
dor, ki naj bi našo deželo pre
ko Slovenije povezoval z vz
hodnim i državami.Tudi zara
di tega se sam zavzema, da

bi bila Gorica čimprej pove
zana z Razdrtim  in bi b ilo  
prav, da bi Slovenija s pom o
čjo sosedov in Evropske unije 
dogradila svoj avtocestni križ 
v dveh,treh letih.

Zaradi pregostega prome
ta naj bi se cestninsko postajo 
iz Moščenic čimprej preseli
lo v Vileš, kar bi seveda za 
podjetje Autovie Venete bilo 
strošek, ki pa bi se ga dalo 
nekako pokriti. V zameno pa 
bi dobili tako cestno omrežje, 
ki bi razbrem enilo sedanjo 
preobremenjenost avtoceste 
in še posebej cestninske po
staje v Moščenicah.

O  nedavnem obisku v Slo
veniji, kjer se je llly srečal z 

vrhom slovenske vlade 
in tudi s predsednikom 
Drnovškom, je predsed
nik Dežele FJ-k dejal, da 
je bil odličen, saj je šlo 
za dobro delovno sre
čanje, in poudaril, da so 
tud i n jegovi odnosi s

&  Slovenijo dobri.
Povedal pa je tudi, da 

LmT sam ocenjuje slovensko- 
hrvaške spore glede t.i. 
" izk ju čn e  ekonom ske 
cone ", gospodarske 
cone v Jadranskem mor
ju  kot izraz p o lit ičn e  
m ajhnosti in seveda v 
nasprotju z evropskim 
duhom, saj "Slovenija in 

Hrvaška premalo sodelujeta 
v evropskem duhu povezo
vanja in sodelovanja ter seve
da pri tem sporu premalo gle
data na skupno dobro in sta 
preveč ujeti v svoje ozke in

terese, kar ni dobro, kar sem 
že večkral poudaril. Jasno je, 
da se mora skrbeti za zdravje 
in b oga tsvo  Jadranskega 
morja, a se mora na te skup
ne probleme gledati v duhu 
evropskega sodelovanja!"

"Seveda mi je žal, da med 
Slovenijo in Hrvaško obsta
ja jo spori. Upam pa, da bo
sta tako Zagreb kot Ljublja
na vendarle  do je la  b is tvo  
evropskega duha, ki temelji 
na izgradnji sistema visoke 
integracije, tesnega sodelo
vanja, da bi tako dosegli do
brob it za vse države in naro
de v Evropski uniji, kamor Slo
venija vstopa, Hrvaška pa si 
želi. V takem duhu so osebni 
interesi držav nujno v drugi 
vrsti. Upam, da bo v vseh 
medsebojnih odprtih  proble
mih prevladal evropski duh!" 
je še povedal llly, ki je  tudi 
dodal, da je o tem dan prej 
govoril za reški Novi list, kar 
pomeni, da je isto misel po
vedal tudi hrvaški strani.

Tudi sicer smo med ob i
skom in pogovorom z Riccar- 
dom  llly je m  ves čas im e li 
občutek, da gre za človeka, ki 
po litiko  jem lje kot službo v 
skupno javno dobro in tega 
ne govori na glas. Nasploh 
ima človek v pogovoru z Ric- 
cardom lllyjem ves čas obču
tek, da sedi pred odločnim, a 
izjemno m irnim  človekom, ki 
nikdar ni in ne bo dvignil gla
su, a ponavadi doseže tisto, 
za kar se bori.

Riccardo llly je prijeten so
govornik, resen, nasmehne se 
malokrat, oblečen je elegant
no, a že pregovorno vedno 
brez kravate, brez nepotreb
nih in odvečnih "okraskov", 
nosi športno, kovinsko uro 
srednje-visokega cenovnega 
razreda, v žepu v suknjiču ima 
črno-srebrno kemično pero 
znane nemške znamke, a tudi 
to serijske izdelave, kar izdaja 
tiho umirjenost gospoda sred
njih let, ki se zaveda svojega 
ugleda in stanu, a tudi poslan
stva, saj deluje izjemno nev
siljivo. V svojem uradu ima na

knjižni polic i Kosovela, več 
slovenskih kn jigo  naši prisot
nosti v deželi, česar doslej ni
smo bili vajeni videti pri dru
gih predsednikih FJ-k.

V pogovoru z nami se je 
predsednik llly dotaknil tudi 
Goriške in novega prostora, 
ki bo po vstopu Slovenije tu 
nastal: "Jasno je, da se zave
dam težav, ki bodo nastale po 
vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo, ker bo to iz obmejne
ga prostora postal središčni 
prostor Evrope. O bčini Gori
ca in Nova G orica te r vse 
goriške občinske uprave na 
obeh straneh državne meje, 
ki je prihodnje leto več ne bo, 
morajo najti odgovore na iz
zive, ki jih to dejstvo postavlja 
prednje. Med seboj morajo 
še tesneje sodelovati, imeti 
nove vizije in nove programe 
skupnega sodelovanja, ki naj 
slonijo na gospodarskem in 
drugem usklajevanju, predv
sem na področju infrastruk
tur."

S predsednikom  llly jem  
smo se seveda pogovarja li 
tudi o drugih zadevah, ki se 
nas tičejo. Tako je  m imogre
de povedal, da si bo sam 
odločno prizadeval, da bi bili 
obračun in izplačila Dežele 
javnim ter kulturnim  ustano
vam dosti bolj pošteno razpo
rejeni, seveda tudi "prozor
ni".

Riccardo llly je  spregovo
ril tudi "o  nezamenljivem in 
vedno bolj pomembnem delu 
prostovoljcev in njihovih do
brodelnih ustanov" in nas je 
naprosil, naj se jim  v njego
vem imenu in v imenu vse 
deželne uprave zahvalimo.

"Skušali jim  bomo poma
gati tudi v prihodnje, ker se 
zavedamo, da so danes še 
kako potrebni in to na vseh 
ravneh, še posebej na social
nem področju. Iskrena hvala 
v imenu vseh, ki jim  poma
gajo in seveda tudi v mojem 
osebnem  im enu !" je dejal 
p redsedn ik  l l ly  in nas ob 
zaključku pogovora povabil, 
naj ga pridemo še obiskat.

NA REŠETU

“Z naših prireditev”
60. beneški filmski festival

Zlati lev za ruski film
VozvraščenieKo - posebno ob nedeljah - 

poslušaš obvestila po radiu ali 
bereš v dnevniku seznam p ri
reditev, se kar čudiš, koliko 
zanimivih in različnih priredi
tev zm ore  naša slovenska 
skupnost organizirati na en 
sam dan. Velikokrat je  že bilo  
rečeno, da b i b ilo treba bolj 
koordinira ti posamezne prire
ditve, a se zdi, da je  to nemo
goče. Tako se večkrat človek 
znajde v precepu, katero pri
reditev naj obišče. Mnogo lju
d i pa tud i zaradi bolezni ali 
drugih razlogov ne more d i
rektno prisostvovati nobeni 
o d  na jav ljen ih  p rired itev . 
Zato je  zelo dobrodošla in i
ciativa Radia Trst A, k i pre
naša nekatere pomembnejše 
prireditve  v direktnem preno
su a li pa njihove posnetke. V 
nedeljo, 7. t. m., je  bilo popol
dne posebno bogato. Najprej 
so poslušalci lahko poslušali 
direktn i prenos proslave na 
bazovski gmajni. Nekako ježe  
tradicija, da se prenaša nepo
sredno zaključno predavanje

študijskih dnevov Draga. In 
tako so tud i letos po prenosu 
iz Bazovice poslušalci, ki iz ka
kršnegakoli vzroka niso mo
g li na O pčine, p ris lu h n ili - 
morda še bo lj zbrano - preda- 

\ vanju kardinala Alojzija Am 
brožiča po  radiu. Poleg tega 

, pa so lahko prisostvovali tud i 
delčku sobotne Drage, k i so 
ga organizatorji namenili dve
ma kulturnikoma oh njuni 90- 
le tn ic i: p ro fesorju  M artinu  
/evnikarju in pisatelju Borisu 
Pahorju. O predavanju kot 
tud i o poklonu obema zamej
skima osebnostim a je  o b 
širno poročal Novi glas v prej
šnji številki.

V nedeljo, 14. septembra, 
pa je  Radio Trst A predvajal v 
popoldanskih urah posnetek 
s posveta Slovenci in Hrvati 
v Ita liji 1918-1930, ki je  b il or
ganiziran kot uvod v prosla- 

! vo ob le tn ice  ustre litve  ba- 
' zoviških žrtev in k i ga je  vodi
la Lida Debeljak Turk. Refera
ti Milana Pahorja, Bojana Pav
letiča, Aleksija Kalca so b ili

zelo zanim ivi tako za tiste, ki 
že poznajo problematiko, kot 
za tiste, k i poznajo te dogod
ke le površno. Zanim iva je  
bila tud i predstavitev rezulta
tov ankete, k i jo  je  izvedlo 
športno združenje Sloga med 
stotim i športniki in športnica
m i med dvanajstim in petin
dvajsetim letom o njihovem  
poznavanju bazoviških juna
kov. Te rezultate, k i so odkrili 
še kar zadovoljivo poznavanje 
bistva teh dogodkov, je  nadgra
d il Peter Verč, k i je  svoje raz
mišljanje razširil na svoja opa
žanja o narodni zavednosti 
današnje mlade generacije.

V dveh preteklih nedeljskih 
popoldnevih je  torej sloven
ska radijska postaja radijskim  
poslušalcem posredovala pre
nos oz. posnetke zanimivih in 
odmevnih prireditvev. Toda - 
kot smo ugotovili na začetku - 
nedelje so tako polne raznih 
kulturnih in zabavnih ponudb, 
da marsikdo ne posluša radia. 
Zato ne b i bilo odveč, če hi 
posnetke najpomembnejših  
p rired itev , srečanj, p re d a 
van j...p redva ja li še enkra t 
m ed tednom.

NLP

Kdove, kaj meni Bellocchio 
o ruskem filmu, ki je osvojil 
glavno nagrado na jubile jn i 
60. izvedbi beneškega film 
skega festivala. Italijanski reži
ser je bil namreč zgrožen, ko 
je izvedel, da so njegovemu 
celovečercu Buongiorno not- 
te podelili le skromnejšo na
grado za scenarij, ki naj bi si 
jo zaslužil zaradi "individual
nega prispevka posebnega 
pomena". Na odru filmske pa
lače na Lidu je priznanje dvi
gnil igralec njegovega filma 
Luigi Lo Cascio: Bellocchio se 
zaključnega večera v Benet
kah ni udeležil, saj je 'raje' pri
sostvoval predvajanju svojega 
zadnjega filma v neki rimski 
kinodvorani. Italijanski mediji 
so se v poročanju z Lida bolj 
osredotočili na to stransko afe
ro (ki pa je vsekakor bistvena 
sestavina filmskih natečajev, 
saj popestri včasih preveč for
malno in zaspano vzdušje to
vrstnih festivalov) in se manj

poglobili v čustvenost Zvya- 
ginstevega filma. Sedemčlan
ska žirija, kateri je predsedo
val italijanski filmski mojster 
Mario Monicelli, je med dvaj

setimi kandidati soglasno iz
brala ruski film Vozvraščenie 
(Vrnitev), ki prikazuje čustve
no dramo o odnosu med oče
tom, ki se po desetih letih vrne 
domov, in malima sinovoma, 
ki se morata tako sprijazniti z 
novo prisotnostjo tuje osebe. 
Zgodba je postavljena v oko

lico Sankt Peterburga, blizu 
velikega jezera. Prav to jezero 
je bilo usodno enemu izmed 
mladih igralcev filma, Vladimi
rju, saj je takoj po zaključku 
snemanj v hladnih vodah uto
nil. Režiser in ostali sodelavci 
niso seveda pokojnega poza
bili: v ganjenem vzdušju fil
mske palače so Vladim irju v 
spomin posvetili zlatega leva.

Na festivalu so v različnih 
sekcijah predvajali več kot 140 
filmov. Egiptovski igralec O- 
mar Sharif je  prejel zlatega le
va za življenjsko delo, tako kot 
ludi m itični italijanski produ
cent D ino De Laurentis, ki že 
več desetletij deluje v Ameriki. 
Srebrnega leva žirije je prejel 
libanonsko-francoski film  Le 
cerf-volan v režiji Randala Cha- 
hala Sabbaga. Srebrnega leva 
za najboljšega režiserja je 
prejel japonski režiser Takeshi 
Kitano za ironični celovečerec 
Zatoichi, nagradi za najboljšo 
igralko in igralca pa sta prejela 
Nemka Katja Riemann za dol- 
gometražnik Rosenstrasse in 
A m eričan  Sean Penn, ki je 
igral v filmu 27 grams.

IG


